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RESNI IN NEVARNI ZAPLETI ITALIJANSKE KRIZE

Ostri spori na seji vodstva KD 
Desnica za odstop Morave vlade

Zasedanje odloženo na danes - Odloženi tudi seji KPI in PSI - Jabolko spora predlog 
o skupnem srečanju in dogovoru demokratičnih strank - Zaccagnini zagrozil z odstopom

HUDA NESREČA V BOCENSKI TOVARNI

TRIJE DELAVCI ŽRTVE POŽARA 
KIJE UNIČIL DEL 0RRAT0V

(Od našega rimskega dopisnika)
RIM, 23. — Komunisti in socialisti bodo očitno morali že drugič 

Prenesti že napovedana sestanka strankinih vodstev, kajti razprava v 
vodstvu KD se nadaljuje tudi dopoldne po prekinitvi seje okoli e- 
naistih zvečer. Ves dan so demokristjani razpravljali, toda prizor, ki
Se nudi očem opazovalcem je po---------------------
^asten: KD je v svojih vodilnih čr
panih nepopravljivo razklana na dvo- 
ie' Na eni strani je levica z Zac- 
'agninijem, na drugi pa skupina 
“AF (do.-otejci, andreottijevci in 
•anfanijevci).

Kakšna je ostrina spora v vodstvu 
KO dokazuje tudi dejstvo, da so po 
odložitvi seje do naslednjega dne ne
kateri ožji sodelavci tajnika KD za
celi govoriti, da Zaccagnini razmišlja 
0 odstopu. Zaenkrat ni še jasno, ali 
®re za spoznanje Zaccagninija, da 

njegov poskus propadel ali pa iz- 
recna grožnja desnici in nekaterim 

«mehkim» strujam, naj se do 
intra premislijo.

Jabolko spora je predlog o «sre

čanju šestih», se pravi kolegialnem 
sestanku voditeljev strank ustavne
ga loka, na katerem naj bi dosegli 
— kot predlaga Zaccagnini — poli
tični' sporazum, s katerim naj bi se 
izognili razpustu parlamenta in no
vim volitvam. Prav razkol v vod
stvu KD, kjer zavzemajo spori že 
podobo pravnega spopada, pa kaže, 
da se razblinjajo še zadnja upanja 
in da bodo predčasne volitve verjet
no edina perspektiva za izhod iz se
danje nevzdržne krize. To se doga
ja v trenutku, ko «Manifesto» objav
lja naslov, po katerem «Italijanski 
Watergate preplavlja Kvirinal in si
stem vladanja KD», čeprav je vod
stvo demokrščanske stranke skleni

lo izdati, «solidarnostno izjavo» s pod-1 Prvi je spregovoril Prandini, pri
poro predsedniku Leoneju. | staš Forlanijeve struje. Zahteval je.

Sejo vodstva je, po običajnih križ- j meni nič tebi nič, odstop Morove
nih sestankih med voditelji struj, 
odprl tajnik Zaccagnini, ki je prisot
ne najprej seznanil z vsebino raz
govora z voditelji strank ustavne
ga loka, dejal, da nasprotuje pred
časnim volitvam in zagovarjal svoj 
predlog o kolegialnem sestanku vo
diteljev šestih strank (od liberal
cev do komunistov), 
poiskali možnost političnega dogovo
ra. Dopuščal je tudi možnost parla
mentarne razprave, kjer bi KD o- 
stala v manjšini. Zaccagnini je lako
nično zaključil: «Sedaj naj odloča 
vodstvo».

Že v samem začetku se je poka
zalo, da vodstvo z desničarsko veči
no nasprotuje prvemu predlogu. Na
petost je začela naraščati tudi zara
di zaskrbljenosti zaradi vesti, ki bi 
utegnile priti iz Amerike.

vlade in oblikovanje vlade «s tistimi 
strankami, ki so nas že podprle» in 
jih tudi naštel: KD, PRI, PSDI, PLI. 
S tem se je desnica vrnila k izvir
nemu predlogu o centristični «volil
ni vladi», kateri naj bi predvidoma 
načeloval Forlani. 

k (od liberal- ] Na ta predlog je izbruhnil bazist 
na katerem bi Misasi. ki se ie odločno zavzel zaMisasi, ki se je odločno zavzel za 

«srečanje šesterice».
Tedaj je bilo vsem jasno, da je v 

vodstvu KD nastal razkol. Na vrat 
na nos so sklenili prekiniti sejo.
Zaccagnini se je sestal z Morom, 
spet se je začel ples križnih srečanj 
med voditelji skupin.

Medtem so v sedežih vodstev KPI 
v Ulici Botteghe Oscure in PSI v 
bližnji Ulici Corso začeli komenti
rati dogajanje. Socialisti so potrdili, 
da se bo jutri, v soboto) sestalo 
vodstvo njihove stranke. Ponovili so, 
da se strinjajo z novimi volitvami, 
razen če bi KD ne pristala na «za
silno vlado» in s tem dali razumeti, 
da bi «sestanek šestih» moral prive
sti prav k temu zaključku. «Če bi 
tega predloga ne sprejeli,» je izjavil 
načelnik poslanske skupine PSI Ma- 
riotti, «bi tudi parlamentarna raz
prava bila samo izguba časa.»

V Ulici Botteghe Oscure so že skli
cali, v pričakovanju zaključka seje 
KD, sestanek vodstva. Zasedali so, 
in kadili v pričakovanju odgovora, i 
ko pa je bilo jasno, da bo čakanje ' 
dolgo, so sejo odložili na naslednji - 
dan. Verjetno jo bodo morali odlo-l 
žiti spet do večera.
I S časnikarji sta se srečala Gior- 
1 gio Napolitano in Gian Carlo Pajet- 
; ta. «Bile so neke novosti v zvezi s RIM, 23. — «Če me še enkrat ime- 
splavom in gospodarsko politiko,» je | nujejo v zvezi s škandalom Lo-

Pred dogovorom 
o delovni pogodbi 
kovinarske stroke

RIM, 23. — Verjetno bo pred kon
cem tedna zaključen dogovor o no
vi delovni pogodbi kovinarjev. Po 
zaostritvi stališč je namreč prišlo 
do srečanja (baje so se ga udeležili 
tudi sindikalni voditelji in sam A- 
gnelli) in načelnega sporazuma o 
novi pogodbi, ki bo različna od dru
gih, ki so jih podpisali doslej.

Najprej so se na uradnem sreča
nju delegacij dogovorili o prvem de
lu pogodbe. Tako so industrije! pri
stali, da bodo delavski sveti imeli 
pravico nadzorstva nad investicija
mi v obratih z več kot 500 delavci.

Trije mrtvi 
eksplozije.

uničenih tovarniških obratov zaradi močnega požara in
(Telefoto ANSA)

«ŠKANDAL LOCKHEED»: POZIV PREDSEDNIKA REPUBLIKE LEONEJA

Preiskovalna komisija naj hitro 
zaključi delo in ugotovi resnico
Kljub pozivu se bo komisija sestala v sredo, medtem pa bodo nadaljevali 
s preučevanjem dokumentacije iz ZDA > Rumor grozi, da bo spregovoril

Fanfani in Zaccagnini na seji vodstva KD: dva obraza za dve duši iste stranke. Spor na seji vodstva ju 
F še bolj opredelil. Prvi je za čelni spopad in vladno krizo, drugi pa še upa na dogovor demokratičnih

sil. Če mu ne bo uspelo, pravi, bo odstopil
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SINOČI SE JE ZAKLJUČILA VOLILNA KAMPANJA

V nedeljo na Portugalskem 
prve ustavodajne volitve

Soares napoveduje zmago socialistov - Splošna ogorčenost zara
di zločinskega atentata na kubansko veleposlaništvo v Lizboni
LIZBONA, 23. — Nocoj se je po

dejal Napolitano, «toda vedeti ho 
čemo, ali se bo KD zanje obvezala.»

Vprašali so ga, ali meni, da ti 
predlogi zadostujejo za rešitev kri
ze? «Ne, ne zadostujejo. Potreben 
je globalni odgovor KD na predlog 
o političnem sporazumu med vsemi 
demokratičnimi silami.»

Pajetta je bil zaskrbljen zaradi po
sledic vzdušja, ki narašča v Rimu 
in Italiji! Govoril je o «težkem polo
žaju» in «nevarnosti posegov, ki bi 
razbili ustavni okvir».

«Kaj, tako daleč smo?» ga je pre
kinil časnikar. Pajetta mu je pritr
dil in dodal: «Zato so potrebni iz
jemni ukrepi. Če se jim bo KD upr
la, ni izbire razen novih volitev.»

CANDIDA CURZI

rivo- . — i'iocuj se je pu
kmetih dneh zaključila volilna 

na Portugalskem. Po pr- 
h dneh, ki so bili zelo živahni in 

intva*'1 tuc*' naPeL zaradi precejšnjih 
y . patov, se je kampanja počasi 
re ,lr^a in se zaključila v popolnem 
tatU ^amo včeraj je prišlo do aten- 
k- a na kubansko veleposlaništvo, 
n er.sta bila dva mrtva in štirje ra- 
n Atentat povezujejo z reakcio- 
n “®i krogi, ki bi hoteli na vsak 
Di-uà11 povzročiti napeto stanje tik 
ni h v°Ltvami. Toda prebivalstvo 
ji] Oa§ovorilo na provokacijo in vo- 
rni,a kampanja se je zaključila v 
‘£u ‘n redu.

aan' a.teri politični voditelji so dali 
je ^Jzjave o volilnih izidih. Tako 
tu_ , /telj socialistične stranke Por- 
Drert'j Mar,° Soares dejal, da 
(jobjj eVa- da bo njegova stranka 
Lo r/ 0C*SL glasov, za njo pa. da 
hai i- La demokratska stranka, ki 
Cj'1 . skupno z Demokratskim so- 
odst Cen';rorn dobili manj kot 50 
ves ' _“a komuniste predvideva Soa- 
stotV a bodo dobili od 10 do 12 od-
S°V ?lasov.

ditelUgTaČnega milenja je seveda vo- 
Cani 3Uds.ke demokratske stranke 
stra„Jf°’ ki ie dejal, da bo njegova 
37 nrra Prva po številu glasov s
socialisti23 nj0 pa nai bi prišla biia .Svena stranka, ki naj bi do-
Demokrnfi7 °dst glasov- Voditelj 
Pa i» ^ . kpga socialnega centra 
strantp2'13^1’ da bodo štiri glavne 
sov m p, rale ogromno večino gla- 
stale st e,P Lo bodo vse druge o- 
ve vi a h 0raj Praznih rok. Glede no- 
ke p .e Pa J6 menil, da bodo stran- 
polož odločale šele na osnovi 

Na n à i- bo nastal po volitvah, 
pici izvodi‘S, v?fitvaL bodo Portu'
lamenta rvì f»: elanov, novega ,par- 
tho Ria i 3-997 kandidatov je sa- 

618 žepsk, ali 15,4 odst.

je notranje ministrstvo sporočilo, da 
bo 'dosedanji volilni sistem veljal tu
di za nedeljske volitve. Zato vsi ti
sti državljani, ki iz opravičenih raz
logov ne bodo mogli na volitve, bodo 
lahko pooblastili drugo osebo, da voli 
za njih.

Tudi včeraj 
je dolar veljal 
skoraj 900 lir

Portugalska vlada je na včerajš
nji seji odobrila zakonski osnutek, 
ki ureja izvolitev predsednika repu
blike. Osnutek se naslanja v glav
nem na dosedanje volilne odloke. Po 
novem, zakonu naj bi bil lahko izvo
ljen za predsednika vsak, državljan 
- volivec, portugalskega izvora, ki 
je dopolnil 35. leto starosti.

Včerajšnji atentat na kubansko ve
leposlaništvo v Lizboni je vzbudil 
veliko ogorčenje med prebivalstvom.
Poleg dveh mrtvih in štirih ranjenih, 
ki jih, je povzročila eksplozija, je 
bil sedež veleposlaništva hudo po
škodovan. škodo sta utrpela tudi se
deža libijskega veleposlaništva in tr
govinskega urada češkoslovaškega 
veleposlaništva, ki sta nastanjena v ; 
isti stavbi.

Danes so sporočili, da sta včeraj | 
eksplodirali v Oportu dve papirnati I 
bombi, ki pa nista povzročili žrtev. !
Očetovstvo nad atentatom si lasti 
neka desničarska organizacija. Ko- MILAN, 23. — Po desetih dneh sol se tujci zanimali za sklenitev odpr- 
munistični dnevnik «O Diario» po- danes’ s kratko svečanostjo zaprli tih pogodb z italijanskimi podjetji, 
udarja, da sp eksplozije v Oportu ' 54. milanski mednarodni velesejem. | kar naj bi v najkrajšem času pove- 
skoraj ; gotovo povezane z atentatom j Prireditelji ugotavljajo, da je bil le- ; čalo izvoz in odprlo vrata raznim 
v Lizboni, v okviru teroristične kam- ' tošnji' velesejem dober pokazatelj vrstam italijanskih proizvodov

LONDON, 23: — Na poti v neka
tere afriške države, je ameriški taj
nik za zunanje zadeve Kissinger da
nes prispel v London. Iz Londona bo 
Kissinger odpotoval v Kenijo, kjer 
bo začel svojo prvo «afriško turne
jo»,-Ameriški državni tajnik bo obi
skal Tanzanijo, Zambijo, Zaire, Ga
bon in Nigerijo.

RIM, 23. — Lira je pri današnjih 
menjavah v Milanu in Rimu obdrža
la poprečno včerajšnjo vrednost. To 
pomeni, da je bil devizni trg v I- 
taliji ob koncu tedna zelo miren in 
da se ni nihče hotel izpostavljati 
z večjimi vsotami tujih deviz preden 
se ne izve, kako se bo pravzaprav 
zaključila politična kriza. V Milanu 
in Rimu je dolar veljal od 892 do 
894 lir. Edina novost je v tem, da 
je lira danes zgubila v odnosu do 
funta šterlinga, ki se je okrepil na 
vseh menjalnih trgih zaradi poviša
nja eskontne mere britanske narod
ne banke od 9 na 10,5 odstotka. Ne
kateri operaterji so v Rimu izjavili, 
da je nemogoče predvidevati, kaj se 
bo zgodilo ob odprtju menjalnega 
trga v ponedeljek. Kljub temu pa 
so menili, da je pričakovati, da ne 
bo prišlo do izrednih sprememb, kot 
je bilo .to v .preteklosti.

ekheed, bom povedal vse, kar znam. 
Naj bo vsem jasno, da s tem pri
merom nimam nobene zveze», naj bi 
svojim ožjim sodelavcem dejal Ma
riano Rumor, ko je zaslutil, da na
merava KD zrušiti nanj odgovor
nost in ga prekrstiti v «lovca na 
antilope», kot se v ameriškem dia
lektu mesta, kjer je sedež zloglas
ne letalske družbe, pravilno tolma
či šifriran izraz «Antelope Cobbler».

Do včeraj so bili «kand dati» za 
mesto ključne osebnosti v škandalu 
prodaj letal «Hercules 130» trije: 
Moro, Leone in Rumor. Sedaj osta
jata dva: Leone in Rumor, saj so 
celo komunistični člani preiskoval
ne komisije odločno izključili, da bi 
lahko bil Moro (predsedoval je vla
di leta 1965) «lovec na antilope», se 
pravi lovec na podkupnine ameriške 
letalske družbe. Kdo je, torej?

kateri rimski listi namigujejo na 
možnost, da utegne postati Rumor 
grešni kozel, da bi KD prikrila še 
večje odgovornosti. Obenem pa se 
po Rimu širijo glasovi o možnosti 
odstopa predsednika republike.

Leone, resnici na ljubo, tokrat ni 
pokazal pripravljenosti na odstop. 
Nasprotno, pisal je predsedniku pre
iskovalne komisije Castelliju (KD) 
in ga prosil, naj komisija nadaljuje- 
z delom in ne zamuja časa : «Pro
sim vas, da odredite takojšnje skli-

BOCEN, 23. — Preteklo noč j» 
prišlo v bocenski industrijski coni 
do velikega požara.v tovarni «Cel- 
lisa», ki izdeluje iverske plošče. 
Pri nesreči so trije delavci izgubi
li življenje. Požar je nastal v su- 

1 šilmci in se je hitro razširil na 
; bližnji oddelek, kjer je prišlo do 
j močne eksplozije, Iri je pognala v 
j zrak veliko lopo.
j Po prvih ugotovitvah je škoda iz- 
j redno velika in znaša več kot rhi- 
| lijardo lir. Požar je dejansko uničil 
i ves stari del tovarne, ki so ga 
1 zgradili pred tridesetimi leti. No- 
j vi del, ki je bil zgrajen pred šti
rimi leti, pa je ostal nedotaknjen.

! Prvotno so nekateri menili, da 
. .j g» za atentat Tovarniški odbor,

doma se je vrnil v zbornico, kjer je ! ki se je sestal danes dopoldne, je 
v dvorani preiskovalne komisije sa- sporočil, da ne gre za atentat, 
meval komunistični podpredsednik temveč za nesrečo in da bo treba

ali ni prišlo do požara

manj izpostavljen, poleg tega pa n' 
ma več opore sicer vplivne dorotej- 
ske struje, ki jo je zapustil, da bi 

.se pridružil Zaccagmniju. Tudi he-i Spagnoli,, ki je časnikarjem zagoto- ugotoviti.

Iz izjav demokristjana Codaccija - j kaz demokristjanom, naj ne zavla- 
Pisanellija bi se dalo razumeti, da , čujejo s sejami komisije. Poročeval- 
nosi vso odgovornost predsednik vla
de v letih 1969 - 71, se pravi seda
nji zunanji minister. Ta je tudi naj-

canje komisije in naj komisija, ki, 
ji predsedujete, nadaljuje svoje de-j rern preklicati.» 
lo nepretrgoma, dolder ne bo prišla' Naj to pomeni? Kdo je Castelliju 
do zaključka afere nakupa letal : svetoval, naj se izogne prošnji pred- 
«hercules 130». j sednika republike? Vsekakor pa je

V prvem, trenutku se je zdelo, da ! Leonejevo pismo, v katerem skuša 
pomeni Leonejevo pismo moralni u-

vil, da ne izgublja časa. «Jaz delam morda zaradi zastarelih naprav, 
že ves dan in proučujem dokumen- Tudi pokrajinsko tajništvo federa
te.» jim je zagotovil. j cije gradbenih delavcev, ki sc je

Vsi so tedaj bili prepričani, da bo danes sestalo s tovarniškim odbo- 
Castelli sklical komisijo že v pone-1 rom, je objavilo sporočilo, v ka- 
deljek. Komunist Spagnoli in poro- terem med drugim trdi, da je bi- 
čevalec sen. D’Angelosante (prav lo od vsega začetka ugotovljeno, da 
tako KPI) sta celo predlagala, naj je treba izključiti možnost terori- 
bi komisija zasedala nepretrgoma ; stičnega dejanja ali sabotaže. V 
pet dni tedensko, zjutraj in popol-, tej zvezi pokrajinski sindikat odloč- 
dne. Toda zvečer, po daljšem raz-! no zavrača katerikoli poskus, da bi 
misleku, ni Castelli ugodil prošnjam izkoristili to hudo nesrečo na delu, 
predsednika republike: «Komisijo jy je zahtevala tri smrtne žrtve,
sem sklical za sredo in tega ne mo-, «v okviru strategije napetosti».

ca Codaccija Pisandlija so v zad
njem trenutku ujeli na letališču, ko 
je vstopal v

Zaključen milanski velesejem

panje portugalske reakcije.
Poleg portugalskih časnikov so da

nes vse glavne štiri politične stran

boljše gospodarske prihodnosti ne 
samo v Italiji, temveč tudi v Evro
pi in na svetu. Prve ocene so torej

ke ostro obsodile včerajšnji atentat i pozitivne zlasti še zaradi dejstva,
ker. so bila letos navzoča v Milanu 
mnoga nova podjetja, ki so še bolj 
obogatila to največjo italijansko in 
eno največjih evropskih in svetovnih 
gospodarskih manifestacij.

v Lizboni in zahtevale, da je treba 
čimprej izslediti krivce ter jih stro
go kaznovati. Nekatera politična gi
banja so izrazila solidarnost s ku
banskim ljudstvom, obenem pa obso
dila vlado in revolucionarni svet, 
da sta sprejela «kompromis s faši
stičnimi morilci». Nocoj so sporočili,
da si je očetovstvo nad atentatom 
na kubansko veleposlaništvo prevzela 
skupina, ki se izdaja pod imenom
«portugalsko protikomunistično giba
nje».

V zvezi s pisanjem nekaterih čas
nikov o spremembi volilnega sistema

tuja tržišča
Zelo razveseljiva je ugotovitev, da 

se več kot dve tretjini ponudb in 
zanimanja za italijanske proizvode 
nanaša na mala in srednja podjetja 
ter na obrtništvo. Tujci so želeli na
vezati stike z mnogimi italijanskimi 
operaterji, zlasti pa še s proizva
jalci strojev za sklenitev dogovorov

Po prvih ugotovitvah prirediteljev o gospodarskem sodelovanju, ki gre
je prišlo na letošnjem milanskem ve- -J--------— ------------  '1"
lesejmu do izredno velikega zanima
nja / tu jih kupcev za vse vrste ita
lijanske industrijske proizvodnje, ki 
je bila razstavljena . v Milanu. Ne 
glede na trenutne gospodarske teža
ve v Italiji fri tudi drugod v svetu.

od namestitve naprav do strokovne 
usposobljenosti osebja, kakor tudi 
za pobude na področju tržne razi
skave. Upoštevajoč vsa ta dejstva, 
so ugotovili ob zaprtju velesejma, 
obstajajo velike možnosti za italijan
sko industrijo, da se ponovno moč-

kakor tudi na nihajočo vrednost lire 1 no uveljavi ne samo doma, temveč 
in mnogih drugih trdnih valut, sol tudi v tujini.

ITALIJA V IZLOZBI

Zverinjak škandala v
Tako je, kot če bi prebirali Ezo- 

pove ali La Fontainove basni: v 
literaturi vseh narodov najdemo 
živali, ki ponazarjajo človeške 
strasti in napake. Toda to, kar 
beremo v dnevnem tisku ne spa
da v literaturo, niso basni, pač pa 
prekleta stvarnost, polna škanda
lov in znakov globokega razkroja. 
Gre za sistem oblasti, točneje pre- 
objestnosti, ki so ga razgalili in 
se vendar kakor školjka priklopi 
k svojim privilegijem. Pišejo o 
antilopah, levih, mačkah in mač
konih. Pravi zverinjak, kamor lah
ko zahajaš brez vstopnice, čeprav 
je stal težke denarce, saj je za
radi tega propadlo naše gospodar
stvo...

Pustimo besedne igre: priča smo 
trmastemu spopadu med konzerva
tivnimi težnjami in silami napred
ka, ki so kljub vsemu zrasle in še 
rastejo, da bi se zoperstavile onim, 
ki ne vladajo v splošno korist. Bo
di referendum ali predčasne, mor
da celo samo upravne volitve, bit
ka je lahko odločilna. Ni torej na
ključno spet zdivjal vihar izzivanj 
in terorizma. Obnovili so strategi
jo napetosti in nasilja pod lažnimi 
kraticami, vzporedno s tem pa go
spodarski terorizem z rušenjem li
re. Med vsem tem pa se izpopol
njuje tehnika stalnega škandala, 
po nenapisanem matematičnem 
pravilu, da zaporedje škandalov 
je enako ničli. To je «narobe Wa
tergate»: obsojanje prekrškov in 
slabega vedenja, da bi ga prikrili 
ali še hujše vpletli vanje vse, kar 
leze in gre, da se diskreditira ce
lotni demokratični sistem. V to

doseči predvsem to, da bi stvar bi
la razčiščena in torej posredno daje 
razumeti, da se ne boji resnice (kdo i 
ostaja, torej, razen Rumorja?), pri-! 
pomoglo k premostitvi polemik o 

letalo za Bari. Nemu- pristojnosti in življenju komisije.
Njen predsednik Castelli, ki je še 

prejšnjega,dne govoril, da bo komi
sija odpotovala v ZDA sredi maja, 
je časnikarjem zagotovil, da bo se
daj odpotovala takoj, čimprej! Obisk 
v ZDA bo trajal tri dni, ne več, ker 
je pri pričah v ZDA «mogoče opra
viti v treh dneh delo. ki bi ga sicer 
ne zmogli v.treh mesecih».

Castelli je tudi izjavil, da bo ko
misija delala tudi v primeru razpu
sta parlamenta in pritrdil tezi ko
munistov, ki so vztrajno zagotavlja
li, da je komisija «sodni organ» in 
sb torej ne razide z razpustom zbor
nic. Pač pa je Castelli bil mnenja, 
da komisija v primeru razpusta 
zbornic ne bo mogla izreči končne 
razsodbe, kajti to -je- — po njego
vem — naloga novih zbornic.

Naj omenimo, da so —' še pred 
objavo Leonejevega pisma — zahte
vali, naj komisija vendar dela z ne
koliko hitrejšim tempom tudi repu
blikanci in socialisti, vendar so nji
hove zahteve bile klic vpijočega v 
puščavi. Večina (KD in PSDI) je 
vso zadevo zavlačevala, kajti kakor
koli bodi, senca pada vedno na KD 
in njene socialdemokratske zaveznike.

Tanassi, ki je doslej veljal za 
glavnega obtoženca, se medtem ne
upravičeno muza in hahlja. V izja
vi časnikarjem trdi, da «so v ame
riških zapisih imena drugih, ne pa 
moje» in dodaja: «Torej sem nedol
žen».

Zapisali smo, da je Castelli odklo
nil poziv predsednika republike, naj 
nemudoma skliče sejo preiskovalne 
komisije. Pač pa je sprejel predlog, 
naj skliče tiskovno konferenco in in
formira tisk o razpletu zadeve. Ti
skovna konferenca bo v četrtek opol
dne. Do tedaj, je Castelli dejal čas
nikarjem, pa «brzdajte svojo fanta
zijo».

Pozneje se je sestalo predsedstvo 
preiskovalne komisije in zagotovilo, 
da bodo posamezni člani komisije do 
srede nadaljevali preiskavo z name
nom, da izdelajo natančna vprašanja, 
ki jih nameravajo postaviti pričam 
v Ameriki. Dejansko s tem izključu
jejo možnost, da bi takoj odpotovali 
v ZDA,

tehniko spada poskus nekaterih sil
— kar imen ujmo jih: demokristja
nov in socialdemokratov — lej bi 
izkoristili celo razpust zbornic in 
nove volitùe, da bi parlamentar- ■ 
no komisijo (znano po svoji počas
nosti in, i po ■ krivdi večinskih 
strank, težnji po arhiviranju za
dev) prisilili naj se razide. To naj 
bi bil sicer ne preveč eleganten 
način, kako preprečiti nadaljeva
nje preiskave o zadevi «Lockheed». 
Tako bi «lovcu na antilope» omo
gočili varen beg.

Nemogoče je, da bi ta trojna 
strategija - nasilje, gospodarska 
sabotaža in zavlačevanje preiskav
— ne imela osrednjih možganov, 
ki delujejo v okviru prevratniške 
centrale, ki že dolgo let deluje v 
Italiji z jasnim ciljem prizadeti 
demokratično ureditev. Najbolj 
zgovoren je primer čila, kjer je 
manever uspel in so avtorji. CIA 
in mednarodne družbe, prišli na 
sceno po aplavz. V Čilu so zrušili 
napreden režim Allendeja. tu bi 
radi ohranili pri življenju in okre
pili sistem, skratka prevlado KD 
(neglede na Zaccagninija). Zavre
ti hočejo pritisk italijanske družbe, 
ki hrepeni po obnovi.

Italija^ na srečo ni Čile in tisti 
manevri niso pri nas uresničljivi, 
saj se celo krepi možnost alterna
tive demokratičnih sil. Računajo, 
da bodo nove volitve terjale pri
bližno 45 milijard lir stroška, ne
kako 800 lir za vsakega državlja
na. Se vam ne zdi, da je to zelo 
poceni investicija, če bodo rezul 
tati takšni, kakršne si želimo?

MARIO DEZMANN

Demokristjani bi morali na vče
rajšnji seji vodstva KD odgovo
riti na predlog o skupnem sreča
nju voditeljev strank ustavnega 
loka, na katerem naj bi se spo
razumeli o rešitvi krize in izog
nili razpustu parlamenta. Desnica 
je Zaccagninijev predlog odbila 
in zahtevala odstop Morove vla
de. Nadomestila naj bi jo cen
tralistična «volilna vlada». Ob tem 
dejanskem razkolu v samem de- 
mokrščanskem vrhu so sejo od
ložili na danes. Medtem pa je 
Zaccagnini razširil govorice, da je 
zagrozil z odstopom. Komunisti 
in socialisti so prav tako odložili 
seje svojih vodstev v pričakova
nju razpleta v krščanski demo
kraciji. Pajetta je, s tem v zvezi, 
govoril celo o nevarnosti «po
segov, ki bi razbili ustavni okvir 
Italije».

Nad politično krizo lega tudi 
temna senca škandala' lockheed, 
ki je hočeš nočeš zajela celo Kvi
rinal. Predsednik republike Leo
ne je s pismom pozval predsed
nike preiskovalne komisije, naj 
vendarle hitro zaključi preučeva
nje zadeve in izsledi krivce. Kljub 
pozivu predsednika republike se 
bo komisija sestala šele v sredo, 
dotlej pa bodo njeni člani preu
čevali dokumentacijo. Dejansko 
pa se komisija pripravlja na od
hod v ZDA, kjer lahko zaključi 
preiskavo v treh dneh.

Jutri bodo Portugalci volili za 
nov parlament. Volitve bodo toč
no dve leti po strmoglavljenju fa- 
šist čnega režima in eno leto po 
prvih volitvah, na katerih so 
Portugalci izvolili ustavodajno 
skupščino. Volilna kampanja, ki 
je trajala 20 dni, je potekala so
razmerno mirno. Samo v četrtek 
je prišlo do zločinskega atentata 
na kubansko veleposlaništvo. Pe
klenski stroj, ki je bil postavljen 
ob vhodu veleposlaništva, je u- 
bil dve osebi in štiri ranil. Ne
kateri politični voditelji so dali 
izjave o volilnih izidih. Voditelj 
portugalskih socialistov Soares je 
dejal, da bo njegova stranka do
bila okoli 40 odst. glasov, se pra
vi relativno večino. Po njegovem 
mnenju, komunisti ne bodo dobi
li več kot 12 odst.
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OSREDNJA PROSLAVA NA TRŽAŠKEM "f « 
BO JUTRI DOPOLDNE V RIŽARNI

Poseben pomen zaradi procesa - Vabilo 
Spored prireditev in polaganja vencev v

k množični udeležbi 
podeželskih občinah

Antifašistični odbor vabi Tržačane na jutrišnjo svečanost v Rižarni
Jutri, 25. aprila, je državni praznik 

osvoboditve, ki ga proslavljajo po 
vsej državi z raznimi prireditvami 
in svečanostmi, ki imajo letos ob 
30-letnici republike in ustave, še 
bolj pa spričo kritičnega političnega 
in gospodarskega položaja, velik 
pomen.

Na Tržaškem bo osrednja prosla
va jutri ob 10. uri v Rižarni in bo 
imela poseben politični in moralni 
značaj, globok pomen, kot ga ima 
Rižarna, edino nacistično uničevalno 
taborišče v Italiji. Prav te dni se 
namreč zaključuje pred tržaškim po
rotnim sodiščem proces zaradi zlo
činov SS skupine Einsatzkommando 
Reinhard, ki je v Rižarni imela svoj 
brlog in morišče.

Zaradi tega vabimo vse demokra
te, antifašiste, bivše borce, aktivi
ste, internirance in svojce padlih, 
še zlasti pa mladino, da se jutrišnje 
svečanosti v Rižarni polnoštevilno u- 
delgžito. Svečanost, ki jo organizira 
Enotni odbor za uveljavitev vrednot 
osvobodilnega boja in ustave, bo na 
notranjem dvorišču pred hišo, v ka
teri je shranjen pepel žrtev Rižarne. 
Cerkvene obrede bodo opravili kato
liški, judovski in pravoslavni duhov
niki, govorili pa bodo tržaški župan 
Marcello Spaccini, Arturo Calabria 
za združenje VZPI - ANPI, v slo
venščini pa Albin Bubnič za Združe
nje bivših političnih deportirancev 
ANED. Deželno upravo bo zastopal 
podpredsednik deželnega odbora Ne
reo Stopper, udeležili pa se bodo 
tudi predstavniki krajevnih ustanov, 
strank, organizacij in sindikatov ter 
številne delegacije iz raznih krajev 
Italije.

Enotni odbor, ki mu predseduje 
župan, ni razposlal nobenega osebne
ga vabila, da bi bila udeležba čim- 
boli množična.

Tržaški župan bo danes dopoldne, 
skupno z delegacijo odbornikov in 
občinskih svetovalcev položil vence 
v Rižarni, v Ul. Ghega, v Ul. D’Aze- 
glio, na streliščih na Opčinah in v 
Bazovici ter v spominskem parku 
pri Sv. Justu. Na teh krajih bodo 
tudi predstavniki združenj VZPI - 
ANPI. ANPPIA in ANED položili 
vence jutri ob 8. uri.

Jutri ob 9.30 bodo predstavniki 
prosvetnega društva «Slavko Škam
perle» položili venec pred spomin
sko ploščo na pročelju bivšega Na
rodnega doma na Vrdelski cesti 29.

Upravitelji dolinske občine bodo 
jutri položili vence ob občinski spo
menik padlim in v Rižarni, v po
nedeljek pa bodo občinski svetoval
ci skupno z županom prisostvovali 
procesu o Rižarni. Občinska uprava 
vabi občane, da se jim pridružijo 
tako jutri kot v ponedeljek. Zborno 
mesto bo v nedeljo ob 9. uri pred 
županstvom, v ponedeljek pa bo 
odhod izpred županstva ob 8.45.

Devinsko-nabrežinska občinska u- 
prava sporoča, da bo novi antifaši
stični odbor imel slavnostno sejo 
jutri ob 8. uri v občinski sejni dvo
rani. Po seji bodo člani antifašistič
nega odbora položili vence ob spo
menike padlim v občini.

Jutri, v nedeljo, ob 11. uri, bo 
občinska uprava repentabrske občine

položila venec k spomeniku padlim v 
Repnu. Priložnostni govor bosta ime
la župan in predstavnik prosvetnega 
društva «Kraški dom». Sodeloval bo 
pevski zbor «Primorec» iz Trebč.

Danes bo miljski krožek ZŽI-UDI 
priredil v dvorani «Squero» v Mi
ljah recital pesmi odporništva z 
udeležbo gledaliških igralcev Lilie 
Carini, Arielle Reggio in Franca 
Zucce.

Miljska občinska uprava priredi 
v sodelovanju s svetovalskimi skupi
nami KPI, KD, PSI, PRI. PSDI in 
PLI ter Odborom za odporništvo 
proslavo 31-letnice osvoboditve, ki 
bo jutri, 25. aprila, z naslednjim 
sporedom:

Ob 9.30 odhod delegacij izpred 
občinske palače ter polaganje ven
cev k spomeniku Akni Vivodi v 
Trstu in Liberu Mauru v Starih Mi
ljah.

Ob 11. uri zborovanje na Trgu

doro Sala, odv. Mario Bercè, Du
šan Košuta in Diego Apostoli.

Ob 12. uri: sprevod in polaganje 
vencev k spomeniku padlim v Mi
ljah; kasneje bo delegacija položila 
venca na partizanskem pokopališču 
in k spomeniku padlim pri Korošcih.

Rižarna bo jutri odprta od 9. 
do 19.30 ure.

Antifašistični odbor je na svoji 
zadnji seji po dolgi razpravi o kri
tičnem stanju v vsej državi pozval 
prebivalstvo, naj se polnoštevilno 
udeleži svečanosti, ki bo jutri do
poldne v tržaški Rižarni in naj na
daljuje z bojem proti fašizmu, ki 
je nujen v sedanjem kritičnem po
litičnem, družbenem in gospodar
skem stanju v državi. Odbor ob 
koncu poziva Tržačane, naj priso
stvujejo zaključnim zasedanjem pro
cesa proti krvnikom v Rižarni, ki 
bodo v ponedeljdk, 26., sredo, 28. 
in v četrtek, 29. aprila v dvorani

Za KD Trst ni dvojezično mesto, marveč italijansko 
mesto s slovensko manjšino, ki jo je treba zaščititi

Pokrajinsko tajništvo Krščanske 
demokracije je včeraj izdalo daljše 
tiskovno poročilo v zvezi s potekom 
četrtkove seje pokrajinskega sveta. 
Poročilo se navezuje na izjavo pred
stavnika svetovalske skupine KD in 
naglaša, da je zahteva KPI, PSI in 
SSk po spremembi pravilnika po
krajinskega sveta protizakonita; 
predstavniki KD, PLI, PRI in PSDI
— nadaljuje poročilo KD — sogla
šajo, da je treba uzakoniti pravico 
do rabe slovenskega jezika v izvo
ljenih organih z vsedržavnim zako
nom, «kar je že večkrat potrdilo u- 
stavno sodišče». KD meni, da ni 
mogoče mimo tega načela niti tedaj
— in gre za primer tržaške pokra
jine, ko je zahteva upravičena, saj 
je v štirih občinah tržaške pokraji
ne slovenski jezik pravno izenačen 
z italijanskim.

Krščanskodemokratsko poročilo 
nadaljuje z ugotovitvijo, da edino 
pot, ki so jo nakazale KD, PRI, PLI 
in PSDI omogoča pravilno rešitev 
uvedbe pravno utemeljene spremem
be pravilnika, ki bi omogočala slo
venskim svetovalcem, da se izra
žajo v materinem jeziku pri oprav
ljanju svojih funkcij «upoštevajoč
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kju j.j., uil vanje na .Ligu i m v upj.ia.u »
Marconi; govorili bodo prof. Teo-1 tržaškega porotnega sodišča.

PRIHODNJI TEDEN V BENETKAH

Druga konferenca italijanskih 
in jugoslovanskih mest ob Jadranu
Posvet organizirata ANCI in Stalna konferenca jugoslovanskih mest - Glavna 
tema razgovorov bodo luke kot dejavniki gospodarskega in socialnega razvoja

V prostorih ustanove «Cini» v Be
netkah bo prihodnji teden (od sre
de, 28., do petka, 30. aprila) n. 
konferenca italijanskih in jugoslo
vanskih mest ob Jadranu, ki jo 
skupno prirejata Vsedržavno zdru
ženje italijanskih občin (ANCI) in 
Stalna konferenca jugoslovanskih 
mest. Sodelovanje med organizaci
jama se je začelo februarja 1974. 
leta, ko sta ANCI in SKGJ (Stalna 
konferencija gradova Jugoslavije) 
podpisali protokol o skupnem obrav
navanju vprašanj, ki zadevajo itali
janska in jugoslovanska mesta ob 
Jadranskem morju. Prvi otipljiv re
zultat tega sodelovanja je bila I. 
konferenca obalnih mest. ki je bi
la v lanskem marcu v Splitu, in na 
kateri so obravnavali dve pomembni 
vprašanji, in sicer «aktivno zaščito 
Jadrana pred onesnaženjem» in «raz
voj turizma».

Na skorajšnji konferenci v Be
netkah bo glavna tema razgovorov 
«vprašanje prstanišč kot dejavni
kov gospodarskega in socialnega 
razvoja jadranskih mest». Posveto
vanje bo zajelo v prvi vrsti proble
me luških zmogljivosti, razširili pa 
ga bodo tudi na industrijo, trgovino 
in na probleme prometnih in drugih 
infrastruktur.

Konferenca se bo začela v sredo 
popoldne s pozdravnimi nagovori 
predstavnikov oblasti in prisotnih 
mest, nakar bo sledilo glavno po
ročilo o pristaniščih kot nosilcih

i gospodarskega in socialnega razvo- 
I ja. Poročal bo beneški župan M. 

Rigo.
V četrtek bodo na vrsti štiri te

meljna poročila. O gospodarskih per
spektivah bosta spregovorila župan 
mesta Pesaro M. Stefanini in pred
sednik občinske skupščine iz Kopra 
M. Abram. Sledilo bo poročilo o pro
metnih zvezah in turizmu, ki ga 
bosta podala župan mesta Bari N. 
Vernola in predsednik občinske skup
ščine iz Splita V. Vidjak. O tretji 
temi, ki se bo nanašala na infra
strukture, bosta spregovorila župan 
mesta Ravene A. Canosani in pred
sednik občinske skupščine iz Bara 
S. Vuletič, posebno zanimivi pa bo
sta poročili o možnostih integracije 
med pristanišči, kj ju bosta podala 
tržaški občinski odbornik E. Abate in 
predsednik občinske skupščine z Re
ke N. Pavletič. O vseh poročilih 
se bo razvila razprava.

V petek dopoldne se bodo udele
ženci konference ponovno sestali na 
plenarni seji, na kateri bodo obraz
ložili smernice in zaključke, izdela
ne v okviru omenjenih delovnih sku
pin. Sledila bo razprava in sestava 
skupnega zaključnega dokumenta. 
Na koncu bodo prisotni določili te
mo, mesto in datum tretje konfe
rence italijanskih in jugoslovanskih 
mest ob Jadranu. Konferenca se 
bo zaključila s skupnim izletom po 
beneški laguni.

tržaške in okoliških občin, sindikal
ni predstavniki in zastopniki tovar
niškega sveta Tržaškega arzenala. 
Namen sestanka je bil, da bi se na 
njem dogovorili o enotnem stališču 
glede nadaljevanja gradnje zidane
ga doka v okviru Tržaškega arzena
la - Sv. Marka. Stališče bo poneslo 
v Rim posebno odposlanstvo pokra
jinske uprave, v katerem bodo tu
di predstavniki občinskih uprav in 
sindikalnih organizacij. V kratkem 
bo pri tržaški pokrajini nov sesta
nek, na katerem naj bi sestavili 
dokončno besedilo ustreznega pred
loga oziroma zahteve.

obenem nujnost rednega delovanja 
izvoljenih svetov». Vsekakor, trdi 
KD, je treba jasno razlikovati dvo
jezičnost od pravice do uporabe slo
venskega jezika za pripadnike etnič
ne manjšine. «Trst ni dvojezično me
sto, je italijansko mesto — trdi po
ročilo KD — v katerem živi sloven
ska narodnostna manjšina, ki jo je 
treba v celoti zaščititi in ki ji je 
treba zagotoviti dejansko uživanje 
osnovnih človeških in demokratičnih 
pravic v vzdušju miroljubnega so
žitja in medsebojnega razumevanja». 
KD ob koncu naglaša, da pot, ki jo 
je ubral pokrajinski svet na svoji 
zadnji seji, ustreza tem ugotovitvam 
in zato KD ne pristaja na nobeno 
drugačno rešitev, v prepričanju, da 
«iskanje skrajnih rešitev in izsilje
ni sklepi o tem vprašanju ne bodo 
nikoli privedli do konstruktivnih re
zultatov in do dejanskih korakov za 
čim boljšo rešitev še obstoječih pro
blemov».

VČERAJ PRI SV. ANI

Postopam položili 
venec na grob talcev

Delegacija skupščine občine Po
stojna, ki so jo sestavljali delegati 
Elo Garzaroli, Edo Turk in Boris 
Križaj, je včeraj ob 10. uri položi
la na pokopališču pri Sv. Ani ve
nec v spomin na 51 antifašistov, ki 
so jih nacisti na današnji dan obe
sili leta 1944 v Ul. Ghega. V ža
lostnem seznamu žrtev je tudi 14 
borcev za svobodo iz postojnske ob
čine, ki je na včerajšnji dan slavi
la svoj občinski praznik. Položitve 
venca so se udeležili tudi številni 
svojci žrtev.

Konferenca o problemih 
sodobne dietetike

V prostorih Palače Hotel Adriatico 
v Grljanu je bila sinoči posebna kon
ferenca o sodobni dietetiki in o po
rabi predpripravljenih in zmrznjenih 
jedi. Na konferenci, za katero je 
dala pobudo zadruga Corp (Coopera
tiva relazioni pubbliche) iz TVsta, 
sta nastopila docent prof. C. S. Ros
si iz Padove in predstavnik družbe 
Findus dr. Luciani.

Prof. Rossi je prikazal prednosti in 
pomanjkljivosti globoko zmrznjenih 
jedi in naglasil, da prve odločno 
nadkriljujejo druge, saj ohranjajo 
zmrznjene jedi praktično vse izvirne 
lastnosti, od okusa do glavnih se
stavin, izgubljajo pa le del vitami
nov. Te prednosti pa prihajajo do 
izraza samo pod pogojem, da se su
rovine v tovarnah pravilno predela
jo. da je za proizvodnjo zagotovljena 
nepretrgana «veriga hlada» od tovar
ne do potrošnika in da sam potroš
nik pravilno ravna z zmrznjeno jedjo. 
Nemajhna prednost zmrznjenih jedi 
je tudi v tem, da jim v tovarnah 
ne pridajajo in ne odvzemajo nobene 
sestavine, tako da so te jedi za raz
liko od drugih z dietetičnega vidika 
celo priporočljive. Glede izgube vita- 
minov pa se zmrznjene jedi praktič
no enačijo s svežimi.

Predstavnik družbe Findus («Quick 
Foods») dr. Luciani je orisal potek 
proizvodnje zmrznjenih jedi, s kate
rimi družba zalaga italijansko trži
šče. pri tem pa je navedel vrsto 
zanimivih podatkov o proizvodnih po
stopkih za posamezne; vrste jedi. Stro
kovnjak je poudaril zlasti prednosti, ki 
jih nudijo predpripravljene jedi za šir
še skupnosti, s katerimi se na pri
mer srečujemo v bolnišnicah, zdra
viliščih, raznih zavodih, itd. Konfe
renca bi vsekakor zaslužila znatno 
večji obisk.

Danes se poročita 
STOJAN PETAROS 

in
CVETKA HROVATIN 

Vso srečo v skupnem življe
nju jima želi TFS «Stu ledi».
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VČERAJ V TRŽAŠKI PSIHIATRIČNI BOLNIŠNICI

Začetek tridnevnega seminarja 
o decentralizaciji zdravstva

Danes se bo seminar nadaljeval z delom petih komi. 
sij, jutri pa se bo zaključil s plenarnim zasedanjem
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Z VČERAJŠNJE SEJE DEŽELNEGA ODBORA

Pripravlja se nov zakon 
o problemih izseljenstva

V četrtek se bo sestala izseljenska konzulta

Včeraj popoldne se je v tržaški 
psihiatrični bolnišnici začel tridnev
ni vsedržavni seminar o decentrali
zaciji zdravstvenih uslug v Italiji. 
Seminar sledi vrsti razgovorov med 
zdravstveno ekipo tržaške psihiatrič
ne bolnišnice in vodstvi tistih bol
nišnic v Italiji, ki so uvedle, ali 
uvajajo, nove metode zdravljenja, 
ki so tesno povezane s teritorialno 
decentralizacijo. Pravzaprav ne gre 
za seminar, ampak za srečanje med 
operaterji, ki bodo v treh dneh na 
osnovi primerjanja izkušenj, ne sa
mo na področju zdravljenja umskih 
bolezni, ampak tudi na področju so
cialnega skrbstva in zdravstva sploh, 
seveda kar zadeva poskuse oziroma 
možnosti uvedbe teritorialne decen
tralizacije.

Na tem področju je tržaška psi
hiatrična bolnišnica opravila že ve
liko dela. Od prihoda prof. Basa- 
glie v Trst so namreč, poleg spre
membe načinov zdravljenja v bol
nišnici sami, ustanovili celo vrsto 
krajevnih centrov za umsko zdrav
je. Glede na dejstvo, da je y Ita
liji sorazmeroma malo podobnih po
bud, je bilo torej naše mesto na
ravni sedež tega zasedanja. Obe
nem je treba še naglasiti, da je vod
stvo psihiatrične bolnišnice poveza
no z Združenjem italijanskih po
krajin UPI, svetovno zdravstveno 
organizacijo WHO in vsedržavnim 
raziskovalnim svetom CNR, ter je 
nedvomno med najbolje organizira
nimi v Italiji.

Zasedanje se bo nadaljevalo da
nes z delom v petih komisijah, za
ključilo pa se bo jutri s plenarno

Na ljubljanski univerzi je 
uspešno diplomiral iz slavistike

ACE MERMOLJA 
Iskreno čestitajo člani komi

sije za mladino in šport pri 
SKGZ.

sejo, na kateri bodo proučili za
ključke tridnevnega dela. Udeležu
je se ga kakih 300 zdravstvenih o- 
peraterjev iz vse Italije.

Seja tržaškega 
občinskega sveta

Sinočnja seja tržaškega občinske
ga sveta je bila precej dolgočasna; 
na dnevnem redu so bili le odgovo
ri na vprašanja svetovalcev ter o- 
dobritev upravnih sklepov občinske
ga odbora. Tako je odbornik Abate 
odgovoril na zadevno vprašanje 
skupine komunističnih svetovalcev o 
podjetju Calza Block, ki je zdaj v 
kritičnem položaju. Za marec in a- 
pril bodo delavci prejeli še 25-30 
odst. plače, občinska uprava pa bo 
posredovala pri deželi, da se naj
de primerna rešitev, ki bi bila v 
tem, da tržaška podružnica posta
ne samostojno podjetje s soudeležbo 
družbe Friulia.

Glede openskega tramvaja občin
ska uprava zagotavlja, da ga ni
kakor ne namerava ukmiti, potreb
na pa bo začasna prekinitev za ne
kaj mesecev za nujna dela. Župan 
j j sporočil tudi, da je včeraj spre
jel sindikalno delegacijo podjetja 
CMI in obljubil posredovanje občin
ske uprave, da se razmere v tem 
podjetju uredijo.

Župan in načelnik svetovalske sku
pine PRI Fragiacomo sta s kratkim 
nagovorom počastila spomin pokojne
ga Giuseppa Bazzara, bivšega ob
činskega in pokrajinskega svetoval
ca ter sindikalista, načelnik sveto
valske skupine KPI Monfalcon pa 
je orisal lik in zasluge pokojne an
tifašistične borke Pine Cattaruzzi.

Z večino glasov je bil odobren ob
činski obračun za leto 1973, kakor 
tudi dodatni izdatki za ureditev 
športne palače. Pri tem je bila 
poudarjena potreba po drugih, u- 
strezajočih športnih napravah.

Tudi senat izglasoval 
zakon o 100 milijardah 
za Krožni sklad

Šesta stalna komisija v rimskem 
senatu je včeraj dokončno odobrila 
zakon o povečanju razpoložljivosti 
Krožnega sklada za gospodarske po
bude na Tržaškem in Goriškem za 
100 milijard lir v štirih letih. Kakor 
znano, je poslanska zbornica že pred 
dnevi odobrila zakon, tako da je no
va norma zdaj dokončno sprejeta in 
bo postala pravomočna z objavo v 
uradnem vestniku. Delovanje krož
nega sklada se bo po novem razteg
nilo tudi na videmsko in pordenon- 
sko pokrajino, glede podeljevanja 
večjih posojil za nove gospodarske 
pobude (v vrednosti nad 3 milijar
de lir) pa bo odločala tudi deželna 
upirava.

Na pobudo pokrajinske uprave

Odposlanstvo bo v Rimu 
zahtevalo nadaljevanje 
gradnje zidanega doka

Na sedežu pokrajinske uprave so 
se včeraj sestali načelniki svetoval
skih skupin ustavnega loka, župani

Deželni odbor je na včerajšnji se
ji, ki jo je vodil predsednik Comel- 
li, sprejel zakonski osnutek, ki vna
ša vrsto sprememb v sedanjo nor
mativo o izseljenstvu. Osnutek je 
obrazložil pristojni odbornik Dal 
Mas, ki je naglasil, da bo deželna 
uprava po novem obravnavala izse
ljence kot deželane s stalnim biva
liščem v Furlaniji - Julijski kraji
ni. Ob povratku v domači kraj bo 
tako izseljencem in njihovim dru
žinskim članom takoj priznana pra
vica do redno zdravniške in lekar
niške oskrbe, kakršna velja za vse 
ostale deželane. Zakon nadalje pred
videva posebne oblike finančne po
moči za deželane, ki bi želeli ob po
vratku nadaljevati dejavnosti, s ka
terimi so se ukvarjali na tujem. Pri 
tem bodo imele prednosti dejavnosti 
s področja kmetijstva, obrtništva in 
zadružništva.

Nova norma vnaša tudi vrsto spre
memb kar zadeva sestavo izseljen
ske konzulte: tako bodo vanjo vklju
čili tudi zastopnike izseljencev iz 
Furlanije - Julijske krajine, ki se 
nahajajo v izvenevropskih deželah. 
Predvidene so nadalje nove oblike 
pomoči za sinove izseljenih dežela- 
nov in za priletne izseljence, dežel
na uprava pa bo poleg tega prevze
la nase del stroškov, ki jih imajo 
izseljenci, ko prihajajo na volišča 
ob vsedržavnih ali deželnih volitvah.

Dal Mas je na koncu povedal, da 
je sklical za prihodnji četrtek sejo 
izseljenske konzulte, da bi ji po
drobneje obrazložil vsebino novega 
zakona. O normi bo v kratkem raz
pravljal deželni svet.

Predavanje C. Tonela 
o problemih zdravstva

Sinoči je na sedežu krožka «Che 
Guevara» predaval član upravnega 
sveta tržaške bolnišnice Claudio To- 
nel na temo: «Bolnišnice v Trstu: 
položaj in perspektive». Predavatelj 
je nazorno prikazal kritično stanje 
tržaških bolnišnic in to povezal s 
splošnim političnim stanjem v drža
vi, posebno kar se tiče zdravstva. 
Zahteval je takojšnjo in dosledno iz
vajanje zdravstvene reforme, katero 
so že pred leti izglasovali na držav
ni ravni, a se je nihče ne drži. Kar 
se tiče perspektiv, je predavatelj 
predvsem omenil bolnišnico na Kati- 
nari, ki pa bo začela delovati morda 
šele leta 1980 in bo zahtevala še 
mnogo milijard. Rešitev problema 
zdravstva je torej samo v radikalni 
menjavi vladne politike.

D. J.

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI

HRANILNICA IN POSOJILNICA NA OPČINAH 
Zadruga z neomejeno zavezo

sklicuje redni letni

OBČNI ZBOR

za jutri, 25. aprila 1976, ob 10. uri v dvorani Finžgarjevega
doma, Narodna Ul. 89 (zraven sedeža hranilnice in posojilnice)
z naslednjim

dnevnim redom:

1. Poročili upravnega in nadzornega odbora, razprava in odo
britev obračuna za poslovno leto 1975, ter razdelitev čistega 
dobička.

2. Določitev višine posrednih in neposrednih kreditov posamez
nim obvezancem.

3. Določitev doplačila novih članov, ter višine aktivnih in pa
sivnih obrestnih mer.

4. Volitve novih odbornikov.
5. Slučajnosti

UPRAVNI ODBOR

Urbanistična razstava 
le še do konca aprila

Urbanistična razstava o variantah 
uslužnosti, katero je organizirala 
tržaška občina v glavni dvorani ana- 
grafskega urada in ki bi se morala 
zaključiti danes, bo na željo širše 
publike odprta še do 30. aprila. Ur
nik razstave je od 8.30 do 12. in od 
16. do 19. ure.

Istočasno so na sedežih rajonskih 
konzult prikazali možne variante k 
splošnemu regulacijskemu načrtu za 
področje javne koristi za posamez
na področja.

Po končani razstavi bodo, pred o- 
dobritvijo občinskega sveta, javni 
posveti o variantah uslužnosti, ta
ko da bo lahko čim širši krog ljudi 
soodločal pri izbiri načrtov za javne 
koristi.

OSNOVNA ŠOLA 
FRAN VENTURINI 

V BOLJUNCU
vabi
na slovesnost poimenovanja, ki 
bo jutri, 25. aprila, ob 15. uri 
na šolskem dvorišču.

Kulturno - glasbeni program:
Pozdravni govori 
Odkritje in blagoslov kipa 
Petje Venturinijevih pesmi: 

šolski otroški zbor 
moški zbor Fran Venturini 
mešani zbor France Prešeren 

Venturinijeva glasba: 
harmonikarji Mladinskega doma 
Boljunec 
Recitacije:
narečne pesmi Marije Mijot

V šolskih prostorih bodo po za
ključeni slovesnosti odprli Ven- 
turinijevo razstavo

Fantje izpod Grmade 
in

Kulturni krožek Devin - Štivan 

vabita na

CANKARJEVO
PROSLAVO

ki bo danes, 24. t.m., ob 20.30 
v društvenih prostorih.

Vljudno vabljeni

Gledališča
SAG

Slovensko amatersko gledališče v 
Trstu gostuje s predstavo Daria Fo- 
ja «Burkaški misterij» jutri, v ne
deljo, 25. aprila, ob 16. uri v LOKVI 
ter ob 20. uri v SENOŽEČAH, v to
rek, 4. maja, ob 20. uri v AJDOV
ŠČINI (v okviru področnega srečanja 
gledaliških skupin Primorske).

VERDI
Danes ob 18. uri (red S) tretja po

novitev Puccinijeve obere1 «La fan
ciulla del West».

Pri blagajni gledališča Verdi bodo 
do 30. aprila sprejemali potrditev lan
skoletnih abonmajev za spomladan
sko simfonično sezono. Jutri bo gle
dališka blagajna zaprta.

ROSSETTI
Drevi, v soboto, ob 20.30 in v ne

deljo ob 16. uri Lucio Dalla v «H 
futuro dell’automobile». Cene: parter 
2.000 (abonenti 1.500), galerija 1.500 
(1.000). Rezervacije pri osrednji bla
gajni.

* * *
Teatro stabile v sodelovanju Stal

nega slovenskega gledališča: v četr
tek, 29. aprila, edina predstava v 
Trstu Brechtove - Weillove «Opere za 
tri groše» v izvedbi ljubljanske Dra
me. Abonenti tržaškega Teatra sta
bile in Stalnega slovenskega gleda
lišča imajo 50-odstotni popust. Mla
dina 1.000 lir. Rezervacije od danes 
pri osrednji blagajni. Pasaža Pretti.

AVDITORIJ
Teatro stabile • Rassegna: da

nes ob 20.30 Cooperativa fabbri
ca dell’attore predstavlja pod vod
stvom Giancarla Nannija Schillerje
vo delo «I masnadieri» z Manuelo 
Kustermann v glavni vlogi. Veljajo 
odrezki Rassegne in običajni popusti 
za abonente.

Amaterski oder 
Prosek * Kontovel

Danes, 24. aprila, ob 20.30 v 
Ljudskem domu v TREBČAH

H. F. Kuhnelt:

EN DAN 
Z EDVARDOM
Veseloigra v treh dejanjih.

SLOVENSKO AMATERSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU

DARIO FO
BURKAŠKI MISTERIJ

Burkasta štorija v dveh delih 
(PRVIČ V SLOVENŠČINI)

Jutri, 25. aprila, ob 16. uri 
v LOKVI

in ob 20. uri v SENOŽEČAH

MLADINSKA GODBA IZ KRIŽA

priredi danes, 24. t.m., od 20.30 
do 2. ure

PLES

v dvorani Ljudskega doma v 
Križu.
Igra ansambel

« PRAPROT »
Vabljeni.

GLASBENA MATICA — TRST 
Sezona 1975-76

Deveti abonmajski koncert

Jutri, 25. aprila, ob 17. uri v Kulturnem domu v Trstu 

W. A. MOZART

REQUIEM
Simfonični orkester Slovenske filharmonije — Mla
dinski pevski zbor iz Maribora — Slovenski oktet in 
oktet Gallus pomnožena s člani zbora Slovenske 

filharmonije in zbora RTV Ljubljana

SOLISTI:
ZLATA OGNJANOVIČ, sopran 
BOŽENA GLAVAK, mezzosopran 
JURIJ REJA, tenor 
IVAN SANCIN, bas

DIRIGENT;
ANTON NANUT

Rezervacije in prodaja vstopnic v pisarni Glasbene 
matice (telefon 418-605) in eno uro pred pričetkom 

koncerta pri blagajni Kulturnega doma

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE - TRST 

Kulturni dom

30 let neprekinjenega delovanja 

PAVEL GOLIA

SRCE IGRAČK
(Mladinska igra v treh delih)

Glasba Aleksander Vodopivec 
Plesi, Janez Mejač
Scena Demetrij Cej
Kostumi Marija Vidau

Priredba in režija: 
ADRIJAN RUSTJA

V torek, 27. t.m., ob 15.30 in 
v četrtek, 29. t.m., ob 15.30.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 24. aprila 

JURIJ
Sonce vzide ob 5.03 in zatone ob 

19.03 — Dolžina dneva 14.00 — Luna 
vzide ob 2.39 in zatone ob 14.26.

Jutri, NEDELJA, 25. aprila
MARKO, DAN VSTAJE V ITALIJI

Vreme včeraj: Najvišja temperatu
ra 16,4, najnižja 11,9, ob 19. uri 12,4, 
zračni tlak 1002,5 pada, vlaga 88- 
odst, veter vzhodnik 13 km na uro, 
nebo oblačno, morje rahlo razgibano, 
temperatura morja 12,4, 2,6 mm dežja.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 23. aprila se je v Trstu ro

dilo 10 otrok, umrlo pa je 19 oseb.
Umrli so: 68rletna Laura Visintini 

vd. Depiera, 73-letna Erminia Lieb- 
mann, 66-letni Ettore Tolloi, 87-letna 
Angela Pascazio vd. De Giosa, 82- 
letna Giovanna Perossa por. Bencich, 
90-letna Margherita Dumeau, 54-letni 
Guido Steinbach, 72-letna Maria Pri
stavec por. Andreolotti, 80-letna Ma
ria Urbanaz vd. Ramani, 67-letna 
Alma Abriani, 52-letni Duilio Duris- 
sini, 71-letna Veronica Micolettich vd. 
Triscoli, 68-letna Emilia Riva por. 
Fasano, 79-letna Giuseppina Del Pie
ro vd. Sbrojavacca, 80-letni Marcello 
Ponis, 77-letni Carlo Vitez, 84-letna 
Antonia Bensich vd. Fontanot, 35-letna 
Gilda Stare, 45-letni Marino Ambrosi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

All’Esculapio, Ul. Roma 15; Al Cam
mello (INAM). Drevored 20. septem
bra 4; Alla Maddalena, Istrska uli
ca 35.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Al Corso. Korzo Italia 14; Prendi- 
ni. Ul. Vecellio 24; Serravallo. Trg 
Cavana 1.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba za zavarovance INAM 

in ENPAS od 22. do 7. ure. tel. 
štev. 732-627

V predprazničnih in prazničnih dneh 
dnevna in nočna služba deluje ne
pretrgoma od 14. ure predpraznič
nega dne do 7. ure dneva po pra
zniku. To velja za zavarovance INAM 
- INADEL - ENPAS. Dnevni poziv na 
telefonski številki 68-441, nočni pa 
na številki 732-627.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec: tel. 228-124: Bazovica: tel. 

226-165; Opčine: tel. 211-001: Prosek: 
tel. 225-141; Božje polje - Zgonik: te) 
225-596: Nabrežina: tel. 200-121; Se 
sljan: tel 209-197; Zavije: tel 213-137: 
Milje: teL 271-124.

majK©.
MCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
ŽAŠKA KREDITNA BANKA

TEČAJI VALUT V MILANU 
DNE 23. 4. 1976

Ameriški dolar: debeli 885,—
drobni 870,—

Funt šterling 1626,—
švicarski frank 351.—
Francoski frank 189,—
Belgijski frank 22.-
Nemška marka 349,—
Avstrijski šiling 48,75
Kanadski dolar 890,—
Holandski florint 329,—
Danska krona 145,-
Švedska krona 200,—
Norveška krona 160,—
Drahma: debeli 24,-

drobni 24,-
Dinar: debeli 47,—

drobni 47,—

MENJALNICA
vseh tujih valut

PD VALENTIN VODNIK
obvešča, da nocojšnja predstava 
BENEŠKA OJCET odpade zaradi 
tehničnih razlogov.

Jutri, 25 .aprila, bo v Sama- 
torci tradicionalno praznovanje 
Bele nedelje.

Poleg dopoldanske verske 
svečanosti, ob 10.30, bo popol
dne ob 15. uri nastop števerjan- 
skega zbora v cerkvi in pred 
cerkvijo.

Ansambel, srečolov in dobro 
založen bife z domačo kapljico. 
V primeru slabega vremena bo 
program pri družini Budin.

Kino
La Cappella Underground 19.00—21.30 

«Il lungo addio». Barvni film, ka
terega je režiral Robert Altman.

Ariston 16.00 «La luna nera». Barv
ni film, režiserja Luisa Malie.

Mignon 16.00—22.15 «Gli esecutori». 
Barvni film, v glavni vlogi igra 
Roger Moore, poleg njega je še 
Stacy Keach.

Grattacielo 16.00 «Bluff, storia di 
truffe e di imbroglioni». A. Celen- 
tano, Anthony Quinn, Capucine.

Fenice 16.00 «Apache». Barvni film.
Excelsior 15.00 «Qualcuno volò sul 

nido del cuculo». Igra Jack Nichel* 
son. Prepovedan mladini pod 14- 
letom.

Nazionale 15.30 Walt Disneyev film 
«Bambi».

Eden 16.00 «Il secondo tragico Fan
tozzi». Igra Paolo Villaggio.

Ritz 15.30 «Salon Kitty». Prepovedan 
mladini pod 18. letom. Barvni film.

Aurora 16.30 «Quel pomeriggio di un 
giorno da cani». Igra Al Pacino. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Cristallo 16.00 «Gioco estremamente 
pericoloso». Igra: Buri Reynolds. 
Barvni film.

Capitol 17.00 «Marcia trionfale». Igm 
Franco Nero. Prepovedan mladini 
pod 18. letom. Barvni film.

Impero 16.30 «Una sera c’incontram
mo». Igra: Johnny Dorelli.

Moderno 16.00 «Il soldato di ventura». 
Bud Spencer. Barvni film.

Filodrammatico 16.30 «Gola profonda». 
Igra Linda Lovelace. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Ideale 16.00 «Detective Harper: acqua 
alla gola». Igrata Paul Newman in 
Jeanne Woodward. Barvni film.

Vittorio Veneto 16.15 «Una calibro 20 
per lo specialista». Igra: George
Kennedy. Prepovedan mladini P°4 
14. letom. Barvni film.

Radio 16.00 «Per favore non mor
dermi sul collo». Barrai film reži
serja Romana Polanskega.

Astra 16.30 «L'anatra all’arancia». ’ 
glavnih vlogah igrata Monica Vitti 
in Ugo Tognazzi. Barrai film.

Abbazia 16.00 «Mayerling». Igrajo: 
Omar Sharif, Catherine Deneuve, 
James Mason, Ava Gardner.

Volta (Milje) 17.00 «Portiere di not
te». Igrata Dick Bogarde in Char
lotte Rampling. Prepovedan mladi
ni pod 18. letom. Barvni film.

Razna obvestila
Drevi ob 19. uri bo na sedežu SS ^ 

večer posvečen seminarju FUENS v 
Železnem na Gradiščanskem. Govori
la bosta Veronika Brecelj in 
Jeraikar. Častni gost večera bo 
ni tajnik FUENS Olav Meinhardt. 
pripadnik danske manjšine v Nem
čiji. Govoril bo o FUENS in o manj
šinah v Evropi.

SPDT priredi 1. m 2. maja dvo
dnevni avtobusni izlet na 
ko. Postanki na Mokrinah s kr 
Šim. peš izletom, v Zahomcu z 
gledom smučarske skakalnice P®” 
vodstvom predsednika sIovensK g 
planinskega društva Zahomc, 1? 
nočevanje v Reki. Drugi dan vzpo» 
na Dobrač, znani razgledni sto P> 
Vrbsko jezero, Celovec z °pS a. 
nove slovenske gimnazije. j.
tek čez Ljubelj in Ljubljano v 
Vpisovanje v Ul. Geppa 9. Na ra 
lago še nekaj mest.

Prispevki

lir za poimenovanje soie

i cvetja na grobova Lu® 
ne in Pepija Sivitza daruj« 
larije Kralj (Padnce 
a pevski zbor Primorec.
:: „1. i „+ „ ■ m' cmrti dragega
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5 ČETRTKOVEGA OBČNEGA ZBORA ZADRUŽNIKOV V ŠEM PPL A JU

Zadružni hlev je izrednega pomena 
za valorizacijo kraškega kmetijstva
Doslej so opravili že 65 odstotkov del - Izredne {‘manine težave zaradi pre
nizkih podpor in naraščanja stroškov - Mirko Radovič potrjen za predsednika

V četrtek so v šempolaju na red
nem občnem zboru člani Kraškega 
zadružnega hleva polagali obračun 
svojega delovanja, planirali so bo
dočo dejavnost in izvolili nov od
bor, ki je ostal nespremenjen in je 
bilo torej potrjeno zaupanje v dose
danje upravitelje te zadruge. Poleg 
članov so se občnega zbora med 
drugimi udeležili tudi podžupan de
vinsko - nabrežinske občine V. Cal
di, bivši župan D. Legiša, predsed
nik združenja zadrug Miccoli in pred
sednica zveze zadrug L. Sorini jeva.

V uvodnem poročilu upravnega od
bora, ki ga je prebral predsednik 
Kraškega zadružnega hleva Mirko 
Radovič, je bila v vseh etapah pri
kazana trnova pot zadruge od nje
ne ustanovitve pa vse do danes, 
ko ostaja zaradi pomanjkanja fi
nančnih sredstev stanje še zmeraj 
pereče in nevzdržno, tako da zadruž
ni hlev ne more. v celoti opravljati 
svojega poslanstva. Od desetih u- 
stanovnih članov iz nabrežinske in 
zgoniške občine iz leta 1968, se je 
njihovo število do sedaj povečalo 
na 14, poprečna starost članov pa 
znaša 38 let. Torej gre v bistvu za 
nilade kmetovalce, ki so vložili (in 
vlagajo) v to hvalevredno zadružno 
Pobudo vse svoje moči, prizadeva
nja, prispevali za finančno kritje 
Primanjkljaja, njihova napredna' za- 
niisel pa se ni v celoti obnesla, ker 
so naleteli na gluha ušesa pri pri
stojnih oblasteh in ker je bilo za
radi zgrešene politike kmetijstvo 
Povsem prepuščeno samo sebi kot 
manjvreden gospodarski dejavnik. 
Vse še ni izgubljeno, marsikaj se 
da še popraviti, bistveno je le, da 
vsakdo izpolnjuje svoje obljube ozi
roma odgovornosti.
, Leta 1971 so zadružniki Kraškega 
hleva že imeli svoje zemljišče in 
gradbeno dovoljenje, od 228 milijo- 
«ov za zazidavo objekta pa bi mo
rala 70 odstotkov nakazati dežela, 
za preostalih 68 milijonov pa je bi
lo potrebno posojilo. Vendar neza
slišani birokratski zapleti so posta
vili celo v dvom realizacijo zadruž
nega hleva. Zato so člani začeli leta 
1974 z gradnjo v lastni režiji (ker 
med drugim ni nihče sprejel dela na 
dražbi) in konec lanskega leta so 
s požrtvovalnim delom sami pokriii 
hlev, senik in stanovanje v bližini 
Praprota. Stroški so se medtem str
moglavo povišali za celih 75 odstot
kov in ker dežela ni krila večjih 
stroškov, kot ji nalagajo zakonska 
določila belež mo veliko zamudo pri 
izvrševanju del, vendar ne po kriv
di članov, ki s trdno voljo, z med
sebojnim zaupanjem in brez nika
kršnih dohodkov še naprej mahljivd 
vztrajajo in kljubujejo raznim ne- 
Prilikam.

Kriza kmetijstva m konkretno pa
dec živinoreje je posledica zgreše- 
» h izbir na deželni in državni rav- 
m. razne razlastitve in slaba pro
daja pridelkov po konkurenčnih ce
nah pa so omajale trdnost še zad
njih kmetovalcev. Zato je treba u- 
brati zadružno pot in podpreti sle
herno pobudo v tem smislu kot edi
no pravilno izbiro v tem kritičnem 
stanju, če hočemo ohraniti kmetij
stvo oziroma živinorejo na Krasu 
jn rešiti eksistenčno vprašanje veli
kega števila pripadnikov slovenske 
narodnostne skupnosti.

Podžupan Caldi je opravičil od
sotnost župana in prinesel pozdrave 
devinsko - nabrežinske občinske. u- 
Prave, obenem pa je po nalogu A. 
Pittonija kot predsednika Tržaškega

sklada zagotovil njegovo posredova
nje, da se dodeli Kraškemu zadruž
nemu hlevu prispevek v višini 150 
milijonov lir za dokončno ureditev 
vseh predvidenih del, čeprav bo tre
ba premostiti določene pomisleke, 
ker gre za naložbo v kmetijstvo na
mesto v industrijske namene.

Po priložnostnem pozdravu pred
sednika združenja zadrug dr. Micco- 
lija, je članstvo soglasno obnovilo 
zaupanje dosedanjim upraviteljem 
Kraškega zadružnega hleva za na
daljnja tri leta: predsednik ostaja 
Mirko Radovič, tajnik je Boris Ru
tar, predsednik nadzornega odbora 
dr. Drago Legiša in predsednik raz
sodišča dr. Miccoli.

Na koncu naj izrazimo eno mi
sel, ki naj bo tudi naše voščilo o- 
benem: dosedanja gradbena dela so 
bila izvršena v višini 65 odstotkov, 
kot jih predvideva načrt, sedaj pa 
zadružniki pričakujejo nadaljnji pri
spevek (kaže, da ga bodo črpali iz 
posebnega «tržaškega fonda»), da 
vendarle dokončajo ta svoj hlev. 
Šele tedaj bo še nekaj prispevala 
dežela, ki navadno nakaže prispe
vek po dokončanem delu, tako da 
bi se ustvarili pogoji za smotrno iz
polnjevanje nekaterih bistvenih sta
tutarnih namenov, kot so: 1. uredi
tev enega ali več hlevov za rejo 
mlekaric, živine za zakol in raz-

množevanje ter prašičjerejo; 2. ku
povati krave in prodajati, mleko 
(Kraški mlekarni?!) ter njegove 
proizvode; 3. zagotoviti si dobre 
travnike za seno in 4. poskrbeti za 
družabnost in rekreacijsko izživlja
nje zadružnikov. V upanju, da se 
bodo uresničile te predpostavke, si 
želimo, da ne bi več slišali na pri
hodnjem občnem zboru, da je obra
čun Kraškega zadružnega hleva de
ficitaren, ker morajo danes žal posa
mezni člani globoko seči v žep za 
kritje živih stroškov.

—bs—

V REPNIČU

Prošnje za dodelilcv 
ljudskih stanovanj

Avtonomni zavod za ljudske hiše 
IACP je razpisal natečaj za dodeli
tev štirih rezidencialnih stanovanj v 
komaj zgrajeni ljudski hiši v Rep- 
niču (občina Zgoniku V poštev pri
dejo prošnje tistih potrebnih delav
cev, ki bivajo na območju zgoniškc 
občine oziroma opravljajo tam svoje 
delovne obveznosti, rok za predlo
žitev ustreznih prošenj in vse po
trebne dokumentacije pa zapade 1. 
maja.

VČERAJ V NOVI GORICI OKOLI 800 ŠTUDENTOV

Velik pomen srečanja primorskih študentov 
za celovit napredek slovenske skupnosti

Sprejem ravnale!jev pri predsednika skupščine Nova 
Gorica • Prihodnje, pelo srečanje, naj bi priredili v Kopru

V Novi Gorici sò se včeraj zbrali tem ko je bila med slikarji naju-1 v metu krogle. Ti rezultati so go-

DELOVANJE PD TABOR NA OPČINAH

V pripravi IV. razstava 
del umetnikov-amaterjev

Začrtan program dela do konca letošnje sezone

Prejšnji teden se je na sestal ( da se ta dela tako ovrednotijo, po
drugi strani pa želi biti razstava tudi 
spodbuda mladim umetnikom, da po 
tej poti nadaljujejo in se še izpo
polnjujejo. Gotovo se bodo k letoš
nji razstavi prijavili novi ustvarjal
ci, ki jih doslej nismo imeli prilož
nosti spoznati.

NOVA EKSPRES 
RESTAVRACIJA

Uccia Trieste
TRG CAVANA 4

Gostom na razpolago 
700 različnih toplih in 
hladnih jedi

Cene primerne in dostopne 
Priporočamo se za obisk!

novoizvoljeni odbor prosvetnega dru
štva Tabor. Razdelil je odborniške 
dolžnosti med posamezne člane in 
začrtal, oziroma potrdil program 
društva do konca letošnje sezone. 
Novi odbor bo namreč imel še pred 
pobijem veliko dela, predvsem v 
maju m juniju.

Društvo ima na programu najprej 
orientacijski pohod, ki naj bi ga 
skupaj z nekaterimi, drugimi društvi 
priredilo ob osrednji proslavi sto
letnice rojstva Ivana Cankarja, ki 
bo, kot je hupbvetìanó; iG. maja v 
Bazovici. Gotovo bo tudi ta pohod 
vzbudil veliko zanimanje osnovnošol
ske: in srednješolske mladine, pa 
tudi odraslih, zato bo potrebna do
bro premišljena organizacija.

Tud; dramsko delovanje na Opči
nah ni zaspalo, saj je v letošnji se
zoni predvidena še premiera otroške 
igre «Čudežne gosli», pri kateri na
stopa pod požrtvovalnim vodstvom 
Leli Nakrstove okrog petdeset otrok. 
Poleg tega bo društvena dramska 
skupina še nekajkrat ponovila Vo- 
rančeve «Samorastnike» po okoliških 
društvih pač tam, kjer tehnične 
zmogljivosti vsaj pr bližno ustrezajo 
zahtevam predstave. Po možnosti bo 
skupina še ponovila tudi Cankarjevo 
«Pohujšanje v dolini šentflorjanski».

Odbor ima v mislih tudi posebno 
Cankarjevo proslavo, ki ji pa zaen
krat še ni mogel določiti datuma, 
ter še druge prireditve in predava
nja. Če se povrnemo k delu z mla
dino, moramo povedati, da se bo, 
ker je že običaj, vsakoletni društve
ni baletni tečaj tudi letos zaključil 
z baletnim nastopom nad 50 gojenk.

Poleg vsega tega pripravlja v 
letošnji sezoni prosvetno društvo Ta
bor tudi že uveljavljeni bienale do
mačih umetnikov — amaterjev. Le
tošnja razstava bo že četrta po 
vrsti in reči moramo, da so dose
danje doživele lep useh. Zato vabi 
odbor društva vse, ki se amatersko 
ukvarjajo z likovnim ustvarjanjem, 
s slikarstvom in kiparstvom, pa tudi 
s fotografijo, da se pripravijo na 
udeležbo pri razstavi, ki bo letos od 
12. do 20. junija. Namen pobude je, 
da se z deli nadarjenih domačih 
umetnikov seznani širša javnost ter

Poročilo sekcije SSk 
Devina — Nabrežine

Kakšni in kje 
sveli okrožij

LUCKY CLUB RONKE

ANTONELLO VENDITTI

Danes, 24. t. m., od 21. do 1. ure

V sredo)-^ aprila, se je v Šem
polaju sestal odbor sekcije Sloven
ske skupnosti v devinsko - nabre- 
žinski občini. Seje se je udeležilo 
tudi precejšnje število strankinih 
članov.

Predmet razprave je bil novi za
kon o upravni decentralizaciji v po
sameznih občinah, ki ga je pred 
kratkim izglasoval parlament. Ude
leženci sestanka so ugotovili, da o- 
snutek pravilnika, ki ga je pripra
vila devihsko - nabrežinska občin
ska komisija za decentralizacijo ni 
v skladu z določili novega državne
ga zakona. Prav zaradi tega, ka
kor tudi zato, ker je vprašanje kom
pleksno ter velike važnosti za devin
sko - nabrežinske prebivalce, so u- 
deleženci izrazili nujnost, da se ce
lotno vprašanje decentralizacije v 
naši občini ponovno temeljito pro
uči. Občinska uprava bi morala za
to čimprej sklicati nova vaška po
svetovanja, da bodo občani sezna
njeni z novimi zakonskimi določili 
in da bodo prispevali h konkretne
mu izoblikovanju decentralizacijske- 
ga načrta ter k njegovemu uresni
čenju.

Odbor Slovenske skupnosti je pre
pričan, da je treba celotnemu pre
bivalstvu omogočiti najširše sodelo
vanje pri upravljanju občine, kar 
se bo v naših razmerah lahko do
seglo le, če bo vsaka tako ali dru
gače zastopana v posameznih orga
nih decentralizacije. Tudi pri raz
delitvi občinskega ozemlja na nova 
okrožja je treba upoštevati tiste 
realne enote, ki so v naši občini 
vasi kakor tudi druge zgodovinske 
precedense (na primer stare obči
ne, katastrske občine, župnije), ki 
nedvomno odražajo resnične intere
sne sfere devinsko - nabrežinskega 
prebivalstva. Odbor je nadalje so
glasno sklenil predlagati, naj se sve
ti okrožij izvolijo neposredno, to pa 
zato, ker so neposredne volitve naj
primernejša in najbolj demokratič
na oblika ljudskega predstavništva 
in ker bi sveti okrožij po novem za
konu imeli v tem primeru ludi sklep 
ne pristojnosti in ne samo posve
tovalnih.

dijaki slovenskih srednjih šol iz 
Trsta in Gorice ter primorskih ob
čin Nova Gorica, Ajdovščina, Tol
min, Idrija in Postojna. Skupno je 
bilo prisotnih okoli 800 dijakov iz 
14 primorskih ter 7 slovenskih šol 
v Italiji. Vreme je sicer nekoliko 
ponagajalo, ni pa skalilo tovariške
ga duha, v znamenju katerega so 
se študentje srečali ter se pomerili 
v kulturni ustvarjalnosti ter v šport
nih disciplinah.

Četrto srečanje, ki je potekalo v 
športnem parku, je odprl ravnatelj 
novogoriške gimnazije Stane Čeho
vin. V svojem pozdravnem nagovo
ru je pozdravil študente in profe
sorje, potem pa je ugotovil, kako 
takšna srečanja prispevajo k med
sebojnemu spoznavanju in v končni 
fazi tudi k utrjevanju položaja 
manjšine. Pravice manjšine za
jamčene poprej v londonskem spo
razumu ter sedaj v italijansko-jugo- 
slovanskem sporazumu, pa se ne 
bodo uresničevale same od sebe, 
ampak bo potrebno veliko napo
rov manjšine in podpore matičnega 
naroda ter naprednih demokratič
nih sil v italijanski družbi, preden 
bodo popustile nazadnjaške in šo
vinistične sile.

Medtem ko so se študentje spo
prijeli v dvobojih v posameznih 
panogah in v kulturnih srečanjih, 
so se ravnatelji vseh šol in njiho
vi predstavniki zbrali pri predsedni
ku skupščine občine Nova Gorica 
Jožetu šušmelju na tovariškem 
srečanju, kateremu so prisostvo
vali tudi medobčinski sekretar Zve
ze komunistov Miha Ravnik, občin
ski sekretar ZK Tomaž Beltram, 
predsednik IS skupščine dr. Vinko 
Mozetič, predstojnik zavoda SRS 
za šolstvo v Novi Gorici Miro Na- 
krst, pedagoški svetovalec v Trstu 
Sivec ter šolski skrbnik v Trstu 
Pericle Fidenzi.

šušmelj je v pozdravnem nagovo,- 
ru omenil pomen tradicionalnih sti
kov šol na eni in drugi strani meje, 
ki povezujejo mlade in jim omogo
čajo izmenjavo izkušenj ter pogle
dov na šolske , sisteme. Obenem so 
takšna srečanja pomembno poma
galo pri širjenju kulture ter utrje
vanju zavesti o pripadnosti istemu 
narodu. Prav je, da se mladi čim
bolj poznajo, saj bodo iz teh vrst 
zrasli bodoči usmerjevalci vseh de
javnosti v družbi, od kulturne do 
gospodarske. Predsednik šušmelj je 
nato dejal, da so iz novogoriških šol 
že izšli ljudje, ki zavzemajo odločil; 
na mesta v življenju občine Nova 
Gorica. Omenil je prizadevanja za 
večjo -.upinkovitpst v šolanju izobrazi 
žencev, ki jih sila primanjkuje na 
vseh področjih. Predsednik je svoje 
besede sklenil z ugotovitvijo, kakó 
je znanje tista sila, bréz katere si ni 
mogoče zamisliti napredka in je za? 
to posvečati vso skrb umskemu delu.

Ob razdelitvi nagrad v Park ho
telu je medobčinski sekretar ZK 
Miha Ravnik poudaril prispevek o- 
simskega sporazuma pri ustvarjanju 
dobrega sosedskega ozračja, v kate
rem so možne najrazličnejše pobude, 
tudi srečanje študentov in šolnikov, 
ki imajo za cilj vse tesnejše oblike 
sodelovanja med pripadniki sloven
skega naroda, ki živijo v Italiji, in 
tistimi v matični domovini. Pouda
ril je, kako ureditev meje spodbuja 
vsestranske pobude v korist obmej
nega prebivalstva in kako ta meja 
ne more ločevati pripadnikov istega 
naroda, živečih na tej in na oni 
strani. Medobčinski sekretar Miha 
Ravnik se je nato zadržal tudi pri 
nalogah šolstva v sedanjem sloven
skem družbenem trenutku.

Četrto srečanje je znova potrdilo 
koristnost takšnih srečanj. Vse kaže, 
da bodo organizacijo prihodnjega 
zaupali šolnikom v Kopru.

Jutranji del srečanja je bil po
svečen pretežno športnim tekmam. 
Opoldne so se dijaki in njihovi 
spremljevalci zbrali v Park hotelu, 
kjer so jim organizatorji pripravili 
kosilo. Popoldne pa je bilo v istih 
prostorih nagrajevanje zmagovalcev 
v posameznih športnih panogah, v 
slikarskem ex tempore ter v lite
rarnem natečaju, ki ga je zmagal 
Tolminčan Marijan Kruberger, med-

spešnejša Mateja Zavratnik iz No-1 riškim šolam lahko v veliko zadp-
ve Gorice. Med zamejskimi dijaki 
se je na kulturnem delu srečanja 
najboljše odrezal tržaški dijak Mi
lan Bufon, ki je z zanimivim ko
lažem zasluženo zasedel tretje me
sto v slikarstvu.

Izdelki mladih umetnikov so bili 
zvečer razstavljeni v novogoriški 
galeriji Meblo. Ob odprtju razstave 
so prireditelji poskrbeli tudi za kraj
šo kulturno prireditev. Nastopili so 
domači dijaki, ki so prebrali nekaj 
literarnih odlomkov in izvedli glas
beni program.

O športnem delu srečanja poroča
mo podrobneje na športni strani, tu 
pa bi se radi omejili le na podelitev 
prehodnega pokala in na nastop go- 
riških dijakov. Prehodni pokal, ki 
ga vsako leto dobi šola, ki se na 
športnem in kulturnem delu sreča
nja najbolje uvrsti, je letos osvoji
la novogoriška gimnazija. Na drugo 
mesto se je uvrstila gimnazija iz 
Postojne, tretji pa je bil šolski cen
ter iz Tolmina. •

Kar se tiče nastopa goriških šol, 
je splošna ocena lahko samo pozi
tivna. Kljub njihovemu sorazmerno 
majhnemu številu, so goriški dijaki 
osvojili dve drugi in eno tretje me
sto. Na drugo mesto sta se uvrstili 
nogometna in moška odbojkarska e- 
kipa, tretji pa je bil Vladimir Kont

ščenje, saj so jih tekmovalci dose 
gli v zelo ostri konkurenci proti e- 
kipam mnogo večjih in tudi bolje 
organiziranih šol.

Tudi ocena celotnega srečanja je 
zelo zadovoljiva. Kljub vremenu, ki 
je bilo zelo nenaklonjeno, tako tek
movalcem kot prirediteljem, je sre
čanje poteklo v veselem in tovari
škem vzdušju in kljub dežju ni bilo 
večjih zastojev.

Tekmovalci in tudi drugi udeležen
ci četrtega DOSP so bili ob koncu 
srečanja kljub vremenskim neprili- 
kam navdušeni in so se poslovili s 
prijateljsk'm «zdravo» in z željo, da 
bi se prihodnje leto srečali v še več* 
jem številu.

RAZPISALA GA JE TRGOVINSKA ZBOR MCA

Prihodnjo sobolo nagrajevanje v okviru 
natečaja o zvestobi na de!u

Med nagrajenci so ludi Slovenci ter slovenska podjelja

Ena od številnih obrobnih ma
nifestacij, ki jih prirejajo ob le
tošnjem sejmu ESPOMEGO, je po
svečena zvestobi na delu, oziro 
ma krajevnemu gospodarskemu raz
voju. Trgovinska zbornica je nam- 
rčč pred časom razpisala natečaj, 
katerega so se udeležili uslužbenci, 
ki imajo preko 30 let službe ter 
podjetja z več kot 40 leti poslova
nja. Nagrajevanje, ki bo na sede
žu trgovinske zbornice, bo v so
boto, L maja, ob 10.30.

Poglejmo imena vseh uslužben
cev, ki jim bodo podelili diplome 
in medalje: Aldo Rizz, Carmela
Percon, Vladimir Cotič, Giovanni 
Mattiroli, Aldino Quarantotto, E- 
velino Vinci, Lidia Roman por. Co- 
melli, Fiore Strukel Mario Pertot. 
Edvard Velušček, Diana Meroni, 
Giuliano Frandolič, Domenico Po
lo, Giovanni Fumolo, Giovanni Vi- 
sintin, Nereo Cosolo, Giordano Car- 
gnel, Giovanna Birri por. Pipp, 
Paolino Zuppet, Mario Doria, Orfea 
Brazzatti, Clemente Furlan, Mario 
Mol inari.

Priznanja bodo deležna tudi indu
strijska, trgovinska in kmetijska 
podjetja, ki poslujejo več kot 50 
let. To sta podjetja Guida Primasa 
in Alfreda Miserija, restavracija 
Al Vetturino, iz Škocjana ob Soči 
ter kmetijsko podjetje grofov For- 
mentini iz Števerjana.

Lastniki obrtniških delavnic in 
kmetje, ki delajo več kot 40 let bo

na Palkišču in nadaljujejo z akci- j do tudi deležni priznanja. Teh je 
jo čiščenja notranjih prostorov. 1 osem, in sicer Jožef Komjanc, Gio

vanni Sant, Cristiano Gratton, Hen
rik Simšič, Alfredo Pettarln, Albi
no dessi, Luigi Tuzzi in Mario 
Smania.

V Štandrežu akcija 
za čiščenje 
doma «A. Budal»

Upravni odbor za gradnjo prosvet
nega doma «Andrej Budal» v štan
drežu vabi domačine, da se tudi 
danes, kot že prejšnjo soboto, zbere
jo ob 10. uri v prosvetnem domu

Predsednik Pertini 
v ponedeljek v Tržiču

Kot smo že poročali, bo predsed
nik poslanske zbornice Sandro Per
tini govoril delavcem tržiške ladje
delnice v ponedeljek, 26. aprila, o 
pomenu današnjega praznovanja 
zmage nad fašizmom. To bo izreden 
političen dogodek za Tržič in sploh 
za gorlško pokrajino. Pertini bo do
spel v Tržič z nočnim vlakom iz Ri
ma. ob 8. uri bo na županstvu iz
redna seja tržiškega občinskega sve
ta. Po sprejemu na županstvu bo 
šel Pertini v ladjedelnico, kjer bo 
imel ob 10.30 priložnostni govor.
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S ČETRTKOVEGA SESTANKA POLITIČNIH ZASTOPNIKOV
• • ' . . . ' I ' 'l ’■ ' ’ , " t

Avtobusne proge bodo v družbeni režiji 
ni pa še znano, kdo jih bo upravljal
Bodo Ribijevi avtobusi vozili z novo oznako že s 1. julijem? - Stro
kovnjaki in politiki imajo možnost izbire med različnimi načini upravljanja

Zastopniki osmih političnih strank 
ustavnega loka, ki imajo svoje iz
voljene predstavnike v šestnajstih 
občinah severnega dela goriške po
krajine in v pokrajinski upravi so 
se odzvali vabilu pokrajinskega taj
nika KD Longa in se zbrali v če
trtek zvečer, na sedežu KD v Ulici 
Angiolina, da bi vzeli v pretres 
vprašanje . podružabljenja prog, ki 
jih sedaj vzdržuje zasebno avtobus
no podjetje Ribi.

Sestanka so se ■ udeležili Longo, 
Reverefitoi' Agni: ‘Ih 'ISVn’'ža KD, 
Prandi za PLI, Del Ben. Dell’Orco 
in Semola za PSI, Paiza in Trevisan 
za KPI. Bianconi. Lodatti in Tacchi- 
nardi za PSDI, Luciani za PRI in 

. Gradnik za SSk. Prisotni so bili tudi 
zastopniki sindikalne federacije in 
delavskega sveta podjetja Ribi.

Na sestanku je imel daljše poro
čilo dr. Marino Marin, predsednik 
upravnega sveta goriškega mestne
ga avtobusnega podjetja, ki je ob
razložil hipotezno študijo o podru- 
žabljenju že omenjenih prog, ki gre
do, v nekaterih primerih preko me
ja goriške pokrajine. Obstaja več 
možnosti. Najprej bi bilo treba pre
vzeti v režijo ne le proge, ki jih 
vzdržuje Ribijevo podjetje, marveč 
tudi avtobuse ki sedaj vozijo po teh 
progah in vse osebje uslužbeno pri 
tem podjetju. Nekateri tehniki se 
zavzemajo za to, da bi se razne 
proge Ribijevega podjetja porazde
lile med razna javna podjetja, dru
gi pa so zato da ostanejo vse avto
busne proge v enotnem podjetju, ki 
naj ga, vsaj v prvi fazi, prevzame 
goriška pokrajinska uprava.

Tudi mnenja o upravljanju tega 
podjetja so ločena. Nekateri stro
kovnjaki menijo, da bi bilo prav 
takoj ustanoviti konzorcij prizadetih 
šestnajstih občinskih uprav, drugi 
pa spet menijo da naj upravljanje 
podjetja prevzame občinska upra
va. Tretji pa spet menijo, da ni po

Do nasprotujočih si mnenj je’ pri
šlo tudi na četrtkovem sestanku. 
Kot smo izvedeli je dr. Marin, ki je 
sicer predhodno dejal da govori kot 
izvedenec, dejal da namerava de
želna zveza občinskih podjetij (CRI 
PEL) stvari urediti tako, da bi pri
šlo v vsej deželi do največ petih 
ali šestih avtobusnih podjetij, ki bi 
pokrivale vse deželno ozemlje.

Razprava pa je še vedno v obla
kih in prav zaradi tega je možnost 
začetka nove službe s L julijem, ko 
zapade koncesija podjetju Ribi, ne
kaj težko izvedljivega. Strokovnja
ki pa menijo, da bi goriška pokra
jinska uprava lahko s tem datu
mom prevzela za šestmesečno po
skusno dobo v svojo režijo uprav
ljanje celotnega Ribijevega podjet
ja. Čez šest mesecev, t. j. do kon
ca leta, naj bi bile opravljene vse 
birokratske formalnosti z ustano
vitvijo medobčinskega konzorcija, 
čez nadaljnjih šest mesecev pa naj 
bi ustanovili avtobusno podjetje v 
pokrajinskem merilu, ki bi prevze
lo tudi avtobusne proge na področ
ju Tržiča. Kasneje pa naj bi prišlo 
do enotnega podjetja za Tržaško 
in Goriško.

Obstajajo torej težave tehničnega 
in birokratskega značaja, prav tako 
pa obstajajo tudi težave politične
ga značaja, kajti če so demokriot- 
jani in njih sredinski politični za
vezniki za določeno rešitev so so
cialistični in komunistični zastopni
ki za drugačno rašitev vprašanja. 
Ponovni sestanek s tem v zvezi bo 
prihodnjo sredo.

ženje bo nagradilo 18 dijakov slo
venske trgovske šole ter znanstve
nega liceja «Duca degli Abruzzi». 
Slovenski dijaki, ki bodo prejeli ri- 
znanja so: Marijan Cijan, Doriana 
Devetak, Helena Mavrič, Adrijana 
Petejan,'Žarko Grilj in Loreta Mi- 
kluš.

Jutri ob 12. uri bodo člani zdru
ženja na ločniškem pokopališču pri
sostvovali priložnostni proslavi.

Priznanja slovenskim 
in italijanskim dijakom

Združenje «Volontari della Liber
tà di Gorizia» bo danes in jutri pro
slavilo 25. april. Danes zjutraj ob 

trebno ustanavljati posebnega pod-1 11. uri bodo v dvorani pokrajinskih 
jetja, marveč da bi goriška občina I ustanov na goriškem Gradu nagra- 
ali goriška pokrajina vzeli v di- j dili dijake višjih srednjih šol, ki so 
rektno upravljanje avtobusno službo. ' pisali nalogo o odporništvu. Zdru-

Dcželna pomoč 
za priletne občane

Na sedežu deželnega odborništva 
za delo in socialno skrbstvo so se v 
sredo dopoldne sestali prestavniki 
javnih ustanov z našega področja, 
da bi s pristojnim odbornikom Dal 
Masom pregledali zadnji razvoj so
cialnega skrbstva in še zlasti de
javnosti v zvezi s pomočjo, ki jo 
javne ustanove ob finančni podpori 
deželne uprave nudijo priletnim ob
čanom na domu. Sestanka sta se 
udeležila tudi dolinski župan Švab 
in predstavnik miljske občine. Od
bornik Dal Mas je ob tej priložnosti 
omenil, da po deželnem zakonu štev. 
43 iz lanskega leta pripada pristoj
nost za podeljevanje socialne po
moči priletnim občanom le občinam 
in konzorcijem občin, letni prispe
vek, ki ga daje deželna uprava v 
ta namen na razpolago, pa znaša 
120.000 lir na osebo.
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O VPRAŠANJIH, K! ZADEVAJO DELA VCE IN OBČINO

Sindikalna federacija in občina Gorica 
nakazujeta nekatere ključne rešitve

Podpora prizadevanjem za vključitev Gorice v mednarodne pro
metne in gospodarske tokove - Poudarek na konzorcialni politiki

Sindikalna federacija iz Gorice 
se je v sredo sestala z občinsko u- 
pravo v Gorici, člani sindikalne de
legacije CGIL, .CISL in UIL Petra- 
li, Colautti in Bregant so z župa
nom De Simonejem in odborniki 
preučili sklop vprašanj, ki zanima
jo tako delavce kot občinsko upra
vo ter jim skušali nakazati skupno 
rešitev s pomočjo sodelovanja in 
posegov javne uprave.

Občinska uprava se je pridružila 
upravičenim zahtevam, ki jih je 
sindikalna organizacija opredelila 
v svojem «paketu» zahtev, ter se 
izrekla za reševanje še odprtih vpra
šanj. Nanašajoč se na Gorico, sin
dikati zahtevajo v svojem program
skem dokumentu okrepitev železniš
ke postaje, za katero sedaj trošijo 
sredstva v višini ene milijarde lir 
in je zanjo predvidenih nadaljnjih 
1,2 milijarde. Sindikati še zlasti zah

tevajo vključitev goriške železniške 
postaje v tovorni promet s tretji
mi državami, ki se zavlačuje zara
di pogajanj na mednarodni ravni. 
In končno sindikati zahtevajo od 
občinske uprave večjo prizadevnost 
za odprtje novega mejnega preho
da štandrež in za izgradnjo posta
jališča za cestni tovorni promet, ki 
ga na kratko imenujemo tudi avto- 
port.

Med pogovorom so se izoblikova
la še druga vprašanja, o katerih je 
hitro ukrepati, zlasti izgradnja ljud
skih stanovanj, ustrezna zagotovitev 
storilnosti (še zlasti raztegnitev 
plinskega omrežja na celotno obči
no) ter zagotavljanje kreditov in
dustriji.

Sindikalna delegacija je bila za
skrbljena spričo omejenih možnosti 
zdravstvenega konzorcija, medtem 
ko sta bili obe strani, sindikati in

občinska uprava, enotnega mnenja 
glede še neizkoriščenih priložnosti o 
uveljavljanju konzorcialne politike. 
V tej smeri se odpirajo lepe možno
sti napredovanja zlasti v prevozni
štvu, družbeni varnosti in upravni 
storilnosti. Ustanavljanje konzorci
jev zagotavlja možnost boljšega u- 
pravljanja storitev ter njihovega po
vezovanja z demokratičnimi struktu
rami, na katerih temelji naša 
družba. -------------

POPRAVEK
V članku o polaganju vencev ob 

25. aprilu se nam je vrinila nelju
ba pomota. V članku je bilo nam
reč pomotoma zapisano, da bo ju
tri zjutraj ob 10.15 zbirališče na 
glavnem števerjanskem trgu. Po 
svečanosti v Podgori se bodo namreč 
vsi ob 10.35 zbrali na glavnem tr
gu v Štandrežu.

0 Ob priliki praznovanj 25. aprila
bo jutri popoldne v priredbi pokra
jinskega odbora ANPI običajna kole
sarska dirka za pokal «Montes». Tek
movalci bodo startali iz Tržiča ob 
14. uri, pot jih bo deloma peljala 
tudi po goriškem Krasu.

Pismo uredništvu
Prejeli smo in objavljamo:

V vednost:
SLOVENSKI PROSVETNI ZVEZI
GLASBENI MATICI
STALNEMU SLOV. GLEDALIŠČU
PRIMORSKEMU DNEVNIKU
V zvezi s poročilom na občnem 

zboru SPZ, ki ga je podal goriški 
tajnik Marko Waltritsch in je bilo 
objavljeno v Primorskem dnevniku 
dne 30. marca 1976, vam pošiljamo 
naslednic pojasnilo:

Vi pišete «... v nekaterih prime
rih je prišlo celo do ovire iz kato
liških krogov» ter pri tem mislite 
na sodelovanje ZSKP pri abonmaj
ski sezoni za gledališče in za kon
certe. Ko smo na skupni seji naših 
poverjenikov tako za gledališče kot 
za koncerte pregledali opravljeno 
delo v tekoči sezoni, smo ugotovili, 
da vaša trditev prav nič ne odgo 
varja dejstvom. Od naše strani ni
smo nikdar stavili nobenih ovir. na
sprotno, naši zastopniki vestno vrši
jo sprejete obveznosti. Glede abon
majev pa je SPZ znano, da abonen
ti iz naših vrst že vsa leta obiskuje
jo gledališke predstave in so letos 
enostavno abonmaje potrdili na se
dežu SPZ. Polen tega smo pridobili 
še nove abonente.

To velja še v večji meri za kon
certno sezono, saj so poleg Glasbe
ne matice sodelovali le predstavni
ki ZSKP. Posebej je treba poudariti, 
da je bila vsa teža pri organizaciji 
prvega koncerta, ko je nastopil Con- 
sortium musieum iz Ljubljane, le na 
zastopnikih ZSKP.. Končno ne more
mo mimo dejstva, da vaš dnevnik ] 
ni čutil časnikarske dolžnosti, da bi 
poskrbel za recenzijo tega nadvse 
uspelega koncerta.

Ne bi radi, da bi taka izkrivljena 
poročila kalila sodelovanje, ki traja 
že nekaj let in, ki je prav gotovo 
pomembno za kulturno rast med za
mejskimi Slovenci.

Gorica, 16. aprila 1976 
Predsednik 

dr. Kazimir Humar
Tajnik

dr. Silvan Kerševan

Študijska podpora 
sovodenjskim dijakom

Prihodnji teden, in sicer od 28. 
t.m. dalje bodo lahko starši katerih 
otroci obiskujejo srednjo šolo in za 
katere so svoj čas naslovili prošnjo 
na sovodenjsko občinsko upravo, dvi
gnili nakazano podporo pri Goriški 
hranilnici. Sovodenjska občinska u- 
prava bo tako tudi letos izplačala 
študijsko podporo, ki jo predvideva 
deželni zakon in sicer v znesku 
40.000 lir za višješolce ter 30.000 lir 
za dijake nižje srednje šole. De
nar, ki ga je dala deželna vlada ni 
zadostoval, zato je morala uprava 
več kot polovico nakazane vsote iz
plačati iz lastnega sklada. Podporo, 
o kateri je sklepala posebna občin
ska komisija za šolstvo, bo prejelo 
38 dijakov ki obiskujejo višje sred
nje šole in 76 nižješolcev.

Starši naj dvignejo na občini na
kazilo za plačilo, s katerim bodo po
tem dvignili denar pri Goriški hra
nilnici. -»=-----------
• Na sinočnji seji skupščine goriško 
tržaškega prometnega področja, ki je 
bila v Tržiču, so soglasno odobrili 
proračun te ustanove za letošnje leto.

V davčni prijavi 
zaokrožili slevila

Urad za stike z občinstvom pri 
goriški finančni intendanci sporoča, 
da so rok za vlogo davčne prijave 
za fizične osebe (obrazec 740) po
daljšali do 15. maja.

Obenem dodaja, naj se številke 
o posameznih dohodkih kakor tudi 
zaključne številke zaokrožujejo ha 
tisbe. če je številka pod 500. naj se 
število zaokroži navzdol, če je nad 
500 pa navzgor. Na takšen način je 
zaokrožiti tudi končni davčni znesek.

Kino
Gorica

VERDI 17.15—22.00 «Hindenburg». G. 
Scott in A. Brancroft. Barvni film.

CORSO 17.15-22.00 «Salon Kitty». H. 
Berger in I. Thulin. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

MODERNISSIMO 16.30—22.00 «Kitty 
Tippel». M. Van de Ven in R. Hau
ser. Barvni film. Mladini pod 18. 
letom prepovedan.

CENTRALE 16.30—21.30 «La terra di
menticata dal tempo». D. McClure 
in S. Penhaligon. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «li mondo di 
notte oggi». Mladini pod 18. letom 
prepovedan. Barvni film.
/ rzic

EXCELS10R 16.00 - 22.00 «Telefoni 
bianchi». Barvni film.

PRINCIPE 17.30—22.00 «La donna del
la domenica». Barvni film.
Nova Gorica 
in okolica

SOČA «Najdaljši dan», ameriški film 
ob 17.00 in 20.15.

SV OBODA «Vinetou - 2. del», nemški 
barvni film ob 18.00 in 20.00.

DESKLE «Kalifornijski poker», ameri
ški barvni film ob 19.30.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici dežurna lekarna Provvidenti, 
Travnik 34, tel. 29-72.

DEŽURNA LEKARNA v TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je \ 

Tržiču dežurna lekarna Alla Salute 
Ul. Cosulich, tel. 72-480.

Poročilo Marica Waltritscha na ob
čnem zboru SPZ v Trstu smo obja
vili v povzetku in zato marsikaj 
izpustili. Namen objave je bil, da 
se morebitna obstoječa neskladja 
odstranijo in da se tudi s kritični
mi opazkami, doseže čim večja u 
činkovitost skupnih vrizadevanj za 
rast prosvete in kulture na Gor
škem, nikakor pa ne, da bi taka 
prizadevanja kalili. Zaskrbljenost, 
ki jo glede tega izražata podpis
nika pisina, ie — kar se nas tiče 
— povsem neutemeljena.

Prosvetno društvo «Danica» na Vrhu 
izraža članoma Oskarju Devetaku ,in 
Dominiku Jurenu sožalje ob smrti nju
nega očeta in tasta

ANTONA DEVETAKA

Predsedstvo štandrežke vaške četr
ti izreka globoko sožalje družini in 
soiodnikom pokojnega Jožeta Pavle
tiča.

V 75. letu starosti je včeraj umt

Anton Devetak
z VRHA

Pogreb bo danes ob 13. uri iz gc 
riške bolnišnice na pokopališče n 
Vrh.

Žalostno vest sporočajo 
žena Jožefa, sin Oskar 
ter hčeri Adele in Ana 

z družinami
Vrh. 24. aprila 1976
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RAZVESELJIVA VEST IZ PORABJA

¥ Dolnjem Seniku odprli 
slovenski kulturni dom

Po dolgoletnem brezpravju se porabski slovenski skupnosti odpirajo možnosti 
razvoja in nacionalne uveljavitve - Veliko pomanjkanje slovenskih razumnikov

Socialistična republika Slovenija 
je utesnjena v državne meje, ki na 
nobeni nebesni strani ne sovpadajo 
s slovenskim narodnostnim ozem
ljem. Na zahoàni strani je naše 
zamejstvo vse od miljskih hribov do 
gore Peč nad Kanalsko dolino. Tu 
nas Žila in Drava vežeta s koroški
mi Slovenci, katerih usodo živo 
spremljamo tudi pri nas. Tja proti 
vzhodu pa žal bolj slabo poznamo 
položaj rojakov na avstrijskem šta
jerskem, ki pa so prav tako kot ko
roški Slovenci in gradiščanski Hr
vati vključeni in s tem mednarodno 
pravno zaščiteni, z avstrijsko držav
no pogodbo. Prav tako malo vemo 
o Slovencih na Madžarskem, ki ži
ve na severu jugoslovanskega Prek
murja na ozemlju, ki ga imenujemo 
po reki Rabi — Porabje.

Zemljepisna oddaljenost in malo- 
številnost te slovenske narodne 
manjšine nas ne more opravičiti, 
da smo se doslej bolj malo zanimali 
zanje, bolj nas opravičuje dejstvo, 
da je do nedavnega ta skupina na
ših rojakov živela dokaj brezpravno 
narodno življenje in so se razmere 
korenito spremenile šele pred ne
kaj leti, ko si je madžarska ko
munistična partija začela prizade
vati, da uredi pereča narodnostna 
vprašanja, ki so bila ob prejšnji 
močni raznarodovalni politiki potis
njena ob stran.

Iz globokega brezpravja pa se
veda ni bilo mogoče takoj vzposta
viti organizacijo, ki bi v zadovoljivi 
meri usmerjala in vodila narodnost
ni preporod. Največja težava je v 
tem, da so porabski Slovenci ostali 
s preredkimi izjemami brez narod
no osveščenih intelektualcev. Ven
dar postopoma napredujejo. Imajo 
pevski zbor, folklorne skupine, glas
bene ansamble, gledališko družino 
in celo športno moštvo. Podežel
skim razmeram primerne prostore 
imajo v kulturnih domovih v Gor
njem Seniku, v Slovenski vesi in 
v števanovcih.

Prvo nedeljo v tem mesecu pa so 
porabski Slovenci stopili krepak ko
rak naprej. Tega dne so ob množič
ni udeležbi iz vseh porabskih vasi, 
v navzočnosti gostov iz Budimpešte, 
Sombatelija in Monoštra ter močnih 
delegacij iz matične domovine (iz 
Beltinec in Murske Sobote) odprli 
nov kulturni dom na Dolnjem Se
niku. Dom, ki je bil zgrajen iz jav
nih sredstev (stal je tri milijone 
in pol forintov) je odprl podpred
sednik županijskega sveta železne 
županije (nekak podprefekt v na
šem smislu) dr. Zoltan Bors, ki je 
v svojem govoru poudaril, da mo
ra Železna županija skrbeti za Po
rabje, ker je gospodarsko in tudi 
sicer manj razvito, kar je posledi
ca prejšnje neustrezne narodnost
ne politike v LR Madžarski.

Stavba kulturnega doma je več
namenska. V njej so prostori za 
slovenski klub, poseben prostor za 
dvojezično knjižnico in dvorana za 
prired'tve. V isti stavbi pa so tu
di prostori za mladinski klub ter 
pisarna krajevnega sveta.

Slovesni otvoritvi doma je sle
dil pester kulturni spored. Poleg 
domačinov so nastopili še pevski 
zbor iz Gornjega Senika, kulturna 
skupina s solo-pevcem iz Sakalov- 
cev, kulturna skupina nemške na
rodnostne skupnosti in gostje iz ma
tične domovine. Pevci, plesalci, re
citatorji in tamburaši iz Beltinec 
(Prekmurje) pa niso prispevali le 
k prazniku otvoritve kulturnega do
ma na Dolnjem Seniku, temveč so 
prejšnji večer nastopili v Saka- 
lovcih.

Največja pomanjkljivost klijočega 
kulturno - prosvetnega življenja 
med porabskimi Slovenci je ustrez
ni center, nekaka prosvetna zveza, 
ki naj bi koordinirala in organizira
la delo v posameznih skupinah in 
vaseh. Predvideno je, da bi naj to 
vrzel zapolnila ustanovitev osred
njega Slovenskega kluba, ki naj 
bi imel svoj sedež v Monoštru. V 
tem središču Porabja raste z novim 
priseljevanjem rojakov s podeže
lja, ki se zaposlujejo v monoštr- 
skih tovarnah, število slovenske 
manjšine. To dejstvo vzpodbuja k 
dokončni ustanovitvi kluba, ki je 
bil zamišljen že pred dvema letoma.

Tudi drugi pogoji so ugodni: zago
tovljeni so mu prostori v mestnem 
kulturnem domu in že lani je oblast 
nakazala temu klubu prvih 300.000 
forintov podpore. Tudi s progra

mom so si na jasnem. Poleg zbira
nja monoštrskih Slovencev v čitalni
ci s slovenskimi časopisi in v knjiž
nici, ob radijskih in televizijskih 
sprejemnikih, bo klub prirejal pre
davanja in kulturne večere z doma
čimi silami in z gosti iz Slovenije. 
Klub pa bo sodeloval tudi pri raz
voju podeželskih kulturnih skupin.

Zakaj pa ni klub doslej zaživel? 
Rekli smo že, da trpijo Porabci na 
hudi kadrovski revščini. Pravijo, 
da bo monoštrski klub zaživel, ko 
se bodo prihodnje leto vrnili v 
domače kraje študentje, ki študi
rajo slavistiko v Ljubljani. Letos jih 
je pet. In ko se bodo postopoma 
vrnili v Porabje, menijo, da ne bo 
več ovir, da zaživi tudi osrednji 
porabski Slovenski klub v Monoštru.

D. M.
lift V *lllM* < '

Lesen portal in hiša iz 18. stoletja v pokrajini Buzan
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S PRIMORSKIM DNEVNIKOM PO ROMUNIJI

Bukarešta - nekoč «mali Pariz» 
mesto širokih ulic in cvetočih parkov

Ogled mestnih zanimivosti - Etnografski muzej-naselje karakterističnih romunskih zgradb
jev je na pretek, osebnih avtov 
pa znatno manj. Ko zvemo, da sta
ne utilitarni avto «dača» (po li
cenci Renault) 70.000 lejev ob po
vprečni plači 1500 do 2000 lejev 
na mesec, postane stvar povsem 
razumljiva.

Izložbe trgovin sb okusno aranži
rane, toda površni opazovalec do
bi vtis, da je življenjski standard 
v zaostanku. Trgovine s prehramb
nimi izdelki so sicer dobro zalo
žene in cene niso pretirane, pri
manjkuje pa svežega sadja in ze
lenjave. Povedali so nam, da je 
to eden od velikih, problemov me
sta. Trgovine z manufakturo in in
dustrijskimi izdelki so bolj skrom
ne, bogato založene pa so prodajal
ne s folklornimi izdelki od oblačil 
vseh vrst do izdelkov ljudske o- 
brti, od preprog do lepo izdelanih 
bluz, kril, srajčk z narodnimi or
namenti, od lončenih in kovinskih 
posod do spominkov. V številnih 
knjigarnah so na prodaj tudi knji-

Prirejanje letnih tradicionalnih 
množičnih izletov naročnikov in či- 
tateljev Primorskega dnevnika po
stavlja pred organizatorje vedno 
večje zahteve, ki se začenjajo že 
kar pri izbiri cilja, kar je seveda 
povezano z vedno večjimi stroški. 
Na dosedanjih, če je naš račun to
čen, devetnajstih izletih, smo ob
redli poleg Jugoslavije in Italije že 
dobršen del Evrope (Avstrijo, Ma
džarsko, Grčijo, Bolgarijo, Španijo, 
Češkoslovaško, Sovjetsko zvezo, ev
ropski del Turčije, Malto), severno 
Afriko in dosegli vrata Azije. Po
tovali smo z ladjami, avtobusi, vla
ki, letali.

Letos smo se po daljšem razmiš
ljanju in preučevanju pogojev in 
tehničnih organizacijskih možnosti, 
(potem ko smo prav zaradi teh iz
ločili Poljsko in Francijo) odločili 
za Romunijo. Izlet prve skupine je 
potrdil, da je bila izbira posrečena. 
V kratkem času štirih dni smo lah
ko videli sicer le majhen del tega 
latinskega otoka v slovanskem 
morju in komaj lahko začeli spo
znavati življenje na njem, njegove 
posebnosti in zanimivosti. Ustvarili 
smo si lahko le vtise, ki omogočajo 
nekatere primerjave z vtisi iz dru-

Romunski parlament

gih obiskanih dežel, a tudi kot 
vtisi so lepi in dovolj bogati, zla
sti še če upoštevamo, da se Romu
nija v turističnem smislu šele za
čenja odpirati svetovnim valovom 
in da so na tem področju njene 
možnosti še zelo velike in perspek
tivne.

PRVI STIK
Z ROMUNSKO STVARNOSTJO
Polet z ljubljanskega letališča z 

letalom slovenske družbe Inex- 
Adria DC 9, ki ga je vešče uprav
ljal kapetan Kisovec s svojo posad
ko, je bil nadvse prijeten, še pri 
dnevni svetlobi s6 se pod nami 
vrstila mesta Zagreb, Sremska 
Mitroviča in druga, Beograd se je 
že kopal v nočni razsvetljavi in 
komaj smo se dobro ambientirali, 
nas je običajni poziv «privežite si 
pasove, ugasnite cigarete» opozoril, 
da je cilj tik pred nami. Letalo se 
je začelo polagoma spuščati, pri
tisk na ušesne bobenčke je posta
jal močnejši, še trenutek in ele
ganten dotik letalskih koles z be
tonsko pristajalno stezo je pome
nil, da smo na romunskih tleh 
mednarodnega bukareštanskega le
tališča Otopeni.

Še nekaj minut in letalo se je 
umirilo nedaleč od letališke zgrad-
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Patronat KZ - INAC svetuje
ONPI UKINIL POGREBNA NAKAZILA
Vpr.: «Neka moja znanka, ki 

je ostala vdova februarja, le ne
kaj mesecev za mano, mi je po
vedala, da ne sprejemajo več 
prošenj za povrnitev pogrebnih 
stroškov. Jaz sem redno vložila 
zadevno prošnjo, sedaj pa vas 
sprašujem, če mi bodo dodelili to 
skromno nakazilo.» E. Č.

Z nedavno okrožnico je usta
nova ONPI (državna ustanova 
za pomoč upokojencem) seznani
la širšo javnost s sklepom, da ne 
sprejema več prošenj in da ne 
izplačuje dosedanjim upravičen
cem sicer skromnega forfetarne- 
ga pogrebnega nakazila, ki je 
znašalo le torih 20 tisoč lir. U- 
radna obrazložitev zatrjuje, da je 
ta sklep posledica spoznanja, da 
je treba upokojencem nuditi no
ve in učinkovitejše pomoči ozi
roma skrbstva, kot je npr. vzdr
ževanje raznih centrov za so
cialno skrbstvo, klimatsko in ter
malno zdravljenje. Ta nova na
čelna usmeritev pa naj bi potre
bovala vsa razpoložljiva finanč
na sredstva, zato upokojenci o- 
ziroma njihovi svojci ne bódo 
več dobivali delnega kritja po
grebnih stroškov, čeprav si ON 
Pl mesečno odteguje na sleher
nem pokojninskem znesku po 20 lir.

Kot se vprašuje naša bralka, 
ostaja sedaj odprto vprašanje, ce 
bo ONPI na podlagi že predlože
nih prošenj izplačal nakazila 
vsem prosilcem, ali pa bo mar
sikdo ostal razočaran, saj se u- 
stanova uradno obvezuje, da bo 
izdajala nakazila, dokler ne bo 
izčrpala razpoložljivih sredstev. S 
tem v zvezi se pojavljajo uteme
ljeni dvomi, zdi pa se nam, da

gre za tipično strumentalizacijo, 
da bi si morda ustanova podalj
šala življenje, preden parlament 
izglasuje, da je nepotrebna. Raz
pust ONPI bi trenutno predstav
ljal najboljšo rešitev, saj bi v 
tem primeru to breme prevzela 
dežela in bi bilo lažje izvedljivo, 
da se z reformami zagotovi de
mokratično nudenje raznih uslug 
upokojencem.

OBRTNIKI IN TRGOVCI 
MORAJO BITI OBVEZNO 
ZAVAROVANI
Vpr.: «Sem član Slovenskega 

gospodarskega združenja, upoko
jenec pri obrtniškem skladu. Ker 
je pokojnina nizka in bi se sa
mo s tem dohodkom ne mogel 
preživljati, opravljam še naprej 
svoj čevljarski poklic. Vendar bi 
se rad zbrisal iz zavarovanja, 
saj mi ni treba več plačevati 
vedno višjih prispevkov. Kaj vi 
menite o tem?» B. F.

Je že res, da nadaljnje plače
vanje zavarovalnih prispevkov za 
pokojninski obrtniški sklad in za 
zdravstveno oskrbo vam ne bo 
prineslo nobene neposredne niti 
posredne koristi, saj vaša obrtni
ška pokojnina ne bo nikoli pre
segala minimalnega pokojninskega 
zneska, do brezplačne zdravstve

ne oskrbe pa imate avtomatično 
pravico kot upokojenec, torej de
jansko «mečete vodo v morje». 
V resnici pa velja za obrtniške 
(kot tudi za trgovce) avtonomne 
delavce zakonsko določilo, da do
kler zainteresiranec, tudi če je 
že upokojenec, opravlja svoj po
klic, mora obvezno kar naprej 
plačevati za pokojninsko in 
zdravstveno zavarovanje. Za 
kmete pa je možen izbris, če ne 
več pretežno obdelujejo svojih po
sestev. Vse dokler boste torej 
opravljali svoj poklic in boste kot 
takšen vpisani v poseben poimen
ski seznam, ni možna nikakršna 
razbremenitev.

ČEZ TEDEN DNI 
POTEČE ROK 
ZA ŽIGOSANJE 
ZDRAVSTVENIH 
KNJIŽIC INAM 
Vse tiste upokojence pri sploš

nem zavarovanju, ki niso še po
skrbeli za obvezno žigosanje svo
jih zdravstvenih knjižic EVAM, 
obveščamo, da konec tega mese
ca poteče rok, da opravijo to 
formalnost. Zainteresirani se 
lahko obrnejo neposredno na o- 
krajni sedež INAM, za žigosa
nje pa lahko poskrbi tudi Patro
nat INAC.

V tej rubriki naš izvedenec Boris Simoneta seznanja čita- 
telje z vsemi vprašanji v pristojnosti Patronata Kmečke zveze. Za 
vsa pojasnila se lahko zainteresirani obrnejo na Patronat KZ 
INAC, Ul. Cicerone 8/b, tel. 62-785. Urad je odprl vsak dan od 
8.30 do 12.30 in popoldne od 15. do 17. ure, ob sobotah pa 
od 8.30 do 12. ure.

be. V pozni uri ni bilo značilne
ga letališkega živ-žava. V diskret
ni oddaljenosti od letala so stali .
trije—ali ■■ štieje eberožem-vojete-j-r-ge v tujih jezikih,.sicer pa.proda- 
(varnost je pač povsod potrebna " 1 1"J; ~ ■x u
spričo tolikih tragičnih izkušenj 
na raznih letališčih). Pregled pot
nih listov je zahteval nekoliko več 
časa zaradi na zahodu že dav
no odpravljenih birokratskih for
malnosti, carinski pregled pa je 
bil zato toliko krajši in prav nič 
vsiljiv in natančen. Uslužbenci so 
svoje delo opravili z večjo prijaz
nostjo, kot v nekaterih drugih vzho
dno- in zahodnoevropskih deželah.
Že na romunski strani letališke
ga bloka nas je pričakala glavna 
vodička na vsem, našem potova
nju, Maria Luisa Stoicescu, neko
liko prijetnejša gospa, katere ve
liko poklicno zavzetost, kulturno 
in humano razumevanje za hete
rogenost naše 115-članske skupi
ne, smo lahko odkrivali in bolje 
spoznavali v naslednjih dneh ta
ko, da smo jo končno kar nekam 
vzljubili.

V organizacijskem smislu so po
tem stvari po zaslugi naše trža
ške potovalne agencije Aurora in 
tovariša Egona, v sodelovanju z 
romunskim državnim turističnim 
podjetjem, potekale v najlepšem 
redu, začenši z avtobusnim pre
vozom v 14 km oddaljeno mestno 
središče in z namestitvijo v u- 
dobnih in moderno urejenih sobah 
enega najlepših bukareštanskih ho
telov prve kategorije Athenée Pa
lače, ki s svojimi prostornimi ha
lami in foyerji ter uniformiranimi 
uslužbenci še nosi patino tako ime
novanega «malega Pariza».

SEM IN TJA PO MESTU
Tisti, ki so manj občutili utru

jenost od potovanja in ki tudi svo
je neučakanosti niso mogli odlo
žiti za naslednji dan, so se že 
prvi večer odpravili po ulicah me
sta, ki je v poznih večernih u- 
rah začelo izumirati. Pravo od
krivanje Bukarešte se je začelo 
šele naslednje jutro.

Prvo presenečenje: bogati zaj
trk je vključeval tudi rdeče obar
vana velikonočna jajca. Zanje je 
poskrbela gospa Stoicescu v pre
pričanju, da nas je tako posebej 
počastila. To njeno zavzetost smo 
bolje razumeli šele pozneje. Sle
dil je ogled mesta z avtobusi 
in z vodičkami (poleg gospe Ma
rie Luise sta bili še študentki je
zikov pred diplomo, lepa in než
na Olivija ter vedno vesela in pri
srčna Viorika — po naše «mala 
vijolica»).

Splošen vtis: Bukarešta je me
sto širokih ulic m prostranih tr
gov, mesto cvetočih parkov in iz
jemne čistoče, mesto mogočnih 
stavb iz prejšnjega in iz začetka < 
tega stoletja v središču in orjaških 
novih, arhitektonsko enostavnih 
stanovanjskih blokov v satelitskih 
predmestnih četrtih, mesto kate
remu se pozna, da je od predvoj
nih 900.000 prebivalcev zlasti v 
zadnjih 15 letih narastlo na milijon 
in pol ljudi z vsemi problemi, ki 
jih taka hitra rast prinaša. Morda 
ima tujec iz evropskega zahoda 
tudi zaradi tolikšne prostranosti 
vtis, da je mestni promet, ki ga 
urejujejo miličniki z radijskimi 
prenosniki, manj živahen kot v 
drugih evropskih prestolnicah. 
Mnogo je mestnih prevoznih- sred
stev vseh vrst — avtobusov, tro
lejbusov in tramvajev, tudi taksi-

jajo knjige tudi na stojnicah po 
mestu. Gostinskih lokalov v na
šem smislu v mestnem središču 
ni mnogo, pač pa prodajajo na 
mnogih krajih na ulicah nekakšne 
tople sendviče s klobasami. Več 
je restavracij in hotelov boljše vr
ste. Ljudje so oblečeni skromno, 
toda solidno in predvsem snažno. 
V modi so še vedno mini-krilca.

Arhitekturni videz mesta je v 
središču precej enoten. Stalinsko 
obdobje je, kar zadeva arhitektu
ro, zapustilo en sam viden znak — 
ogromno piramidno palačo tiska, 
sedež partijskega lista Scintea 
(Iskra), ki se dviga s svojo konico 
visoko v nebo na trgu, mimo kate
rega vodi široka avenija proti med
narodnem letališču, ob njej pa se 
vrstijo med seboj povezana jezer- 
ca, ki dajejo okolici mesta skupno 
s parki poseben čar.

Prav na dan našega obiska so i- 
meli v Bukarešti državni obisk se
negalskega predsednika Senghorja. 
Ulice so bile zato okrašene z ro
munskimi in senegalskimi zastava
mi, vendar brez vsakega pretira
vanja. Listi, jutranja Scintea in 
popoldanske Informacije, so obi
sku namenili glavno pozornost, 
vendar za razliko od evropskega 
zahoda, kakšnega posebnega za
nimanja za tisk ni bilo opaziti. 
Sploh je lahko dobil tujec vtis, da 
gredo svetovna dogajanja v glav
nem mimo romunske javnosti in 
da je morda tudi zaradi tega živ
ljenje mirnejše brez mnogokrat ne
potrebnega razburjanja. Tisk ima 
seriozen izgled po vzhodnoevrop
skem vzorcu, brez zapadnjaške 
senzacionalnosti in bulvarske gra
fične načičkanosti.

Toda vse to le mimogrede, kaj
ti naša pozornost na jutranjem tu
rističnem obhodu je bila usmerje
na drugam: v ogled raznih po
membnih zgradb, gledališč, spome
nikov in drugih objektov, neštetih 
cvetočih parkov (prišli smo ravno 
v najlepšem letnem času). Na tr
gu pred državnim parlamentom, 
kjer se menjavajo straže podobno 
kot pred Leninovim mavzolejem na 
moskovskem Rdečem trgu, vendar 
manj resnobno in svečano, nas je 
ubrano petje zvabilo v majhno pra
voslavno cerkev, kjer je bil v teku 
predvelikonočni verski obred. V 
cerkvici se je trlo ljudi in obredne 
pesmi je pel operni zbor. Užitek 
ga je bilo poslušati. Na posebni mi
zi so bila ob gorečih svečah raz
meščena živila, očitno za veliko
nočni blagoslov.

Dopoldanski del ogleda smo 
končali v edinstvenem etnograf
skem muzeju «Muzeul Satuli», v 
katerem je na 10 hektarjih razvr
ščenih 297 avtentičnih konstrukcij 
v 64 zaključnih ambientalnih kom
pleksih z nad 18.500 različnimi 
etnografskimi predmeti iz vseh 
romunskih pokrajin. Gre za pov
sem originalne stanovanjske hiše 
iz različnih dob, ki so bile prene- 
šene na muzejski prostor in tu po
novno postavljene v čudovitem 
parku, v katerem se naužiješ pri
stne starožitnosti. Upam si trditi, 
da je ta muzejski - etnografski 
kompleks zapustil pri naših izlet
nikih močan vtis. Jože Koren

(Nadaljevanje sledi)

SOBOTA, 24. APRILA 1976
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
Prvi kanal

12.30 Poljudna znanost: TOLSTOJEVA PEDAGOGIJA
Bolj redki so tisti, ki vedo, da je znani ruski pisatelj Tolstoj 
na svojem posestvu v Jasnaji Poljani ustanovil šolo za otroke 
svojih kmetov, šolo, ki je dobro uspevala, ker je bil Tolstoj 
odličen pedagog.

12.55 Komični filmi
13.30 DNEVNIK
14.00 ODPRTA ŠOLA

Tedenska oddaja o vzgojnih problemih
14.45 ROTO 20

Tedenska oddaja o italijanski kroniki. Kaže, da bo oddaja 
Roto 20 nadomestila Italijanske kronike, le da je od začetka 
program nekoliko drugačen, kajti v prvih desetih oddajah so na 
vrsti srečanja s predsedniki desetih italijanskih dežel. Pravza
prav so se gledalci TV programa v okviru te oddaje že lahko 
srečali s predstavniki lacijske, ligurijske in abrucijske dežele. 
Sledijo sedaj srečanja s predstavniki drugih italijanskih de
žel. Seveda ne bo program ostal le pri teh srečanjih

16.45 Program za najmlajše
17.00 češkoslovaški risam film «ZGODBE FLIKA IN FLOKA»
17.05 Program za mladino
17.55 Izžrebanje loterije
18.00 Nabožna oddaja
18.10 Sedem dni v parlamentu
18.35 MOST V SAN FRANCISCU

Film je režiral Robert Ellis Miller 
19.28 Kratke vesti dnevnika 1
19.30 Kronike in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.45 Malo gledališče mesta in okolice
21.55 Od A do Ž: Dogodek, zakaj in kako?

Ob koncu DNEVNIK in Vremenska slika

Drugi kanal
18.00 Rugby, prenos iz Parme, kjer se bosta srečali Italija in Romunija
17.30 Kolesarske dirke, KROŽNA DIRKA PO PUGLII
18.00 Rubrike Drugega programa 
18.25 Pop koncert: QUTNCY JONES

Nocojšnji koncert je pravzaprav posnetek koncerta, ki ga je 
Quincy Jones imel v aprilu lani v Tokiu. Quincy Jones igra na 
trobento, je hkrati skladatelj, dirigent in prireja tuje skladbe 
za svoj orkester. Mož je star nekaj nad 40 let, po rodu je iz 
Chicaga, izšel pa je iz neke cerkvene glasbene šole. Najprej je 
igral v dveh drugih orkestrih, nato je ustanovil lasten orkester, 
s katerim nastopa širom sveta, predvsem pa, seveda, doma.

19.00 Kratke vesti Dnevnika 2 
19.02 Tedenska športna oddaja
19.30 DNEVNIK 2 — ODPRTI STUDIO
20.45 Nogometna tekma ŠPANIJA — ZAHODNA NEMČIJA 

Svetovno prvenstvo, prenos iz Madrida v Evroviziji
22.15 Šerif v New Yorku: ŠIBKA TOČKA

Ob koncu DNEVNIK 2 — NOČNA ODDAJA

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA 
Ljubljana

9.30, 10.35 in 12.10 TV ŠOLA
Podonavje, Vzgojna posvetovalnica, Znanost in tehnika-

15.50 študij na univerzi: MEDICINA
Serija oddaj o študiju n- univerzi se končuje. Ker je poklicev, 
ki zahtevajo šolanje na visokih šolah, še veliko, jih bo ljubljan
ska TV predstavila kdaj drugič. Današnja, zadnja oddaja v se
danji seriji bo skušala predstaviti medicino. Zdravniku, ki mu 
človek zaupa svoje najbolj dragoceno premoženje — zdravje 
ali celo življenje — je prav gotovo potrebna temeljita strokovna 
priprava že med študijem, toda tudi pozneje med prakso, ko se 
mora sproti izpopolnjevati.

16.10 Veliki raziskovalci, film
17.00 Obzornik
17.15 ŠPORTNO POPOLDNE
19.15 Barvna risanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Zunanjepolitični komentar
20.00 TV ŽEHTNIK. Šaljivo - zbadljiva oddaja
20.35 Moda za vas
20.45 METULJI SO SVOBODNI, ameriški barvni film
22.30 DNEVNIK

Koper — barvna
17.00 Nogometna tekma med Jugoslavijo in Walesom.
19.30 Otroški kotiček: Kaj početi?
20.15 DNEVNIK
20.30 LJUBOSUMNI MOŽ IN VRVICA, po Boccaciovem Dekameronu
21.05 Pionirji letalstva, šesto nadaljevanje 
21.55 Nočni koncert: Ljubljanski pihalni trio

Zagreb
17.45 Pet plus — oddaja za otroke
18.45 Humoristična oddaja
21.15 BOLNIŠNICA -m ameriški film

Na filmskih platnih

John Huston:

«The Man Who 
Would Be King»

Medtem ko razne evropske reži
serje prevzema ameriški film, se 
je Američan John Huston ponov
no spoprijel z evropsko in sicer z 
angleško kinematografijo.

Njegov film «The Man Who 
Would Be King» (L’uomo che volle 
farsi re, 1975; igrajo Sean Connery, 
Michael Caine, Cristopher Plum- 
mer) je posnet po knjigi Rudyarda 
Kiplinga in predstavlja moderno 
revizitacijo kiplingovske eksotične 
pustolovščine. Zadnje čase je Hu
ston v posebno posrečenem mo
mentu, tako da je tudi ta film ze
lo zanimiv.

Gene Wilder:

«The Adventure 
of Sherlock Holmes’ 
Smarter Brother»
Gene Wilder, igralec ki smo ga 

spoznali v nekaterih filmih Mela 
Brooksa, je tudi sam prešel k re
žiji. Rezultat tega je film «The 
Adventure of Sherlock Holmes’ 
Smarter Brother» (Il. fratello più 
furbo di Sherlock Holmes, 1975), 
v katerem sam nastopa z Marty- 
jem Feldmanom in Madeline Kahn.

Z razliko od Brooksovih filmov 
je ta bolj dosledno komičen, bolj 
vezan na tradicijo komičnosti «mu- 
sic-halla», od katere prihajajo i- 
gralci. Poleg mnogih slabih mo
mentov so bolj zadeti prav tisti, 
ki so vezani na to tradicijo, npr. 
uprizoritev Verdijeve opere. Da so 
najmanj zadeti poskusi filmske a- 
daptacije, pa lahko dokazuje ko
nec, kjer je za kengurujskim ple
som trojice Wilder čutil potrebo po 
«bolj filmskem» prizoru, kakršne
ga predstavlja poljub protagoni
stov.

Tinto Brass:

«Salon Kitty»
Tinto Brass je upravičeno prote

stiral, ker je cenzura marsikje pre- 
strigla njegov film «Salon Kitty», 
dosti manj prepričljivi pa se nam 
zdijo njegovi argumenti. Pc nje
govem mnenju je bil namreč film 
angažirano protifašistično delo, iz 
katerega je intervencija cenzure 
ustvarila čista komercialni, erotič
no mikavni film.

Kolikor lahko sodimo po verziji, 
ki se predvaja, so v njej prav po
skusi politične metafore najbolj 
šibki in nezanimivi, in mislimo, da 
nekaj prizorov ne bi moglo spre
meniti te bistvene značilnosti. «Sa
lon Kitty» je dosti zanimivejši v 
erotični operaciji, saj dokazuje 
skupaj z drugimi primeri, da je 
mogoče izvleči «a posteriori» iz 
vsake ideološke ikonografije «nev
tralno» erotično fascinacijo. Ni tre
ba priti do sadomazohističnih ek
stremov Frostovega filma «Čamp 7 
lager femminile», ki ga nismo vi
deli in katerega so zaplenili prav 
v Trstu; «Salon Kitty» uporablja 
nacistično ikonografijo, kot npr. 
Faccinijev «Garofano rosso (koli
kor lahko sodimo po slikah Else 
Martinelli) uporablja fetišistične e- 
lemente iz 20. let. Brassu pri tem 
odločihio pomaga cela vrsta lepih 
deklet, od čudovite protagonistke 
Therese Anne Savoy preko starej
še, uveljavljene igralke Ingrid 
Thulin, do Tine Aumont in manj 
uveljavljenih lepotic (v filmu na
stopajo tudi Helmut Berger, Ste
fano Satta Flores, John Steiner, 
Maria Michi). Mimo «voyeuristié- 
nega» okusa gre vsekakor za po
lomljeno operacijo.

Jonathan Demmo:

«Renegade
Women»
Revna ameriška produkcija «Re

negade Women» (Femmine in gab
bia, 1974) režiserja Jonathana 
Demmea, ki čudno spaja polomlje
no erotično mikavnost s poskusom 
socialne kritike ameriškega zapor
niškega sistema, ima edino zanimi
vost v prisotnosti igralke Barbare 
Steele, ki že dolgo let ni nastopala 
v filmu, v stranski vlogi. Protago
nistka pa je igralka ameriškega 
«soft-core» Erica Gavin.

Paul Verhoeven:

«Keetje Tippel»
Holandski veteran Paul Ver

hoeven je po filmu «Fiore di car
ne» režiral še en film, ki je pri
tegnil pozornost kritike, z razliko 
od njegovih prejšnjih erotičnih 
filmov. «Keetje Tippel» «Kitty 
Tippel; igra Monique Van De Ven) 
se pač poslužuje tipične feljtonske 
pripovedne zgradbe, da nam pri
kazuje življenje prostitutke. Ven
dar se nam zdi, da je avtor v 
vsakem oziru malo prepričan v to, 
kar nam prikazuje, saj se med 
drugim ne zna odločiti med so
cialnim in erotičnim filmom, tako 
da ni ne eno ne drugo.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.15 Jutranja glasba; 11.35 
Ponovno na sporedu; 13.30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Simfonična glas
ba; 18.55 Filmska glasba; 19.10 
PD «Vipava» na Peči; 19.25 Jaz
zovski trio; 19.40 Pevska revija;
20.00 Šport; 20.35 Teden v Italiji; 
20.50 Dante Cuttin-Maria Petaros: 
«Ana ru’žca na Repentabri»; 21.15 
Orkester; 21.30 Popevke; 22.30 
Glasba za lahko noč.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

20.30 Poročila; 7.40 Jutranja glas
ba; 8.35 Prijetna glasba; 9.00 
Folk glasba; 10.15 Glasbeni por
tret; 10.35 Iz kulturnega sveta; 
11.15 Orkester;' 12.00 Glasba po 
željah; 14.00 Plošče; 14.35 Itali
janski pevski zbori; 15.15 Orke
ster in klavir; 15.45 Slovenski 
popevkarji in ansambli; 16.45 Po
govor z odlikovalci OF; 17.00 
Glasba po željah; 18.00 Vročih sto 
kilovatov; 18.35 Domače viže in 
popevke; 19.30 in 21.35 Glasbeni 
weekend.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje popevke;
9.00 Vi in jaz; 10.00 Posebna re
portaža; 11.00 Drugi zvok; 12.10 
Lahka glasba; 13.20 Preizkušajo 
se diletanti; 15.10 Oddaja za bol
nike; 15.40 Veliki variete; 18.00 
Pisan glasbeni spored; 19.30 Plo
šče; 20.00 Gounodov «Faust».

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 7.45 Lahka glasba; 8.40 
Izbrane pesmi; 9.35 Strnjena ko
medija; 10.35 Program z Ginom 
Bramierijem; 11.50 Zborovsko 
petje; 12.40 Alto gradimento; 13.35 
Plošče; 15.00 Francoski spored; 
16.35 Ljubavni filmi in prigode; 
17.30 Posebna radijska oddaja;
17.30 Kič; 19.55 Plošče; 21.30 Po- 
poff; 22.50 Glasba pod vedrim ne
bom.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

19.00 Poročila; 6.50 Beseda na da
našnji dan; 8.10 Glasbena matine
ja; 9.05 Pionirski tednik; 9.35 
Glasbena pravljica — Miča in Bo
rut Lesjak: Pomladna pot; 9.45 
Naši umetniki mladim poslušal
cem; 10.15 Kdaj, kam, kako in 
po čem?; 11.03 Sedem dni na 
radiu; 12.10 Godala v ritmu;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Ob 
bistrem potoku; 13.30 Priporoča
jo vam. . .; 14.10 S pesmijo in 
besedo po Jugoslaviji; 15.45 «Vf' 
tiljak»; 16.45 S knjižnega trga;
17.05 «Na poti v Colombo»; Tk™ 
Gremo v kino; 18.15 Čustveni 
svet računalnika Rupreta; 19-40 
Minute z ansamblom S. Žnidaršiča; 
18.50 Lahko noč, otroci!; 20.00 
Spoznavajmo svet in domovino; 
21.15 Za prijetno razvedrilo;
21.30 Oddaja za naše izseljence;
23.05 S pesmijo in plesom v no
vi teden; 1.03 Zvoki iz naših kra
jev; 2.03 Glasbena skrinja; 3.1» 
Serenada.

S. G.
niiMim"

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Do
ločeno izboljšanje v poslovanju 
vam bo dvignilo moralo. Lotila 
pa se vas bo kratkotrajna nestrp
nost.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Ne 
zaupajte osebam, ki kažejo pre
več preračunanosti. V čustvenih 
odnosih boste uveljavili svoje i- 
deje.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Ne dovolite, da bi neodločnost 
drugih ogrozila vaše načrte. Za
dovoljeno bo vaši samoljubnosti.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Od
ločiti se boste morali v zvezi z 
neko osebno ponudbo. Vaši načr
ti za bodočnost bodo napredo
vali.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Pri-

Horoskop
poročljiva je previdnost, ko se 
boste odločili za izvedbo važnega 
načrta. Rešili boste družinski 
spor.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) 
Svojo moč boste črpali iz na
pak drugih. Vaši odnosi z drago 
osebo bodo skoraj popolni. 

TEHTNICA (od 23. 9. do 23.
10. ) Uporabite vse svoje sile, da 
premagate težave. Zagotovljen 
vam je uspeh v čustvenih od
nosih.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 22.
11. ) Ugoden trenutek za sklepa
nje finančnih poslov. Kratkotraj-

vas bo seznanila *
CUStvi. rtn
! (od 23. H- do 20. 
iajte napačnih odgovo- 
naščevalo se vam po. 
esenečenje v družin- 
j (od 21. 12. do 20. 
a odločitev v pnd re 
a vprašanja. Prijeten 
dovoljive novice.
(od 21. 1. do 19. Z;?

izkušenj boste crpaU 
aša čustvena zadeva, 

se bo ugodno

0. 2. do 20. 3.) S svo
di bodite bolj
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V četrto leto davčne reforme
Parlament je z zakonom z dne 

9- oktobra 1971 pooblastil vlado, da 
izda ustrezne ukrepe za uveljavitev 
davčne reforme, ki je bila predmet 
dolge in cesto srdite razprave tako 
v senatu, kakor v poslanski zborni
ci- 26. oktobra 1972 je predsednik 
republike podpisal prvi temeljni de
kret, ki ise je nanašal na davek 
na dodatno vrednost — IVA — no
silni steber posrednih davščin. Isti 
datum nosi dekret, ki je uvedel 
občinski davek na prirastek vred
nosti nepremičnin — INVIM — ki 
naj bi dal nov zagon šibkemu in 
cesto obupnemu položaju občinskih 
financ. Oba zakona sta stopila v 
Veliavo s 1. januarjem 1973.

Nato je predsednik republike iz
dal vrsto pooblaščenih dekretov, 
datiranih z dne 29. septembra 
f973, za uresničitev reforme na po
dročju neposrednih davkov. Dekreti 
se nanašajo na davek na dohodke 
fizičnih oseb (IRPEF), na davek 
na dohodke juridičnih oseb (IRP 
EC) in na krajevni davek na dohod
ke (ILOR). Novo neposredno ob-' 
davčevanje je stopilo v veljavo 1. 
januarja 1974 zategadelj je prva 
neformska prijava postala obvezna 
v 1. 1975.

Načela reforme so pri nas in 
drugod v svetu ocenili kot bistveno 
Pozitivna, saj so jih povzeli iz 
Prakse in iz izkustev v tem pogle
du razvitejših držav. Tako so IVA 
Posneh v glavnem iz francoskega 
zgleda, neposredne davke pa v 
Slavnem iz zadevne ameriške in za- 
hodnonemške zakonodaje. Glavna 
ciba današnjega davčnega sistema, 
kj so jo v parlamentu ostro pouda
rjale takratne opozicijske stranke 
(PSI in KPI), je velika pretežnost 
Posrednega nad neposrednim davč- 
nim bremenom; saj danes črpajo 
državne blagajne kar dve tretjini 
davčnih dohodkov od posrednih 
davščin. Majrevnejša družina mora 
(nevede) n.pr. odšteti za gole in 
Pujne življenjske stroške na račun 
f « A mesečno od 25 do 30 tisoč lir !

Reforma predvideva brez dvoma 
Poenostavitev prejšnjih zapletenih 
davčnih določb. Z uvedbo IVA je 
Rplija. poslednja v Evropi, odpra
vila srednjeveško pobiranje tro- 
furine. Združili so davčne dvojčke, 
k°t sta bila dopolnilni (complemen- 
r^re) in družinski občinski davek, 
progresivnost obdavčevanja prikazu- 

sprejemljivo shko. Progresivne 
Plikvote na dohodek gredo od 10 
do 72 odstotkov. Davčni popusti na 
Plžje odmerjene davke bi ustrezali, 
ce ne bi bilo nenehnega razvredno- 
fenja denarja. Davčni pritisk je v 
Primerjavi s prejšnjim sistemom 
Pokohko blažji, seveda ob prime
rjavi prejšnjega in današnjega po
štenega davkoplačevalca. Odpravili 
so konkordat t.j. neposredna po
gajanja med davkoplačevalcem in 
finančnimi funkcionarji, kar je 
Zlasti petičnežem nudilo, iz razlo

gov, ki jih vsi poznamo, ugodno 
priložnost za ugodne transakcije.

V triletnem izvajanju določb v 
bistvo dobre ali vsaj sprejemljive 
davčne reforme lahko pridemo do 
prvih ugotovitev.

V ospredju je vprašanje ogrom
nih davčnih utaj. Tako računajo, 
da so na področju IVA lani utajili 
in s tem prikrajšali državne bla
gajne kar za 5 tisoč milijard lir. 
Vse te milijarde so potrošniki po
šteno plačali. Izkupiček goljufije je 
seveda šel v povišanje dobičkov 
zlasti velikih utajevalcev (od tam 
pa Švico). Finančna straža je od 
omenjenega ogromnega zneska od
krila lam za 90 milijard utaje.

Ni še niti približnih podatkov o 
rezultatih lanskoletne prijave, ker 
niso še dober del prijavljenih dav
kov dali v izterjavo. Edini podatki 
na razpolago se nanašajo na do
hodke iz 1. 1973 (prijava Vanoni); 
v vsej državi je bilo komaj 10.000

prijaviteljev s prijavljenimi letni
mi dohodki nad 10 milijonov lir! 
Ta podatek bo verjetno merodajen 
tudi za reformske prijave z rahli
mi popravki navzgor. Položaj je v 
resnici nevzdržen, če pomislimo, 
da 16 milijonom delovnih ljudi po
birajo zadnjo liro davščine sproti 
in na vse. Zategadelj je dokaj u- 
mestna nova določba minireforme 
Visintini, ki je naložila vsem dru
gim davkoplačevalcem polog dolgo
vanega davka ob prijavi.

Druga ugotovitev se nanaša na 
nesposobnost in nepripravljenost dr
žavne finančne uprave. Zloglasni 
centralni elektronski stroji, ki naj 
bi rešili vse probleme obdavčeva
nja, bodo nared šele čez nekaj let. 
Birokratski aparat kljub temu, da 
so mu priznali nekatere izboljšave 
na plači, se baje pripravlja na no
ve stavke. Lani je stavka finančnih 
uslužbencev trajala kar 116 v ce
loti plačanih dni; zadevne dnine

jim bodo odtegavah do 1. 1980. Izra
čunavanje davkov na dohodke za 
1. 1974 so morali poveriti konzor
ciju izterjevalcev.

Mnogo kritik leti na težave pri 
izpolnjevanju letošnje prijave. Me 
nim, da so te kritike večkrat pre
tirane: prej ah slej se bo moral 
pač vsak državljan sprijazniti s 
sicer vedno neprijetno prijavno ob
veznostjo. Gotovo je, da bi med 
drugim lahko oprostili prijave še 
mnogo malih davkoplačevalcev brez 
nikakršne škode za državne bla
gajne.

In končno še o občutnih globah 
zaradi opustitve nekaterih formal
nih navedb ali zaradi nenamernih 
pomot. Sodeč po lanskoletnih pri
javah bo tudi letos najmanj 50 odst. 
formalno nepravilno ali pomanjk
ljivo sestavljenih prijav. Izhod? 
Amnestija! Lov na utajene mili
jone in ne na gole formalnosti!

St. Oblak

mm
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. p. A.

GLAVNICA LIR 600.000.000 - VPLAČANIH LIR 300.000.000

UPRAVLJANA SREDSTVA PREKO 8,5 MILIJARDE

BANKA USPOSOBLJENA ZA BLAGOVNO IN DEVIZNO POSLOVANJE S TUJINO 
BANCA AGENTE PER IL COMMERCIO DEI CAMBI

Poleg vseh ostalih bančnih operacij in storitev nudi zavod 
svojim strankam službo za plačilo davka na osebne dohodke IRPEF

TRST UL. F. FILZI 10 - TEL. 61-446 - TELEX 46264 - BRZOJAVNI NASLOV: BANKRED

ct<b rtrrtrr

prijava dohodkov : 
zavod Cassa di Risparmio

di Trieste 
ti nudi roko

(pravzaprav, ti nudi obe, in obe zelo koristni)
Zavod Cassa di Risparmio di Trieste 

je že usposobljen za sprejemanje vplačila za davek 
na dohodek fizičnih oseb (IRPEF) pri glavnem sedežu 

in pri vseh okencih, vključno pri centrih za usluge.

Seznam pooblaščenih okenc:
Agencija št. 12 - Trst, Ulica Servola 42 
Agencija št. 13 - Trst, Drevored Miramare 133 
Agencija št. 14 - Boljunec 
Agencija št. 15 - Prosek 
Center za usluge - Trst, Ulica Genova 6 
Center za usluge - Trst, Ulica Giulia 3
Podružnica v Gradežu - Gradež, Drevored Europa Unita 15 
Podružnica v Tržiču - Tržič, Trg Republike 
Podružnica v Miljah - Milje, Ulica Roma 24 
Podružnica za Sesljan-Devin Nabrežina - Sesljan 43/b

Informacije za postopek o plačilu davka prek zavoda 
Cassa di Risparmio di Trieste in še posebno za sestavo 

predpisanega obrazca (pooblastila) se lahko dobijo tudi telefonsko 
na številki 741081 notr. 10 (Davčna izterjevalnica - Esattoria di Trieste).

Da bi se izognili gneči zadnjih dni in čakanju pri okencih, 
j priporočamo, da vplačilo ne odlašate na zadnje dni.

Da bi olajšal davkoplačevalcem izvršitev te dolžnosti, 
nudi zavod Cassa di Risparmio di Trieste posebna 

olajšana posojila. Prošnje, katerim mora biti priložena kopija 
prijave dohodkov (obrazec 740), se lahko vložijo 

pri glavnem sedežu, agencijah in podružnicah zavoda 
Cassa di Risparmio di Trieste najkasneje do 10. maja.

Glavni sedež - Trst, Ulica Cassa di Risparmio 10
Agencija št. 1 - Trst, Korzo Italija 33
Agencija št., 2 - Trst, Ulica Carducci 7
Agencija št. 3 - Opčine, Trg Monte Re 4
Agencija št. 4 - Trst, Ulica Ginnastica 11
Agencija št. 5 - Trst, Ulica Battisti 16
Agencija št. 6 - Trst, Trg Valmaura 10
Agencija št. 8 - Trst, Nabrežje Ottaviano Augusto 12
Agencija št. 9 - Trst, Ulica L. Stock 3
Agencija št. 10 - Trst, Trg Cavana 2
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CASSA 
Dl RISPARMIO 
Dl TRIESTE

banka tvoje družine in tvojega mesta

I
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IV ajvažnejša letošnja novost za davčnega zavezanca, ki se pri
pravlja na prijavo dohodkov, je dolžnost vplačati davek na osebni 
dohodek državnim blagajnam prek bančnih zavodov.
Praktično mora letos davčni zavezanec do 15. maja, če ne prej, 
predložiti prijavo osebnih dohodkov, uresničenih v letu 1975, z ob
razcem Št. 740, mora se samoobdavčiti in vplačati znesek dolžnega 
davčnega deleža, ki ga je sam izračunal, v državne blagajne, prek 
številnih pooblaščenih kreditnih zavodov. Samoobdavčenje ustreza 
eni izmed splošnih zahtevkov po večji fiskalni pravičnosti; ta teži po 
izenačenju ravnanja državne blagajne do odvisnih delavcev — ki 
plačujejo davke ob izviru svojega dohodka — in do drugih davčnih 
plačnikov, ki pa so doslej plačevali z veliko zamudo, glede na dejan
sko ustvarjen dohodek.

OPRAVITI SAMOOBDAVČENJE NI TEŽKO

Katere so težave, ki se pojavijo pri izpolnitvi te nove davčne 
dolžnosti?
Ni jih veliko in niso preveč zapletene.
Obrazec Št. 740, potreben za izpolnitev prijave dohodkov, ki se dobi 
zastonj pri davčnih uradih in v prodaji v trafikah za 200 Lir, je se
stavljen iz treh primerkov, enega od katerih mora obdržati davko
plačevalec.
Na to kopijo se izplača sestaviti prvi poskusni primer, da se izognemo 
hapakam na kopijah, ki sta namenjeni administraciji.
Ko je torej davčni zavezanec izračunal v preglednici N obrazca 
Št. 740, v vrsti 36, svoj obdavčljivi znesek (netto dohodek, po katerem 
se odmerja davek), se bo moral začeti k razpredelnici, objavljeni v 
Priloženih navodilih v obrazcu Št. 740: n. pr. če netto dohodek znaša
10.500.000 Lir., bo davkoplačevalec našel v ustrezni razpredelnici, 
v primeru dohodka v znesku 10.000.000 Lir, davčni znesek v višini
2.020.000 Lir. V razpredelnici je točno objasnjeno, da je delež do
hodka, ki preseže 10.000.000 Lir, vendar ne doseže 11.000.000 Lir, 
obremenjen z 32% alikvotnim delom.
Davčni zavezanec mora v tem primeru izračunati še 32% od ostalih
500.000 Lir, kar znaša 160.000 Lir.
Skupen vplačilni davčni delež znaša torej 2.020.000 Lir plus 160.000 
Lir, tako da doseže skupni znesek 21.180.000 Lir; nato bo moral davko
plačevalec odšteti od davka vse subjektivne odbitke, ki mu pripa- 
daio (neobdavčljivo kvoto, odbitke za družinska bremena) in more
bitne odbitke od skupno prijavljenih dohodkov v primeru, da so mu 
bili že obdavčeni v letu 1975.
Ta obračun se nanaša na dohodke, ki so podvrženi ločenemu ob
davčenju (tako kot vsi zaostanki plačil, odpravnine ob koncu delov- 
nega razmerja pri odvisnih delavcih), in ki niso podvrženi samoob- 
davčenju.
Ti dohodki bodo morali biti na vsak način vključeni v prijavo, vendar 
bodo davek nanje odmerili davčni uradi.

Mod. 740 Origina!» par rUffieio dell» Imposte
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NOVI ODBITKI NA RAČUN ZDRUŽENE OBDAVČITVE
V okviru davčnih določil je važna tudi novost, ki dopušča popravek 
v zvezi s posledicami prijave skupnih dohodkov, bodisi za leto 1974 
kakor tudi za leto 1975. Da bi omogočili delno poravnavo previso
kega obdavčenja na podlagi lanske prijave dohodkov, je predviden 
odbitek do največ 150.000 Lir (za osebe, ki so predložile skupno 
prijavo dohodkov in so bile zato višje obdavčene), če je bila žena 
lastnica dohodka od odvisnega dela, od neodvisnega dela ali od 
podjetniških dejavnosti, oziroma do največ 60.000 Lir, če je bila 
lastnica drugih dohodkov.
Nadaljnji odbitek je predviden za dohodek, uresničen v letu 1975, 
sorazmerno z najnižjim izmed dohodkov obeh zakoncev.
Ta odbitek znaša 12% na prvi milijon, 8% na drugi milijon in 4% na 
preostale milijone v okviru najnižjega dohodka, najvišji možen od
bitek pa znaša 360.000 Lir.
KAKO VPLAČAMO DAVEK
Kakor hitro bo davčni zavezanec ugotovil davčni znesek, naj ga 
vplača pri kreditnem zavodu.
Moral bo izpolniti pooblastilo, da mu bo banka vplačala ustrezni 
davčni znesek v državno zakladnico, ter obenem plačati banki zne
sek; v banki bo dobil potrdilo v dveh izvodih, eden teh mora biti 
priložen prijavi (na tem je objavljeno besedilo «za davčnega zave
zanca: priložiti k prijavi dohodkov»); druga kopija bo ostala kot 
dokumentacija davčnemu plačniku, podatki o pobotnici in o vpla
čanem znesku morajo biti preneseni v določene rubrike v preglednici 
N obrazca Št. 740.
KAZNI ZA NEIZVRŠENO VPLAČILO
Kdor ne bo poskrbel za samoobdavčitev do 15. maja si bo naprtil 
še večje obremenitve; zakon o določitvi davčnega vplačila na osebni 
dohodek hkrati s predložitvijo prijave, je vnesel tudi nekatere sank
cije, ki naj odvrnejo davčne zavezance od tega, da bi opustili dolž
nost o vplačilu davka.
Davčni zneski, ki ne bodo vplačani do 15. maja, bodo avtomatično 
vpisani na račun davčnih zavezancev: ti bodo obremenjeni z do
datnim poviškom v razmerju 15% na račun dodatne pristojbine in 
v razmerju 12% letno na račun obresti. Poleg tega |e davek, vpisan 
na račun davčnega zavezanca,'plačljiv v enem samem obroku.
Da se povrnemo k prejšnjemu primeru: če bi davek vpisali na račun 
davčnega zavezanca v februarju 1977, bi skupna dolgovana vsota 
znašala 2.768.600 Lir in bi bila za 588.600 Lir večja od vsote, ki jo 
davčni zavezanec vplača na podlagi samoobdavčitve.

Zadnji termin za predložitev prijave dohodkov zapade prihodnjega 
15. maja. Glede na izkušnje, ki jih imajo vsi o velikih navalih v zad
njih dneh (davčni uradi, poštni uradi) vam priporočamo, da poskr
bite za predložitev obrazcev pravočasno.

Oglas in prevod na pobudo Ministrstva za finance
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Odlomki is pri nas še neobjavljenega poročila

„Eden najbolj nesebičnih pohodov
v zgodovini44

Iz Wilkinsonovega 5?Memoranduma o vstaji v Sloveniji '

Decembra 1943 je prišel k_sloven- 
Ikim partizano m britanski obveščeva- 
lec podpolkovnik Peter A. Wilkinson 
in ostal v SlovenTjCdo marca 1944. V 
Tem času je prehodil na poti, dolgi 
2700 kilometrov, Slovenijo podolgem 
in počez, s Primorskega na Koroško, 
na Štajersko in po ^Dolenjskem. Nje- 
gova naloga je bila vse pripraviti za 
prodor zavezniških obveščevalcev, ' čla
nov Special Òperations Executive 
(SOÉ — izvedba posebnih operacij), 
čez slovensko ozemlje v Avstrijo in 
Italijo. Slovenski partizani so Wilkin- 
sona poznali samo pod imenom »pod
polkovnik Peterx, njegovo organizacijo 
in naloge pa kot »misijo Cloioder«.

Dne 27. aprila 1044 je napisal bri
tanski podpolkovnik svojim predstoj
nikom osemintrideset strani dolgo po
ročilo. Wilkinson pravi na koncu: 
»Prav nič se ne opravičujem zaradi 
dolžine pripovedi. Slovenska vstaja je 
preveč pomembno gibanje, da bi ga 
obravnavali na.kratko. Resnično, v os
rednji Evropi (kajti Slovenija je v bi
stvu del osrednje Evrope, ne pa bal
kanska dežela) je verjetno najpo
membnejši dogodek te vrste, odkar je 
Andreas Hofer med napoleonskimi 
vojnami zanetil upor na Tirolskem.«
K poročilu, ki ga je dobilo tudi bri
tansko zunanje ministrstvo (Foreign 
Office), ohranjeno pa je v arhivih Pu
blic Records Office v Londonu (pod 
oznako FO 371/44255, R 7125/8/92), je 
zapisal funkcionar v južnem oddelku 
Foreign Officea R. L. Rose: »Poročilo 
je tako dobro in daje tako živo podo
bo o partizanski organizaciji v Slove
niji, da bi ga povzetek samo pokva
ril«- .

Na prostoru, ki nam je na voljo, 
vseh osemintrideset strani Wilkinsono
vega »Memoranduma« seveda ne mo
remo objaviti v celoti, povzemamo ali 
dobesedno navajamo pa iz tega izred
no zanimivega, doslej pri nas neobjav
ljenega poročila samo najzanimivejše 
odlomke, med njimi tudi ocene, ki so 
kritične ali — po našem mnenju — 
čelo nekritično ostre.

Tudi če kar najbolj široko _ posku
šamo razumeti zorni kot človeka, 
vzgojenega ne le v duhu meščanske 
mentalitete, temveč — in morda je to 
najbolj pomembno — poklicnega vo
jaka, obveščevalca, tedaj še vedno naj
večjega kolonialnega imperija, torej 
nujno odklonilno razpoloženega do re
volucionarnih gibanj, se z nekaterimi 
njegovimi ocenami ne moremo stri- 
njati. Vendar bi naš povzetek razvred
notil ravno tisto, kar iz njega naj
bolj jasno odseva — visoko, celo ob
čudujoče mnenje o pojavu vstaje v 
Sloveniji — če bi izpustili presoje, ki 
se nam zdijo pristranske, podcenjujo
če ali celo žaljive. Na ta mesta nam 
ni treba posebej opozarjati, oralca bo
do sama brž zbodla. Zgodovinska di
stanca na eni strani, na drugi pa na
daljnji razvoj osebnosti in dogajanja 
v teh tridesetih letih, ki ovračata ne
katere Wilkinsonove ocene, pa tudi 
želja po verodostojnosti nam naše 
mnenje še utrjujejo, če torej vsemu 
ne pritrjujemo — med drugim se v 
poročilu očitno že zametki blokovske 
delitve, s katero se nismo sprijaznili 
ne tedaj ne pozneje — je Wilkinso- 
nu treba priznati ob kritičnosti izred
no sposobnost pronicljivega opažanja 
in izdatno mero dobre volje. Konec 
koncev se vsega tega zaveda tudi pre- 
skušeni obveščevalec sam, ko piše na 
začetku svojega poročila: »Malo stva
ri je bolj individualnih, kot je parti
zansko gibanje, in malo je snovi (ka
kršna je ta), ki bi jih bilo bolj nevar
no posploševati«.

Za slovenske vojne cilje je označil 
na prvem mestu vzpostavitev svobod
ne in demokratične Slovenije od Tr
sta do Karavank, ki bo vključevala 
vse slovensko govoreče preoivalstvo, 
nato pa pomoč pri ustanovitvi svo
bodne, federativne Jugoslavije, v kate
ri bo svobodna in razširjena Slovenija 
dobila svojo vlogo brez^ strahu pred 
gosoostvom srbske vojaške oligarhije.

»Kar zadeva stališče Slovencev do 
zaveznikov, slepo (in skoraj patolo
ško) občudujejo ZSSR (zlasti sovjet
sko armado), nekoliko hladno spoštu
jejo Veliko Britanijo (zlasti njene de
mokratične parlamentarne ustanove], 
do Američanov pa so tako ravnoduš
ni, da meji že skoraj na prezir. Kljub 
temu velja zabeležiti, da vselej rajši 
poslušajo BBC kot Moskvo in da ima

jo celo najbolj zagrizeni anglofobi kar 
najboljše možno mnenje o objektivno
sti britanskih novic in splošni pošte
nosti britanskih stališč,« je zapisal 
podpolkovnik Wilkinson. Poudaril je, 
da je tudi uradno partizansko stali
šče postajalo iz dneva v dan bolj pri
srčno. Ljubeznivost in gostoljubnost 
slovenskega prebivalstva, zlasti rev
nejšega, sta napravila nanj izredno 
močan vtis.

»Devetdeset odstotkov slovenskih 
partizanov se označuje za komuniste, 
dejansko pa zvečine sploh niso. Ven
dar pa se vsi dobro zavedajo, kaj dol
gujejo predvojni komunistični organi
zaciji v Jugoslaviji.

Ker ni bilo kakršnekoli druge za
vezniške tajne organizacije, so komu
nisti poskrbeli za izvirni okvir in me
hanizem vsega partizanskega gibanja: 
organizatorje, koordinacijo, potrebna 
sredstva in za zadostno politično 
spodbudo, da so se prve iskre odpora 
razvnele v plamen. Ta občutek hva
ležnosti je ena prvih lekcij v .politič
ni vzgoji’ slovenskega partizanskega 
rekruta.«

Podpolkovnik Wilkinson je menil, 
da so »profesionalnni antifašisti veči
noma izurjeni v ruski štabni šoli, ki 
ji je sledilo praktično vojaško izku
stvo v internacipiralni brigadi v Špa
niji«, pomembna hrbtenica partizan
skega gibanja. Danes je seveda sploš
no znano, da jugoslovanski komunisti, 
prostovoljci v Španiji, niso obiskovali 
vojaških šol v Sovjetski zvezi in da 
so si svoje vojaške izkušnje pridobili 
šele na fronti v Španiji in potem do
ma.

»Razen peščice bivših poklicnih ju
goslovanskih častnikov so ti strokov
njaki edini izurjeni ali poklicni voja
ški element, s katerim sem se srečal, 
kajti povprečen slovenski partizanski 
vojak je v bistvu amater,« je zapisal 
britanski obveščevalec in opozarjal na 
velik vpliv Sovjetske zveze v Slove
niji.

»Ta ruski vpliv lahko postane po
memben, če bo po vojni prišlo do po
novnega oživljanja ruskega imperializ
ma. Mi moramo namreč pomniti, da 
se velika Slovenija razprostira od Tr
sta na zahodu do Beljaka jn Celovca 
na severu in da po Češkoslovaški 
predstavlja Slovenija Rusiji njen naj
pomembnejši dostop k zahodu.« Pod
polkovnik Wilkinson piše, da komuni
stični vpliv narašča, da pa so krščan
ski socialisti zelo dobro zastopani v 
izvršnem odboru Osvobodilne fronte. 
Ni nemogoče, čeprav je le malo ver
jetno, da bi v primeru povojne reak
cije prišlo do nekakšne vlade, podob
ne krščanskim socialistom. Trdil je 
tudi, da se več kot petdeset odstotkov 
aktivnih katolikov bori proti partiza
nom v vrstah bele garde, da Slovenci 
bolj s pomilovanjem kot s sovra
štvom gledajo na kralja Petra, vendar 
pa bi se do zadnjega moža borili proti 
kraljevi vrnitvi.

Britanski obveščevalec je dal vse 
možne pohvale partizanskim vojaškim 
poveljnikom. »Komandanti korpusov 
in divizij so brez izjeme dobri oficir
ji« ... »Brigadni in bataljonski povelj
niki so v splošnem brezhibni praktič
ni vojaki z več kot dvajset mesecev 
neprekinjenih izkušenj v gverilskem 
bojevanju« ... »Glede na hitri razvoj 
slovenske armade so četni komandir
ji večinoma neizkušeni in manjše te
že. Toda v celoti vzeto imajo Sloven
ci vso pravico, da so ponosni na svo
je komandante. Tisti, ki jim ne uspe 
dobiti čina, ne ostanejo dolgo; tu je 
visok standard poklicne pristojnosti 
in osebnega vodstva.

Kljub osnovnemu razhajanju sko
raj v vsem, razen našega zopervanja 
Švabom, sem se zelo dobro razumel 
z večino komisarjev. Vendar, v celoti 
vzeto, so (komisarji) neprijeten raz
red Višji komisarji so izredno inteli
gentni, nekateri med njimi, kot Krai
gher in Bebler (ki sta oba šarmant
na moža), so komunisti mednarodne
ga slovesa; večinoma ostro kritizira
jo prispevek Britanije v vojni (in do
mala vse, kar mi je kot poklicnemu 
vojaku sveto). Nekateri so osebno 
ambiciozni in zato najbolj vidni med 
slovenskimi partizani, katerih gibanje 
utegne biti eden od najbolj nesebič
nih pohodov v zgodovini.« Nižji komi
sarji pa da so tip nezadovoljnega os
novnošolskega učitelja, socialno fru
strirani, ambiciozni in zajedljivi, je 
tipična sodba razredno opredeljenega 
pripadnika britanskega establishmen- 
ta, kakršne lahko srečamo npr. pri 
obveščevalcu-literatur Grahamu Gree
nu.

»Vendarle pa so komisarji vsi 
hrabri možje,« nadaljuje podpolkov

nik Peter, »in tekmujejo s svojimi ko
mandanti, vodeč svoje čete v bitko. 
Vsi so vojaško in politično izurjeni 
ter često niso zgolj na drugem mestu 
poveljstva svojih enot. Pošteno je tre
ba reči, da so mnoge enote vdane svo
jim komisarjem in da karakteristike, 
ki so me odbijale, niso nujno odboj
ne partizanom,« je menil podpolkov
nik Wilkinson, ugotavljajoč, da so 
»politični komisarji razred partizan
skega elementa, ki so mu najmanj 
simpatični britanski ideali in ki je 
najbolj sovražen našemu delu na Bal
kanu,« kar je v bistvu priznanje delu 
četnega komisarja.

Podrobno je opisal sestavo, moč 
in razpored slovenskih partizanskih 
enot, poveljstev ter narodne zaščite. 
Slovenski partizani so »mojstri gve
rilskega bojevanja v klasičnem stilu: 
.neranljivi, nedotakljivi, brez obličja 
in hrbta, razprostirajoč se naokrog 
kot plin’.« Po Wilkinsonovih opažanjih 
so slovenski partizani imeli »iraciona
len in skoraj primitiven strah pred 
tanki in letali«, opaziti je bilo »nara
ščajočo in razumljivo željo preživeti 
sedanjo kampanjo«. Podrobno opisuje 
tudi izkušnje iz nekaterih partizanskih 
bitk in akcij ter iz mobilizacije po ka
pitulaciji Italije, ko so v kasnejši ofen
zivi mnogi mobiliziranci dezertirali.

Izreden vtis so na britanskega pod
polkovnika napravili partizanski pro
stovoljci, mladinci in pionirji, nekate
ri celo komaj stari dvanajst ali štiri
najst let, prav tako tudi izredno mla
di poveljniški kader ter partizanske 
vojaške šole.

»Da povzamem, standard urjenja 
je znatno pod standardom redne voj
ske (celo kar zadeva patrolno takti
ko), toda neprimerno višji, kot sem 
si mislil, da je mogoč v gverilski voj
ski,« je zatrdil podpolkovnik Wilkin
son. Menil pa je, da »poslušnost ni 
slovenska vrlina«. Doživel je »nekaj 
neprijetnih trenutkov, ko je vsa pa- 
trola razpravljala, če je zaželeno iz
polniti nujen ukaz. Slovenski koman
dant mora biti prepričan, da je vsak 
ukaz, ki ga izda, v skladu z željo ve
čine podrejenih, sicer ne bo dolgo ob
držal svoje funkcije.«

... »Protitankovska puška ne pri
de niti po ena na bataljon. Njihova 
najboljša obramba proti tankom je, 
da se umaknejo v gozdove. Ni treba 
posebej praviti, da partizani sleherno 
oklopno vozilo opisujejo, da je .ti
ger’.« (Zadnji model velikega nemške
ga tanka, op. D. B.)

»Orožje je pomembno za prestiž in 
na ,sten’ (britanska brzostrelka — op. 
D. B.) gledajo z veliko nenaklonje
nostjo, ker je videti tako cenen. Moj 
lastni revolver colt-super je bil sko
rajda moj najboljši potni list.«

V partizanskih četah s sto borci 
je britanski obveščevalec naštel 2 tež- 
ki in 10—12 lahkih strojnic ter vsaj 
po en minomet, medtem ko so topni
štvo nadomeščali težki minometi. Vse 
priznanje je veljalo partizanskim ak
cijam na železniških progah in ruše
nju mostov.

Telefoni so bili prava redkost. Di
vizijski štabi so bili povezani po ra
diu "s korpusi in navzgor, le redko pa 
s štabi brigad. Podpolkovnik Wilkin
son je dal vse priznanje kurirjem:

»Izreden dosežek slovenskih komu
nikacij je njihov kurirski sistem. Ve
činoma je v rokah dečkov med 14 in 
20 leti, ki so na raznih stopnjah, če
sto žive v zelo nevarnih pogojih in 
skoraj vselej v zelo neudobnih razme
rah. Odgovorni so za prenašanje po
šte in so vodniki uradnim potnikom. 
Povprečen pohod traja od 6 do 12 ur 
v eni noči, če gre vse po sreči, vendar 
je treba biti pripravljen tudi na po
hod 20 ur, ki smo ga morali opraviti v 
pol tucata primerih. (Najhujši nepre
kinjeni pohod je trajal 37 ur!).

Potujoč po uradnih kurirskih zve
zah je moč priti iz Glavnega štaba 
Slovenije na Primorsko v desetih 
dneh, na štajersko v desetih dneh in 
iz štaba IX. korpusa na Primorskem 
do Celovca v osmih do desetih, v 
Istro pa v petih dneh.

Ta kurirska organizacija je najbolj 
učinkovita in tajna dejavnost, kar 
sem jih srečal med svojim potova
njem, in kolikor mi je znano, nič po
dobnega v takem obsegu ni v Bosni 
ali na Hrvaškem, kjer gre večina ko
munikacij čez varna območja.

V živem spominu mi je ostalo sre
čanje kurirjev kakih 35 km vzhodno 
od Trsta, Bila je majhna lopa iz šibja 
in smrekovih vej v gozdu nad želez
niško progo Trst—Ljubljana. Sem ter 
tja je nebo osvetlil velik blesk elek
trične lokomotive, ki je marljivo vlek
la vlak po vetrovni, s snegom pokriti

progi od Trsta. Noč je bila nemirna 
zaradi nenehnega prasketanja ognja 
iz pušk in strojnic nemških patrol, 
ki so kak kilometer ali dva vstran pa- 
trolirale spodaj v dolini. Ko smo pri
šli, je bil istrski kurir že v lopi, čepeč 
v snegu poleg majhnega ognja. Pet 
minut kasneje je prišel, polzeč in spo
tikajoč se, kurir iz Jugoslavije, ves 
zadihan, ker ga je nemška patrola 
gonila čez železniško progo, že tret
jič ta teden, nam je povedal. Bilo mu 
je kakih osemnajst let in drugi deček 
je bil videti še mlajši — bila sta ka
kor angleška šolarja na smučarski 
turi.

Eno uro je trajalo sortiranje po
šte. Bila so pisma, iz Avstrije, iz Ita
lije, da, celo iz Albanije, po videzu 
pomembne pošiljke iz Titovega glav
nega štaba in preprosta pisma sloven
skih kmečkih mater njihovim sino
vom, ki so se borili na Koroškem. 
Sleherno pismo je novi kurir skrbno 
zabeležil in podpisal. Bil je to najbolj 
impresiven primer obsega in resnične 
učinkovitosti partizanskega gibanja.

Potovali smo s štaba na Primor
skem v Istro. Zapadlo je veliko sne
ga, ki nas je že izčrpal, čeprav je bila 
za nami komaj tretjina našega noč
nega pohoda. Zato smo z zadovolj
stvom čakali, dokler pošta ni bila od
pravljena, čeprav nam je medtem bur- 
ja zaledenila znoj na hrbtnih ter so 
nas s snegom premočene in zmrzu
joče noge tako zelo bolele, da smo se 
spraševali, če bomo sploh kdaj lahko 
še hodili.«

Bolj kot z denarjem (20 lir za li
ter vina) se je bilo moč s kavo, ča
jem, sladkorjem in cigaretami oddol
žiti za prenočišče. Podpolkovnik Wil
kinson je dal vse priznanje civilnemu 
prebivalstvu:

»Partizanska vojska je glede pre
skrbe v celoti odvisna od civilnih or
ganizacij. Za hrano, civilni promet itd. 
skrbe vaški odbori, ki so odgovorni 
za preskrbo vseh enot na njihovem 
področju. Nobena pohvala ne more 
biti prevelika za način, kako civilno 
prebivalstvo brez pritožb prevzema 
vse žrtve, ki jih narekujejo potrebe 
partizanov, katerih zahtevnost se sko
rajda enači z nemško. Srčno veselje, 
s katerim izročajo tisto malo hrane, 
ki jim je še ostala, je bila zame naj
bolj prepričljiv dokaz priljubljenosti 
vstaje pri ljudeh in njihove vdanosti 
njenim ciljem.«

Seveda pa so se partizani oskrbo
vali tudi iz zaplenjenih sovražnih za
log, pošiljk britanskih letal in po 
skrivnih poteh, predvsem iz Trsta. 
Borci so se hranili z mesom in s 
krompirjem, ni pa bilo sveže zelenja
ve in sadja, soh in sladkorja, čedalje 
manj pa je bilo kruha.

»Temu ustrezna je bila prehrana, 
čeprav ne preveč zdrava in obupno 
dolgočasna. Najbolje jo lahko opiše
mo kot .pošten zaporniški jedilnik’.« 
Vendar pa je na Primorskem vseh 
šest tednov podpolkovnik Wilkinson 
imenitno jedel, prav tako tudi vašča
ni v vaseh, skozi katere je potoval. 
Ugotavljal je, da partizani žive iz rok 
v usta in spričo nomadskega načina 
življenja ne morejo varčevati za slabe 
čase.

Ko je opisoval zdravstvene razme
re in delovanje partizanskih bolnišnic, 
je pisec ugotovil: »Število ranjencev, 
ki prežive tako svoje rane kot nego, 
zbuja začudenje.« Priporočil je eva
kuacijo hudo ranjenih v Italijo.

»Osebno sem precej pogosto trpel 
zaradi revmatizma v sklepih in mi
slim, da je to tudi obča partizanska 
tegoba, zlasti zaradi spanja na pro
stem v gozdovih. Vsekakor je to bolj 
resno, kot se sliši, če imamo pred oč
mi razdalje, ki jih je treba prehoditi^« 
Razmišljal je tudi d obveščevalni služ
bi:

»Z možno izjemo Titovega glavne
ga štaba, ki po pomenu vsak dan bolj 
narašča, partizani ne potrebujejo stra
teških obveščevalnih poročil ali sploh 
kakih poročil, ki niso neposredno po
vezana z njihovimi lokalnimi operaci
jami. Vrednosti natančnih poročil o 
bojnem razporedu ne razumejo, še 
več, pripravljeni so sleči mrtvega ali 
celo ranjenega sovražnika ;n mu od
vzeti sleherni kos obleke in opreme, 
vendar pa praznoverno vztrajajo na 
tem, da z njim pokopljejo vojaško 
knjižico! Toda to ne pomeni, da je 
zanemarjanje obveščevalnega dela v 
celoti posledica nevednosti ali brez
brižnosti. Zbiranje in primerjanje so
dobnih obveščevalnih podatkov v upo
rabni obliki zahteva številno arhivsko 
osebje in obsežne arhive, kar vse ne 
prihaja v poštev, če gre za nomad
ske partizanske štabe. Kljub temu bi

lahko storili mnogo več, če bi se res
no potrudili, in bili bi nam v veliko 
pomoč, če bi jim britanski zvezni ofi
cirji, katerih večina sploh nima nika
kršnega obveščevalnega treninga, da
jali praktične napotke.«

Podpolkovnik Wilkinson ugotavlja: 
»Taktična obveščevalna služba je do
bra in navzkrižno zasliševanje ujetni
kov med bitko se ugodno primerja z 
našo armado.« Menil je, da je tajna 
obveščevalna služba tesno povezana z 
komunistično organizacijo in da va
njo nikakor ni lahko prodreti. Zelo 
težko je bilo vzdrževati zveze z Ljub
ljano, redne in dobre pa so bile zve
ze s Trstom.

»Obstaja precej razvejana organiza
cija agentov v severni Italiji, zlasti ok
rog Benetk. Informacije iz teh virov 
v Italiji filtrira štab IX. korpusa. V 
celoti vzeto so rezultati precej impre
sivni in material mnogo bolj profesi
onalen kot večina prejetega iz parti
zanskih virov.

Če upoštevamo njihove možnosti, 
so informacije, ki jih partizani dobi
vajo iz Avstrije, kar najbolj razočaru- 
joče: zvečine politični paberki in ko
munistična propaganda. Velja pa po
šteno reči, da partizani sedaj, ko ve
do, kaj, hočemo, poskušajo svojo or
ganizacijo razviti tako, da bo ustreza
la našim potrebam. Tik pred odho
dom so. me obvestili, da so vzpostavi
li zametek organizacije za opazovanje 
vlakov na progi Ljubljana—Trst, ki 
mnogo obeta.

Partizani so odločni v eni stvari, 
da namreč preprečijo zavezniškemu 
osebju, da bi neposredno vzpostavlja
lo stike z njihovimi viri. Voljni so 
sprejeti naše obveščevalne oficirje sa
mo pod enim pogojem, da bodo se
deli v glavnem štabu formacije, spre
jemali uradno partizansko razdelje- 
valno gradivo in ga kar najbolje izko
riščali. Partizani ne bodo prenašali ni
kakršnega individualnega vohljanja, 
vendar so po drugi strani več kot volj
ni sodelovati z nami, kot le najbolje 
morejo na osnovi uradne izmenjave 
informacij.«

Za varnostno obveščevalno službo 
so po Wilkinsonovih zapažanjih skr
beli politični komisarji, kajti Nemcem 
se je nedvomno posrečilo vriniti svo
je agente med partizane. Standardne 
partizanske šifre so bile preproste in 
bister reševalec križank jih je lahko 
razbil v eni uri. »Trde, da uporabljajo 
metodo dvojne transpozicije med raz
ličnimi višjimi formacijami, vendar 
sumim, da so jim docela neznane 
varnostne slabosti takega sistema,« je 
menil britanski obveščevalni izvede
nec.

»Z druge strani pa, kadar je šlo za 
res konspirativne aspekte gibanja (to 
je kurirske linije, lokacije štabov, pe
netracija v okupirana mesta in pove
zava s komunističnimi organizacija
mi), je bila varnost zvito dobra. Vča
sih je bilo potrebno tri dni, da vzpo
staviš stik s štabom, za katerega si 
vedel, da ni več kot osem kilometrov 
proč. Podobno, če je kdo izgubil zve
zo s kurirjem (ker je bil iznenaden 
in se je moral naglo ogniti), je lahko 
potekel cel teden, preden je bil znova 
vzpostavljen stik s kurirsko linijo.«

Ko opisuje sistem politične vzgoje 
in delovanje partizanskih agitpropov, 
ugotavlja podpolkovnik Wilkinson: 

»Moč slovenske vstaje je v veli
kem obsegu posledica skrbi za .politič
no instrukcijo .«

Podrobno je opisal svoje vtise o 
nemških okupacijskih enotah v Slove
niji, njihovo taktiko, gosti razpored 
nemških posadk tudi v majhnih va
seh. Spričo oddaljenosti od ruske 
fronte so nemški vojaki imeli še kar 
visoko moralo, ne pa tudi nemški na
jemniki. Podpolkovnik Wilkinson je 
le težko razumel, da so partizani »po
ljubljali in sprejemali v svoje vrste 
zajete Mongole kot oče izgubljenega 
sina« in jih pozdravljali »kot ruske 
brate«. V tem je gledal nekritičen od
nos slovenskih partizanov do Sovjet
ske zveze.

Za nemško stališče do prebivalcev 
Gorenjske je zapisal:

»Potem ko so Nemci prikljiičili to 
docela slovensko pokrajino, poskušajo 
sedaj prepričati prebivalce, da so za
peljani Nemci, ki so pozabili na Nem
čijo (na katere pa, ni treba posebej 
reči, Nemčija ni pozabila). Tipičen 
primer popolnega nemškega nerazu
mevanja njihovih podjarmljenih ljud
stev.«

Na koncu je pisec menil, da so po
litični cilji slovenske vstaje »čisto na
cionalistični, povezani s cilji federa

tivne Jugoslavije bolj kot stvar poli
tične prikladnosti kot pa zaradi ka
kršnekoli čustvene vezi, čeprav slo
venski partizani enodušno sprejema
jo Tita kot svojega voditelja. Pred
vsem to služi kot vzorec novega poli
tičnega razpoloženja v tujini, v da
našnji Evropi: nacionalistično, moč
no levičarsko, stremeče, da za vselej 
prelomi s socialno strukturo izpred 
leta 1939 in predvsem s predvojnim 
kraljem in vlado, ki jo predstavlja.

Toda pomen slovenskega eksperi
menta ni toliko v ciljih, ki so skupni 
vsem, kolikor v dejstvu, da jim je us
pelo te cilje predelati v funkcijo prak
tične politike. Kakorkoli je že morda 
krhka njihova politična struktura, 
vendar deluje. Celo v senci sovražne 
okupacije so dobili popolno civilno up
ravo (revolucionarno, če jo sodimo 
po predvojnih standardih), ki vendar 
gladko funkcionira, kar vsi vidijo, in 
če žele, posnemajo.

Ta empirizem v njihovih zadevah 
ustvarja iz Slovenije politično mosti
šče v osrednji Evropi in pojasnjuje, 
zakaj politični pomen slovenske vsta
je presega njeno vojaško vrednost (ki 
je, v najboljšem primeru, samo sred
stvo za cilj).

To je, mislim, Rusija bolje ocenila 
kot mi in zato je njen vse bolj pre
vladujoči vpliv v Sloveniji značilen.

Iz istih razlogov je Slovenija za 
nas kar največjega pomena med voj
no kot baza, iz katere vzpostavljamo 
stike z ddporniškimi elementi v osred
nji Evropi in severni Italiji.«

Podpolkovnik Wilkinson je pripiso
val velik ’ pomen tudi vojnim napo
rom slovenskih partizanov, ki bi lah
ko dobesedno omrtvičili ves nemški 
železniški in v manjšem obsegu tudi 
cestni promet. Svobodno ozemlje v 
Sloveniji je bilo varno zavetišče za 
zavezniške padalce, slovensko parti
zansko vojevanje pa je primerjal z 
arabsko vojno:

»V Sloveniji se danes živi kot v 
18. stoletju — konj in voz je najhi
trejše transportno sredstvo; često si 
odvisen od luči, ki jo daje raztopljena 
svinjska mast v izdolbeni repi; kirur
gi operirajo brez anestetikov ali anti
septikov; zveze vzdržujejo kurirji; ce
lo izvajanje zdravstvenih ukrepov je 
po konstrukciji in prikladnosti geor- 
gijansko; zato bi bilo nepošteno,^ če 
bi njihovo armado st.(Iili po kakršnih
koli drugih kot po st ndardih 18. sto
letja, kar pomeni, da se Clausewitze- 
va teza in njegova metafizika o bitkah 
preprosto ne moreta uporabiti.

Če sprejemamo to remiso, je jas
no, da je vrednost sk venskega voja
škega odpora manj v njegovem tak
tičnem uspehu kot pa v dejstvu, da 
se je ta odpor razkrečil med glavni
mi nemškimi komunikacijami med 
Italijo in vzhodno fronto,« je razmiš
ljal podpolkovnik Wilkinson in na 
koncu ugotovil, da so slovenski parti
zani z zaničevanjem odklonili nem
ško ponudbo za premirje in prost pre
hod nemških čet po slovenskih želez
nicah in cestah.

V prilogi je podpolkovnik Wilkin
son na kratko opisal zgodovino slo
venskega partizanskega gibanja do le
ta 1944. »V primerjavi s Srbi, ki so 
šli na vrat na nos v vojno akcijo, pre
den je bilo njihovo odporniško giba
nje ustrezno organizirano, so Sloven
ci zgradili subverzivno organizacijo v 
Ljubljani in okrog nje, preden so po
skusili kakršenkoli odprt odpor,« je 
zapisal o Osvobodilni fronti. V drugi 
prilogi pa je opisal sestavo partizan
ske politične organizacije na jugoslo
vanski in slovenski ravni.

»To je prav gotovo najbolj zanimi
vo poročilo, kar sem jih videl o raz
merah v kateremkoli delu Jugoslavije 
in ki je vredno skrbnega študija«, je 
ocenil načelnik južnega oddelka v Fo
reign Officeu D. Howard. »Odlično po
ročilo,« je zapisal prof. Laffan iz ra
ziskovalnega oddelka Foreign Officea. 
Podpolkovnik Wilkinson je bil nato 
povabljen še na daljši pogovor s funk
cionarji Foreign Officea.

Ob tej priložnosti je gost med dru
gim poudaril, da so med partizani 
mnogi aktivni katoliki: »Klerikalna
stranka je povezala svojo usodo z be
lo gardo in njen vpliv po vojni bo 
majhen. Zgodbe, ki jih predstavniki 
slovenske klerikalne stranke širijo po 
tej deželi (Veliki Britaniji — op. D. 
B.), da partizani preganjajo katolike, 
so neresnične. Preganjajo tiste, ki so 
povezani z belo gardo, ne pa zato, ker 
so katoliki.«

Dušan Biber
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NOGOMET V EVROPSKEM PRVENSTVU

Jugoslavija- Wales 
za vstop v polfinale

Jugoslovani bodo v tem srečanju nastopiR z okrnjeno ekipo

ZAGREB, 23. — Državna nogomet
na reprezentanca Walesa je danes 
Pnspela v Zagreb, kjer se bo jutri 
°b 17.30 pomerila z Jugoslavijo v 
okviru četrtfinala za prvenstvo Ev
rope. Za to srečanje vlada v hrva
ški prestolnici tako zanimanje, kot

Postava jugoslovanske repre
zentance: Petrovič, Buljan, Ha- 
džiabdič. Oblak, Katalinski, Mu- 
zmič, Popivoda, Ačimovič, Šur- 
Jak, Vukotič in Vabeč.

Rezerve bodo Marič, Janko- 
Vlč in Vladič.

e dolgo ne, kar je pravzaprav ne- 
avadno glede na to, da je «plava» 
aprezentanca na nedavni tekmi z 
iadžarsko v Banjaluki igrala dokaj 
abo in je s svojo igro gledalce vse 

PfeJ kot navdušila. Da je za jutriš- 
16 srečanje v Zagrebu res veliko 
anirnanje ne pove le podatek, da 
o praktično razprodali že skoraj 

arn razP°l0žljiva mesta na tribunah, 
®pak da si je tudi posamezne tre-

da'ìce °^e^a*0 cel° P° gle-

'Jugoslovani so se za to srečanje 
Popravljali izredno resno, kajti Wa- 
nit n zanie zel° nevaren nasprot- 
stn RePrezentanti te države, ki na- 

opajo skoraj v celoti za razne an- 
seske klube, igrajo namreč zelo 

ter, trd nogomet, v katerem ne 
: anJka grobosti. Poleg tega imajo 

redno kondicijo, tako da so spo-

g----------- umil
2

Bologna - Napoli 
Como - Cagliari 
fiorentina - Cesena 
liter - Sampdoria 
Juventus - Roma 
Ciazio - Torino 
Perugia - Ascoli 
Verona - Milan 
Modena - Catanzaro 
vaiermo - AveUino 
vescara - L.R. Vicenza 1 X 
Giulianova - Parma X 
Protone - Reggina X 2

1 X 
1 X 
1 X 2 
1 
1 

X 
1
1 X 
X 
1

sobni teči tik pred koncem tekme 
skoraj prav tako hitro, kot v za
četku.

Razumljivo je zato, da je trener 
Mladinič pred to tekmo v dokajšnjih 
skrbeh, saj proti takim igralcem Ju
goslovani običajno ne morejo razvi
ti svoje igre, ki temelji predvsem na 
tehniki, pa tudi na improvizaciji. 
«Plavi» bodo poleg tega igrali da
nes tudi precej okrnjeni, saj med 
drugimi ne bosta igrala ne Džajič, 
ne Buljan, lažje pa je poškodovan 
tudi Šurjak.

Srečanje med Jugoslavijo in Wa- 
lesom bo ob 17.25 prenašala tudi 
jugoslovanska TV

V okviru tega tekmovanja bodo 
danes odigrali še dve tekmi in sicer 
Španija - ZRN ter ČSSR - SZ, v ne
deljo pa bo na sporedu še srečanje 
Nizozemska - Belgija.

V prijateljski mednarodni tekmi v 
Braunschweigu je domači Eintracht 
premagal ljubljansko Olimpijo z 1:0.

3. pokrajinski 
ekipni turnir 
se zaključuje

V. novih prostorih tržaškega Ša
hovskega društva (Società Scacchi
stica Triestina) Ul. Tarabocchia 
3/1, bosta danes ob 16. uri na spo
redu zadnji koli 3. pokrajinskega 
moštvenega turnirja, ki sta ga pri
redila tržaško šahovsko društvo in 
ŠD Kontovel.

Turnirja se udeležuje 22 štiričlan
skih moštev in po osmih kolih, pred 
današnjimi zaključnimi boji, vodi o- 
penski Polet s 7 točkami: sledijo: 
Portuali I in Cavana 6 točk, Porde
none 5,5, Monfalcone 5, Gorica A, 
San Giovanni, Muia, Gorica B in 
Cankar 4,5, Kontovel in Amici degli 
scacchi A 4 točke itd.

V predzadnjem kolu bodo v boju 
za prva mesta najzanimivejša sre
čanja Polet - Pordenone, Portuali I 
- Gorica A, Cavana - Muia, Monfal
cone - S. Giovanni, Gorica B - Can
kar in Costalunga «modri» - Kon
tovel.

V zadnjem kolu bo Polet igral sko
raj gotovo s Tržičem, ostali pari pa 
še niso znani.

B. F.

KOŠARKA
Na mednarodnem košarkarskem 

TV turnirju v Zagrebu je včeraj Ju
goslavija premagala Kubo z 98:84, 
SZ pa ČSSR s 96:90.

NA VČERAJŠNJEM DIJAŠKEM SREČANJU V NOVI GORICI

Letos so bili najuspešnejši 
srednješolci iz Nove Gorice

Kljub slabemu vremenu velika borbenost tekmovalcev 
Zamejci so se letos uveljavili nekoliko slabše kot lani

V Novi Gorici je bil včeraj 4. 
DOSP, tradicionalno vsakoletno sre
čanje slovenskih dijakov z obeh 
strani meje. Ker o širšem poteku 
celotne prireditve poročamo podrob
neje že na goriški strani, se omeju
jemo tu le na tekmovalni del sre
čanja, v katerem se je pomerilo 
med seboj na stotine srednješolcev 
v številnih športnih panogah, pa tu
di v ex tempore in literarnem na
tečaju.

Žal, je potek tekmovanja oviralo 
slabo vreme, ki pa je delno nekoli
ko okrnilo le kakovost posameznih 
nastopov, ne pa prizadevnosti in 
borbenosti mladih športnikov, ki so 
se kljub dežju zagrizeno borili za 
uveljavitev svojih barv. Kot je bilo 
pričakovati so bili tokrat najuspeš
nejši domačini, medtem ko so za
mejski tekmovalci dosegli nekoliko 
slabše rezultate kot lani.

Letošnji rezultati so bili taki:
MiiiuiiiiiiiiiiiiiiumiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiimniiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

NOGOMET V ZADNJEM KOLU 3. AMATERSKE LIGE

Jutrišnja tekma Breg-S. Andrea 
bo odločala o končnem zmagoval tu

Za prvo mesto sta kandidata Breg in Primorec - V 2. AL 
ima Primorje še vedno možnost zasesti vrh lestvice

3. AMATERSKA LIGA
Z jutrišnjimi tekmami bo konec 

prvenstva. V skupini P kjer igrajo 
naše enajsterice, bo prav poslednje 
kolo odločalo o končnem zmagoval
cu. Osrednja tekma dneva bo v Do
lini med Bregom in S. Andreo. Izid 
tega srečanja bo namreč dal ime 
končnega zmagovalca. Brežani tre
nutno zaostajajo za Primorcem, ki 
je že končal prvenstvo, za eno toč
ko, kar pomeni, da bi v primeru

KOŠARKA V 1. MOŠKI DIVIZIJI

GMT bo za Bor
O ^ T ^ »v i *-*.* r*

dokaj trd oreh
Slovenski derbi Bor-Brcg v propagandnem prvenstvu

R° kratkem premoru bodo naši 
tern jut;r* Z0Pet zaposleni v

1- moška divizija
u;0 1 košarki
talo *3rvenst,vu- Na sporedu bo 3.

tPv ^ lupini bodo borovci pred 
re/10 ^logo. V Dolini se bodo nam- 
tori s Peterko Grandi Mo-
(jj ’ ki je celo stortala na prvo 
g to. Po nepričakovanem porazu s 

■ oergiom pa ^ oc]siej naloga 
g. norija in tovarišev znatno težja. 
Eai;°Vc’ 50 v dveh kolih enkrat zma- 

^'^nkrat pa izgubili.
skupini imata tako Kontovel 

dobre možnosti za zmago.w Poi;rKnnf et ao(3re možnosti za zmago.
tovelpi bodo namreč igrali do- 

koinPr0t' .?c°gliettu B ki je v 2. 
ški p^?pr’dakovano premagal trži- 
firii i- ' Portovci pa se bodo spo- 
lo a trS StorEmzanom. ki je skup- 
bro , ontovelom na zadnjem mestu 

ez točke.
^ Finale dečkov

fin ^dovslovi dečki so se uvrstili v 
tore-6 .t'e“a Prvenstva. Kontovel je 
soel^ d0seSe' to, kar doslej ni u- 
mu 0,n°kenemu drugemu slovenske- 

društvu: vsa svoja moštva v 
le |d'nskih ligah je uvrstil v fina- 
Ij/*ar je seveda (tudi za večja ita- 

nska društva) izreden uspeh.

V prvem srečanju bi se morali 
Kontovelci spoprijeti doma z Don 
Boscom. Tekmo pa so prenesli na 
kasnejši datum.

«Propaganda»
V predzadnjem kolu prvega dela 

tega prvenstva bo drevi v telovadni
ci v Ulici Caravaggio slovenski der
bi med Borom in Bregom. V obeh 
taborih vlada za to srečanje dokaj
šnje zanimanje. Bor in Breg sta 
namreč edina slovenska zastopnika 
v tem prvenstvu in konkurenca med 
ekipama je torej dokajšnja. Favorit 
je seveda Bor, ki pa ne bo smel pod
cenjevati nasprotnika, ki uvršča ne
kaj dobrih igralcev, kot so David 
Čok, Franko Korošec, Igor Corbatti 
in drugi.

Finali kadetov
Po presenetljivi, a povsem zaslu

ženi zmagi proti Italsidru bodo Kon
tovelci v 3. kolu tega finala igrali 
proti Pallacanestru Trieste, ki je 
doslej razočaral, saj je v prvih ko
lih izgubil in je tako sam na zad
njem mestu lestvice.

Kontovelci bi z zmago proti Palla
canestru ostali med kandidati za 
prestop v nadaljnji del, kar bi bilo 
za naše mlado društvo res izjemen 
uspeh. edko

zmage predstavniki Doline presto
pili v višjo ligo. Seveda zmago 
«plavi» ne bodo našli na krožniku, 
ker ekipa S. Andrea sodi med moč
nejše ekipe tega prvenstva in z 
11 prejetimi goli ima tudi najsolid- 
nejšo obrambo. Ne smemo pozabiti, 
da imajo Brežani precej prodoren 
napad: do sedaj so namreč do
segli kar 41 golov. Navijači Brega 
seveda upajo, da se bo to število 
v nedeljo povišalo, kar pomeni, da 
računajo na zmago «plavih». Na
vijači, vodstvo in nogometaši Pri
morca pa upajo, da bo število osta
lo nespremenjeno, saj bi v primeru 
remija za določitev končnega zma
govalca bila potrebna odločilna tek
ma med Bregom in Primorcem. 
Seveda, v primeru poraza Brega 
pa bi avtomatično v 2. ligo presto
pili Trebenci.-‘-Torej, vse bo odvisno 
od izida tekme med Bregom in S. 
Andreo. ki bo prav gotovo priva
bila ob rob igrišča tudi pristaše 
Primorca. Ti bodo prav gotovo na
vijali za ekipo S. Andree.

Gaja igra proti ekipi GMT, ki je 
v zadnjih tekmah dosegla dobre 
rezultate. To pa nikakor ne plaši 
gajevce, ki računajo na pozitiven 
izid, s katerim bi ohranili tretje 
mesto na lestvici.

Kras proti Don Boscu išče pre
stižno zmago, s katero bi popravili 
položaja na lestvici in prehiteli prav 
nedeljskega tekmeca. Union proti 
Domiu nima velikih možnosti za 
osvojitev točk. Z vsakim izidom bi 
vsekakor Podlonjerci ostali na repu 
lestvice, saj zaostajajo za predzad
njim Krasom za tri točke.

2. AMATERSKA LIGA
Po dveh tednih premora bodo 

nogometaši jutri spet stopili na 
nogometna igrišča. Na sporedu bo 
namreč deveto povratno kolo, v 
katerem igra od naših ekip le Pri
morje (pred domačim občinstvom). 
Zarja in Vesna pa gresta v goste.

Primorje — Liberfas
Prosečani sprejmejo v goste moč

no ekipo Libertasa, ki je najhujši 
konkurent vodečega Isonza za konč
no zmago. Obenem pa so Tržačani 
tudi konkurenti Primorja za častno 
drugo mesto, seveda s pridržkom, 
da. «rdeče-rumeni» računajo na to 
častno uvrstitev. V zadnjih nasto
pih so Prosečani zaigrali precej 
bledo, kot da jih uvrstitev ne za

nima, ker pa nasprotniki niso pre
več blesteli, je Primorje ostalo . še 
vedno v skupini ekip. ki imajo 
možnost za solidno uvrstitev. Zato 
je razumljivo, da mora Primorje 
proti Libertasu pokazati kakšne 
ambicije ima. S porazom bi bilo za 
Prosečane prvenstvo zaključeno, z 
zmago pa bi se morda odprla mož
nost za prvo mesto, upoštevajoč, da 
ima vodeči Isonzo precej trde tek
me v zaključnem delu prvenstva. 
Tudi remi bi proti Libertasu bil 
sprejemljiv in prav na tega raču
najo Tržačani.

Rosandra — Vesna
Križani odpotujejo v Dolino s 

trdnim namenom, da se maščujejo 
za poraz, ki so ga doživeli v Fo 
Ijanu. Sicer bodo naleteli na solid
no Rosandro, ki je ravnokar prebo
lela hudo krizo. Po seriji porazov 
je Rosandra v zadnjih dveh nasto
pih izbojevala tri točke (zmago 
proti Libertasu in remi z Zarjo). 
Razumljivo je, da predstavniki Ro- 
sandre sedaj hočejo nadaljevati s 
to pozitivno serijo in zato proti 
Vesni jurišajo na zmago. Križani 
se tega dobro zavedajo in zato bodo 
v Dolini igrali precej obrambno ter 
s protinapadom skušali presenetiti 
domačine. Vesna bi se nedvomno 
v tem dvoboju zadovoljila tudi z 
eno samo točko.

Campanelle — Zarja
Tudi Bazovce čaka naporno go

stovanje. čeprav je ekipa Campa- 
nell zasidrana na repu lestvice, se 
še ni vdala in se srčno bori proti iz
padu; o tem priča neodločen izid, ki 
so ga zastopniki Campanell dosegli 
pred tremi tedni proti vodečemu 
Isonzu. Tržačani zaradi kočljivega 
položaja na lestvici računajo na 
zmago, ker bi jim vsak drugi izid 
poslabšal že itak slab položaj na 
lestvici. Bazovci. ki nimajo težav, 
bodo zato lahko zaigrali bolj umi
rjeno od Tržačanov, zato ni izklju
čeno, da uspe Zarji celo presenetiti 
nasprotnika. Vsekakor bi že remi 
prav prišel Bazovcem.

V ostalih tekmah predvidevamo 
remi med Sagradom in Edile Adria
tico, zmago Flaminia nad De Ma- 
corijem, celotni izkupiček za Auri- 
smo v dvoboju z Costalungo, deli
tev. točk med Villessejem in Foglia- 
nom ter uspeh S. Anne nad Isonzom.

B. R.

Atletika
MOŠKI 

100 m:
1. Humar (Gimn. N. Gorica)
2. Makuc (Gimn. Tolmin)
3. Olič (Gimn. Koper)

Višina:
1. Lapajne (Gimn. N. Gorica)
2. Kazič (Gimn. Tolmin)
3. Milič (Zois Trst)

Krogla:
1. Humar (Gimn. Tolmin)
2. Valič (Gimn. N. Gorica)
3. Kont (Višje šole Gorica)

4x100 m:
1. Gimnazija Tolmin
2. Gimnazija Nova Gorica
3. Gimnazija Postojna 

ŽENSKE
100 m:

1. Šavle (Gimn. N. Gorica)
2. Mihelj (Gimn. N. Gorica)
3. Antoni (Slomšek Trst)

Višina:
1. Šubic (Gimn. Koper)
2. Jerman (Gimn. Piran)
3. Sivec (Gimn. Tolmin)

Krogla:
1. Tavčar (Slomšek Trst)
2. Penavja (Gimn. Tolmin)
3. Šubic (Gimn. Koper)

4x100 m:
1. Gimnazija Nova Gorica
2. Gimnazija Tolmin
3. Gimnazija Koper
Pri moških je bil ekipni vrstni red 

prvih treh naslednji:
1. Gimnazija Tolmin 89
2. Gimnazija Gorica 75
3. Gimnazija Koper 54
Ekipni vrstni red pri ženskah:
1. Gimnazija Nova Gorica 60
2. Gimnazija Koper 58
3. Gimnazija Tolmin 53

Rokomet
MOŠKI

1. Gimnazija Ajdovščina
2. Gimnazija Nova Gorica
3. Gimnazija Koper 

ŽENSKE
1. Gimnazija Koper
2. Gimnazija Idrija
3. Gimnazija Nova Gorica

Košarka
MOŠKI

1. Gimnazija Nova Gorica
2. Gimnazija Koper
3. Gimnazija Postojna 

ŽENSKE
1. Gimnazija Postojna
2. Gimnazija Tolmin
3. Gimnazija Nova Gorica

Odbojka
MOŠKI

1. Učiteljišče Slomšek Trst
2. Višje.,šole Gorica , ; „.......
3. Žiga Zois Trst 

ŽENSKE
1. Licej Prešeren Trst
2. Učiteljišče Slomšek Trst
3. Žiga Zois Trst

Šah
MOŠKI

1. Gimnazija Idrija
2. Gimnazija Tolmin
3. Gimnazija Ajdovščina 

ŽENSKE
1. Gimnazija Tolmin
2. Gimnazija Postojna
3. Gimnazija Nova Gorica

Streljanje
MOŠKI

1. Gimnazija Postojna
2. Gimnazija Nova Gorica
3. Gimnazija Tolmin 

ŽENSKE
1. Gimnazija Tolmin
2. Gimnazija Postojna
3. Gimnazija Nova Gorica

Nogomet
1. Gimnazija Postojna
2. Višje šole Gorica
3. Gimnazija Ajdovščina

Literarni natečaj
1. Krumberger Marko 

(Gimnazija Tolmin)
2. Djurdjevič Vesna 

(Gimnazija Koper)
3. Fabjančič Nataša (Gimn. Po

stojna) in Ilič Vlasta (Gimn. 
Ajdovščina)

Likovni natečaj
1. Zavrtanik Matija 

(Gimnazija Nova Gorica)
2. Furlan Miranda 

(Gimnazija Nova Gorica)

prvih

3. Bufon Milan 
(Licej Prešeren Trst)

4. Kovač Andrej 
(Gimnazija Ajdovščina)

Končni ekipni vrstni red 
štirih šol:

1. Gimnazija Nova Gorica 60,5
2. Gimnazija Postojna 45,0
3. Gimnazija Tolmin 44,0
4. Gimnazija Koper 43,5
Dijaki novogoriške gimnazije sa

letos osvojih za skupno ekipno prvo 
mesto prehodni pokal DOSP. S po
kali so bile nagrajene tudi vse šole, 
ki so zmagale v ekipnih tekmovanjih 
posameznih panog. Prvi trije v vseh 
atletskih disciplinah bodo dobili di
plome, kot tudi šole, ki so bile dru
ge in tretje v posameznih panogah.

G. F.

Na svetovnem hokejskem prven
stvu je ČSSR premagala Švedsko z 
rezultatom 5:3.

DOMAČI ŠPORT
DANES

SOBOTA, 24. aprila 1976

KOŠARKA
«PROPAGANDA»

19.00 v Trstu, Ul. Caravaggio
Bor — Breg

ODBOJKA
MOŠKA C LIGA

20.00 v Trstu, Ul. della Valle
Bor — Marghera * * *

MOŠKA D LIGA
21.15 v Trstu, Ul. Zandonai
AGLI — Kras

* * *

1. ŽENSKA DIVIZIJA
18.00 v Trstu, Monte Cengio
Julia — Kontovel * * *
20.30 v Foljanu
Corridoni — Sokol # * *

1. MOŠKA DIVIZIJA
18.00 v Gorici
Olympia — Il Pozzo

* # #

2. ŽENSKA DIVIZIJA
18.00 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor — CUS Trst

ATLETIKA
DEŽELNO TEKMOVANJE

15.30 v Vidmu
Nastopa tudi Adria 

* « *
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ODBOJKA V RAZNIH LIGAH

Po kratkem premoru 
spet v boj za točke

Večina naših moštev ima velike mož
nosti za osvojitev celotnega izkupička

Po velikonočnih praznikih se bodo 
nadaljevala odbojkarska prvenstva 
v vseh ligah. To pa bo obenem tudi 
zadnji del prvenstva, ki bo za ve
čino naših šesterk le gola formalnost, 
saj je praktično že vse odločeno.

Moška C liga
Drevi prihaja Boru v goste ekipa 

Marghere, ki je edina, poleg CUS 
odpravila «plave» s prepričljivim 
3:0. To pomeni, da imajo naši fantje 
z njo odprt račun. Ne glede na to, 
da igra borovcev v poslednjih dveh 
tekmah ni bila najboljša, bi morali 
točki ostati doma.

Zenska C liga
V predzadnjem nastopu se {»nu

ja enkratna priložnost obema našima 
tretjeligašema, da pospravita ves 
izkupiček. Odbojkarice Bora igra
jo doma s poslednjim na lestvici, 
ekipo Voltolini, kj je v dvanajstih 
dosedanjih nastopih zmagala samo 
enkrat. Gostje iz Trenta so namreč 
doma izbojevale edino zmago prav 
nad Borom in to dokaj prepričljivo s 
3:0. Nastop v Trentu je bil za Tr
žačanke tudi nedvomno najslabši v 
letošnjem prvenstvu.

Brežanke pa odhajajo na gostova
nje v Novento Vicentino in bodo 
igrale jutri dopoldan. Kljub temu, 
da ima šesterica iz Doline precej 
težav v teh zadnjih nastopih, bi 
morala slaviti zmago tudi v gosteh. 
Prva tekma v Dolini se je končala z 
neoporečno zmago domačink. 

Moška D liga
Po štirih zaporednih zmagah niti 

AGLI iz našega mesta ne bo mogel 
zaustaviti zmagovite poti Krasa. Tr
žačani spadajo v drugi kakovostni 
razred in čeprav igrajo doma, bodo 
morali slej ko prej prepustiti tudi 
drugič izkupiček Zgonlčanom.

1. ženska divizija
Vodeči Sokol bo imel pred koncem 

prvenstva še štiri težke tekme. Do
volj pa je, da premaga samo enega 
nasprotnika in ima končno zmago 
zagotovljeno, ker drevišnji nasprot
nik Corridoni zaostaja za šest točk 
(s tekmo več), Virtus pa celo za 
osem. Res, da bo srečanje v Foljanu 
izredno težko, toda Sokol je doslej 
pokazal veliko premoč in po vsej 
verjetnosti bo tudi to pot odnesel 
celo kožo.

Odbojkarice Sloge pa morajo jutri 
za vsako ceno zmagati, ker jim 
samo zmaga zagotavlja obstanek v 
tej ligi. V goste jim prihaja Azzurra

iz Gorice, ki je doslej zbrala enako 
število točk (osem) kot Sloga, kar 
pomeni, da je to neposredni tekmec 
za izpad. Slogašice so tega nasprot
nika že premagale sredi Gorice, kar 
pomeni, da bi izkupiček moral osta
ti doma.

Kontovelke bodo imele to pot na 
drugi strani mreže zagrizene na
sprotnice od Juli e, ki so že v pr
vem srečanju na Proseku dolgih pet 
setov grenile pot do zmage našim 
odbojkaricam.

1. moška divizija
Po zadnji, presenetljivi zmagi v 

gosteh igra drevi Olympia spet do
ma. Tudi v petnajstem spopadu bodo 
imeli Goričani na drugi strani mreže 
dobro moštvo n Pozzo iz Pradama- 
na. Če bodo domačini tudi drevi po
novili tako igro kot v Čedadu, imajo 
vse možnosti za uspeh.

2. moška divizija
Odbojkarji Doma bodo jutri dopol

dan odigrali zadnjo prvenstveno tek
mo v Trstu s Ravalicom. Ne glede 
na to, da igrajo Goričani dopoldan 
in povrhu še v gosteh imajo ripe 
možnosti za uspeh, ker je Ravalico 
eden slabših tekmecev v tej skupini.

2. ženska divizija
Mlade igralke Bora bodo gostile 

mestnega tekmeca CUS. V prvem 
srečanju so «plave» s temi nasprot
nicami odigrale eno letošnjih bolj
ših tekem in dobro igro lahko priča
kujemo tudi drevi.

ZADNJA VEST
Voltolini ne pride
športno združenje Bor je včeraj 

zvečer prejelo obvestilo, da ženska 
ekipa Voltolinija ne bo prispela da
nes v Trst in tako ne bo odigrala 
odbojkarske tekme z borovkami, v 
okviru prvenstva C lige. Odbojkar
ska zveza bo zaradi odpovedi Vol
tolinija dosodila Boru obe točki 
brez igre.

OBVESTILO
ŠZ BOR obvešča vse starše te

čajnikov minibasketa in druge 
starše, ki bi radi vpisali otroke 
na tečaj minibasketa, naj se u- 
deležijo sestanka, ki bo v torek, 
27. aprila, ob 20. uri, na stadio
nu «1. maj» v Trstu, Vrdelska ce
sta 7.

ŽENSKO TEKMOVANJE
16.00 v Gorici
Nastopa tudi Bor * * *

NIŽJEŠOLSKI TROBOJ
14.30 v Trstu, Kolonja
Organizira ŠZ Bor

ŠAH
3. POKRAJINSKI 

MOŠTVENI TURNIR
16.00 v Trstu, Ul. Tarabocchia 3/1
Nastopajo tudi slovenske ekip»

JUTRI
NEDELJA, 25. aprila 1976

KOŠARKA
1. DIVIZIJA

11.00 na Opčinah
Polet — Staranzano * * *
10.00 na Kontovelu
Kontovel — Scoglietto B 

* * *
9.30 v Dolini

Bor — Grandi Motori * * *
FINALE KADETOV

9.30 v Trstu, športna palača 
Pali. Trieste — Kontovel

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

15.30 v Dolini
Rosandra — Vesna * * *
15.30 na Proseku
Primorje — Liberfas * * *
15.30 v Križu
Campanelle — Zarja 

« » *
3. AMATERSKA LIGA

10.30 v Žavljah
GMT — Gaja

• • •

10.30 v Dolini
Breg — S. Andrea * * *
10.30 na Proseku
Kras — Don Bosco 

« * «
9.00 na Padričah

Union — Domio 
* * *

MLADINCI
13.45 na Proseku
Primorje — Vesna « » *
10.30 v Trebčah
Primorec — Domio 

* * *
10.30 v Bazovici
Zarja — De Macori 

« « «
NARAŠČAJNIKI

12.30 na Opčinah, Ul. Alpini
Esperia SL — Kras 

* * *
9.00 v Dolini

Breg — Soncini 
* « «

12.30 na Opčinah, Ul. Carsia 
CGS — Union

ODBOJKA
ŽENSKA C LIGA

10.00 v Novanti Vicentini
Primavera — Breg « • *

1. ŽENSKA DIVIZIJA
10.00 v Trstu, stadion «1. maj» 
Sloga — Azzurra 

* * «
2. MOŠKA DIVIZIJA

10.00 v Trstu, šola Morpurgo
Ravalico — Dom

KOLESARSTVO
DIRKA VETERANOV

10.00 v Zgoniku
Nastopa tudi Adria

ATLETIKA
KROS

16.00 v Podlonjerju
Organizirajo domačini

i (»xUÈ
1. — prvi

drugi
2. — prvi

drugi
3. — pni

drugi
4. — prvi

drugi
5. — prvi

drugi
6. — prvi

drugi

1
X
X 2 
2 X
1 
2 
2
1 X 
1 X 
X 1

2
1
2 X

1
X

1 2 
2 X

FOGGIA, 23. — Roger De Vlae- 
minck si je danes zagotovil 3. eta
po kolesarske dirke po Apuliji.

1 -5 '

I
30.ISTRSKI

ODRED
{ODLOMKI IZ KNJIGE V AVTORJEVEM IZBORU)

. ^ njej je bilo tedaj na dominantnem položaju 30 finan- 
arlev, oboroženih s težko in dvema lahkima strojnicama, 

erna brzostrelkama in puškami, štab 2. bataljona je or- 
niztraj v noči na 12. januar 1944 napad nanje in jo lik- 
lral brez boja. Financarji so se vdali.
Politični komisar Nanos, ki je organiziral napad, se 

S°dka spominja takole:
«Dobro smo poznali številčno stanje, oborožitev in 

ino moralo financarjev. Podatke sta zbrala naša obvešče- 
*?.a Jože Poles-Branko in Ivan Dodič med prebivalci Ma- 

jf.De, Markovščine, Slivja in Velikih Loč, kamor so ho- 
U* “Rancarji vohunit za partizani in krast živila. Izcj^pli 

o načrt, ki je predvideval prekinitev telefonskih zvez 
ivn°Ziv frnnncarjem naj se vdajo brez boja. Pismo s po- 
»nm. jim je nesel lovski čuvaj (Franc Babuder-Cento iz 
jenje — op. pisca). V njem smo napisali, da je posto- 
nko obkolila Tomšičeva brigada (to so se Italijani zelo 

im1 Si ^°jev na Notranjskem 1942 - 43 — op. pisca) in 
To U . zab, da se morajo v 8 minutah vdati, sicer jih bo
le s težko artilerijo... Minute čakanja so bile dol-
e Pričakovali smo odgovor z ognjem in ne vdaje. Toda 

Pred potekom roka so prišli iz postojanke trije finan- 
J1 kapetan v spremstvu dveh «kameratov». Pogaja- Napadi odredovih enot na sovražnike januarja 1944

nja so bila kratka. Najprej je vse tri obkrožila desetina 
naših borcev, oboroženih z brzostrelkami, in jim dala čutiti 
našo moč. Oficirja smo pozvali, naj se takoj vsi zberejo 
na dvorišču z opremo, vendar brez orožja. Ni ugovarjal, 
le prosil je, da bi povelje sam sporočil svojim vojakom. 
Za njegovo, navidezno nedolžno prošnjo pa smo zaslutili 
past, zato smo zahtevali, naj ukaz prenese eden izmed nje
govih sodelavcev v spremstvu dveh naših borcev. Tako se 
je tudi zgodilo...»

V manj kot 10 minutah so se prestrašeni financarji 
zbrali. Borci so preiskali hišo in pobrali vse orožje ter 
opremo. Našli so tudi nekaj godalnih inštrumentov vojaške 
godbe in jih zaplenili. V akciji so sodelovali tudi prebival
ci Povžan in Velikih Loč, ki so z dovoljenjem bataljona 
odpeljali del plena. Ujetnike pa so borci pospremili k štabu 
odreda na Vatovlje v Brkinih.

Ko je bila postojanka izpraznjena, so jo zažgali, a ni 
pogorela. Pri tem se je opekel četni obveščevalec Jože Po- 
ks, ker je polival z bencinom prostor, v katerem je go
rela peč. Nemci so jo okoli 20. januarja obnovili in utrdili 
in povečali njeno financarsko posadko na 70 mož. Potem 
je ostala do 27. aprila 1945 v tisti in sosednji hiši.

USPEŠNI NAPADI NA SOVRAŽNIKE 
SO SE NADALJEVALI

Zasede 1. bataljona so po 9. januarju večkrat brezu
spešno čakale na sovražna prevozna sredstva in patrulje 
v dolini Reke ob cesti Divača - Ilirska Bistrica, ker so se 
Nemci izogibali vožnje po njej.

Udarna skupina borcev 2. bataljona, ki jo je vodil po
gumni Ljubomir Sancin-Stojan, je prodrla okoli 10. janua
rja do Trsta in morja v Istri ter napadla na cesti Koper - 
Trst, na dmgem ovinku od ankaranskega križišča, 500 m 
od karabinjerske in le 1500 m od nemške postojanke na 
Škofijah, nemški osebni avtomobil. (Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82 • 57 23
Naročnina
Mesečno 2.100 lir — vnaprej plačano celoletna. 20.500 lir. Letna. naročnina 
za inozemstvo 31.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 2,50 din, ob nedeljah 3.— din, za zasebnike mesečno 30.— 
letno 300.— din, za organizacije in podjetja mesečno 40.—, letno 400— din

PRIMORSKI DNEVNIK
Za SFRJ' »ro račun 50101-603-45361 «ADIT» e DZS • 61000 Ljubljana. 

Gradišče 10/11 nad. telefon 22207
Oglasi Trgovski 1 modulus (širina 1 stolpec, višina 43 mm) ob de

lavnikih 13.000, ob praznikih 15.000.
Finančno-upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir za mm višine 
v širini 1 stolpca. Mali oglasi 100 lir beseda. IVA 12%. Oglasi za tržaško in 
gcriško pokrajino se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih 
pokrajin Italije pri SPI.

Postni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374 Stran 8 24. aprila 1976 Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska r^i ZTT - Trst

PREDVČERAJŠNJI DAN EDEN OD NAJBOLJ KRVAVIH V VEČ KOT ENOLETNI DRŽAVLJANSKI VOJNI

Več kot 100 mrtvih in vsaj 860 ranjenih 
pri spopadih v libanonskem glavnem mestu

Topovski ogenj v severnih predmestjih • Frandžie še ne popušča: danes 
vrhunski sestanek kristjanov-maronitov • Jordanija posreduje pri Asadu

DAMASK, 23. — Jordanski mini
strski predsednik Zeid Rifaj je pri
spel danes v sirsko glavno mesto, 
kjer ga je takoj sprejel predsednik 
Asad. Vest je sporočil radio Da
mask. V političnih obveščenih kro
gih pravijo, da gre za obisk, ki 
prej ni bil predviden, ki pa ga je 
narekoval sedanji položaj v Liba
nonu. Jordanski predsednik vlade je 
baje izročil predsedniku Asadu po
sebno poslanico kralja Huseina.

Položaj v Libanonu je v ospredju 
pozornosti javnega mnenja v vseh 
državah Bližnjega vzhoda ter tudi 
Egipta in drugih arabskih držav na 
severu afriške celine. Včerajšnji dan

je bil morda eden od najbolj kr
vavih v teku državljanske vojne, 
ki že več kot leto dni pesti liba
nonsko državo. Po poluradnih in sa
mo delnih podatkih so včeraj zabe
ležili več kot sto mrtvih in 360 ra
njenih. V tej številki niso zapopa- 
tiene žrtve spopadov, do katerih je 
prišlo posebno v severnih pokraji
nah Libanona ter predvsem na,po-j 
drcčju Kcure ter v osrednjem Li
banonu na ravnini Bekaa. Do spo
padov in streljanja med pristaši na- 
jsprotnih strank, , je prišlo več ali 
pnanj povsod. Ti spopadi so bili 
posebno žolčni na bejrutskem po
dročju, kjer je v . severnih pred-
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Bergman v Parizu

Sloviti švedski režiser pred hotelom «Georg V» v Pariz«, kamor je pri
spel z ženo v znak protesta^ proti švedskim davčnim oblastem.

STOCKHOLM, 23. — Sodeč po pi
sanju švedske tiskovne agepcije «,TT» 
je sloviti švedski filmski, režiser Ing- 
mar Bergman že zapustil švedsko 
ter se podal v Francijo, kjer name- 
objavil pismo, v katerem režiser 
pojasnjuje svoj sklep, da zapusti do
movino. Pripominja pa, da je na

ZAPAHI NAMESTO 
STANOVANJA
MESINA — Preiskovalni sod- ■ 

.nik' iz' P atti ja je izpustil na 
začasno svobodo 36-letnega zi- 

'■darja Carla Belluto, -ki so ga 
aretirali pred tednom dni, ker 
je baje skušal izsiljevati svo
jega bivšega delodajalca Ro
sario Fulvirentija. ,

Bellutova dogodivščina je za
res tipična za miselnost na ita
lijanskem jugu, ki združuje v 
sebi dve protislovni plati: na 
eni strani moreča ljubosumnost, 
glede vsega kar počne zakonita 
žena, na drugi pa lahkomiselno 
izkoriščanje možnosti za lahek 
zaslužek.

Prav to se je pripetilo Bel- 
luti, ki se je pred tremi mese
ci preselil v Milan, potem ko je 
odkril, da se je njegova žena 
zapletla v ljubezensko razmer
je z njegovim delodajalcem, 
žena se je opravičevala, da se 
je vdala Fulirentiju, ker ji je 
ta obljubil stanovanje v eni od 
hiš, ki jih gradi blizu Mesine. 
Belluto, ne bodi len je odšel v 
Mesino, kjer je skušal prisiliti 
podjetnika, da drži «obljubo». 
Pričakali pa so ga karabinjerji 
in spravili za zapahe.

nih izjav glede, dohodkov '„v , letih 
1968-1074. Policijski; organi So ,ga v 
januačju letos prijeli v kraljevskem 
gledališču dramske umetnosti, ko je 
režiral neko generalko. Policisti so 
ga potem zasliševali relih pet ur. 
Švedske davčne oblasti so menjle, 
da Bergman dolguje državi okoli pol 
milijona švedskih kron.

Stockholmsko upravno sodišče je 
pozneje izjavilo, da režiser hi. kriv, 
toda davčna uprava' ni odnehala ter 
še vedno terja najmanj 300.000 kron.

Postopek davčnih oblasti je Berg
mana tako razjezil, da se je odločil 
za izselitev. V tujino bo. šla-za njim 
tudi igralka Bibi Andersson, Berg
man je sedaj star 58 let.

Švedskem pustil svoje premoženje 
v znesku 250.000 švedskih kron (okoli 
50 milijonov lir), ki je na razpolago 
švedskim davčnim oblastem, ki so 
ga obtožile, da je hotel ogoljufati 
državo v zvezi s svojimi -lavčnimi 
obveznostmi.

mestjih izgubilo življenje kakih -10 
ljudi. Drugih 60 oseb najmanj pa 
je bilo ob življenje zaradi spopa
dov v nekaterih drugih predelih 
niesta.

Na politični ravni je treba zabe
ležiti le nekaj pomembnejših do
godkov. Predsednik Frandžie se je 
danes sestal z nekaterimi politični
mi predstavniki krščanskomaronit- 
ske skupine ter z dvema svojima 
poslancema, ki ju je napotil v Da
mask. da bi se tam pogovarjala s 
sirskimi političnimi krogi ter do
bila nekatera pojasnila v zvezi z 
mirovno pobudo, ki jo je sprožila 
Sirija. Frandžie na vsak način še 
ni podpisal odloka, ki ga je pred 
časom izglasoval libanonski parla
ment v zvezi z možnostjo takojšnje 
izvolitve novega libanonskega pred
sednika.

Libanonska kriza pa se še ne 
bo kaj kmalu rešila, med drugim 
tudi zato, ker je bilo «vrhunsko» 
srečanje libanonskih «kristjanov ma
ronitov» odloženo za jutri. Uradni 
razlog za odložitev tiči baje v 
«slabem vremenu». Vest je sporočil 
sam minister za notranje zadeve 
Camille Chamoun, ki je hkrati vo
ditelj nacionalno liberalne stranke 
(krščanski konservativec). Chamoun 
je podal to izjavo potem ko se 
je razgovarjal s predsednikom re
publike Frandžiejem i,n s posebnim 
odposlancem ameriške vlade Dea
nom Brownom. Ta je že odpotoval 
iz Libanona v London.

Sestanek glavnih političnih vodi
teljev maronitske skupine je bil 
predviden za 16.30. Chamoun pa 
je že prej sporočil, da bi na tem 
sestanku sprejeli pomembne skle
pe. Domnevajo, da bodo jutri ob
ravnavali na seji krščanske skupine 
prav to vprašanje, se pravi, da bo
do sklepali o sprejetju ustavnega a- 
mandmaja ki zadeva izvolitev pred
sednika republike. Če bi prišlo do 

. sprejetja tega amandmaja, potem 
bi bile možne v Libanonu, v naj
krajšem času volitve novega pred
sednika republike.

Medtem je že v teku proces ce
pitve enotne državne oblasti. V 
raznih rr\stih levičarski muslimani, 
ali pa krščanski maroniti, ustanav
ljajo krajevne uprave, ki se 
praktično vedejo, kot pravcate 
krajevne oblasti, ki niso več 
vezane na osrednjo državno o- 
blast. To pomeni, da se je v Liba
nonu že začel proces razkroja o- 
srednje državne oblasti. Nekaj ta
kega se je zgodilo v Tripolisu, ki 
je drugo največje mesto v Libano
nu. Tu so muslimanski voditelji spo
ročili, • da je bila ustanovljena kra
jevna uprava, ki bo skrbela za me
stne zadeve. Podobne Ukrepe so 
sprejeli tudi krščanski maroniti.

Vse kaže, torej, da bó prišlo v 
Libanonu v najkrajšem času do 
precej pomembnih odločitev. Vsi se 
zavedajo namreč, da je treba naj
ti čimprej neko rešitev za ozemlje, 
kjer že leto dni razsaja državljan
ska vojna. Glede rešitve te krize 
je pred časom generalni tajnik OZN 
Kurt Waidheim dal pobudo za na
daljevanje mirovnih pogajanj v zve
zi z Bližnjim vzhodom. Sirija je 
sedaj odgovorila pozitivno na Wald- 
heimovo pobudo. Odgovor predsed
nika Asada je včeraj izročil sirski 
predstavnik v OZN. V odgovoru se 
sirska vlada zahvaljuje tajniku OZN 
ter poudarja, da je tudi sirska vla
da zainteresirana z čimprejšnjo re- 

i šitev vprašanj na Bližnjem vzhodu.

BfJM/r: POULIČNI BOJI IN BOMBE TRŽAŠKI DNEVNIK
PREISKOVALNI SODNIK DR. SERBO ZAKUUČIL PREISKAVO

Poštni uradnik kradel 
denar in čeke iz pisem
Pisma so našli uslužbenci mestne čistoče v posodi za smeti

Preiskovalni sodnik . dr. Sergio 
Serbo je zaključil preiskavo . o de
javnosti 43-letnega uslužbenca po
štnega urada na glavni tržaški želez
niški. postaji Giusta Croceja, ki je 
bil osumljen, da je kradel iz pisem 
dengr. in. čeke in nato pisma uničil.

Preiskava se je začela, ko so u- 
službenci mestne čistoče našli, v po
sodi za smeti v UL Molino a vento 
veliko število pisem, za katera so 
ugotovili, da niso, nikoli prišla v ro
ke naslovnikov, vsa pisma so bila 
odprta. Preiskava, ki so. jo pristojni 
organi nemudoma uvedli, je pokaza
la, da. so. pisma vsebovala denar, 
predvsem tujo valuto, in čeke, ki jih 
je tedaj še neznana oseba ukradla

V NADALJEVANJU RAZPRAVE PROTI «NACIONALNI REVOLUCIONARNI FRONTI» V flREZZU

Fašistični prevratneži zavračajo vsako 
krivdo za bombne atentate na železnico

Tuti sledil obravnavi z običajnim zafrkljivim nasmeškom - Na procesu proti 
pripadnikom gibanj Ordine nuovo in Ordine nero v Turinu javni tožilec zahteval 
vrsto daljših zapornih kazni ■ Na zatožni klopi tudi Avanguardia nazionale

AREZZO, 23. — Pred tukajšnjim 
porotnim sodiščem se je danes na
daljevala obravnava proti desetim 
pripadnikom tako imenovane nacio
nalne revolucionarne fronte. Kot 
znano, gre za zločinsko organiza
cijo skrajnih desničarjev, ki naj bi 
ob koncu 1974 oziroma v začetku 
1975. leta izvršili vrsto bombnih 
atentatov na železniški progi Rim - 
Firence. Med obtoženci je tudi Ma
rio Tuti, ki mu je prizivno sodišče 
pred nedavnim potrdilo obsodbo na 
dosmrtno ječo zaradi umora dveh 
policijskih agentov. Hkrati se odvija 
na turinskem porotnem, sodišču pro
ces proti pristašem razpuščenih gi
banj- Ordihe- nuovo in- Or-dine-'Bero, 
ki so skupno s pajdaši drugih skraj
no desničarskih organizacij obtože
ni prevratniškega delovanja za zru- 
šenje demokratične ureditve v drža
vi. Z druge strani je v Rimu v teku 
razprava v zvezi s podtalnim ro
varjenjem črne organizacije Avan
guardia nazionale, medtem ko je so
dišče v Bellunu izreklo več razsodb 
proti članom tamkajšnje sekcije MSI 
v zvezi z nasilji proti skupini de
mokratičnih mladincev.

Med obravnavo v Arezzu sta stro
kovnjaka inž. Abruzzo in polkovnik 
Spampinato s tehničnimi podatki ob
razložila mehanizem bombnih aten
tatov na železniško progo Rim - Fi
rence. Iz njunih izvajanj je prišlo do 
izraza, da bi eden od atentatov po 
logiki moral povzročiti pravi pokol; 
do tega pa ni prišlo po skoraj ne
verjetnem naključju. Eksplozija Je 
skrivila pol metra tračnice, k sreči 
le v smeri navzgor, tako da so že
lezniške kompozicije brez težav vo
zile čez poškodovani del proge. To 
gre pripisati sicer tudi visoki hitrosti 
vlakov, ki brzijo v tistem predelu 
(na območju Terontole pri Firencah) 
do 160 km na uro. Res pa je tudi, 
da bi teža lokomotiv in voz posto
poma le upognila navzdol polomlje
no tračnico 'in tedaj bi postala za
deva res kritična; zaslugo za to, da
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VČERAJ MED NAPADI NA BANKE IN POŠTNE URADE 00 MILANA 00 PALERMA

Roparske tolpe nagrabile 
najmanj 60 milijonov lir

Ministrstvo za pošto in telekomunikacije odredilo strogo nadzorstvo nad poštnimi 
uradi v rimski pokrajini • V Milanu so roparji «pozabiH» vrečo z zlatimi ingoti

RIM, 23. — Val roparskih izpadov 
še zadnje čase nenehoma širi in 
.postaja v resnici že zaskrbljiv. Sa
mo . danes so zločinske tolpe nagra
bile najrpanj za 60 milijonov lir 
plena. Izropale so tri denarne za
vode, poštni, urad in poštni furgon.

Zaradi naraščanja napadov na 
poštne urade-so organi javne var
nosti po nalogu ministrstva za pošto 
in telekomunikacije sprejeli vrsto iz
rednih, ukrepov, sicer za sedaj le v 
rimski pokrajini; verjetno bodo tem 
sledile podobne varnostne pobude 
tudi drugod po državi. Gre za sklad
no sodelovanje med policijskimi a- 
genti in karabinjerji, ki naj bi od
slej kar najstrože ■ stražili poštne 
urade, da' bi preprečili nadaljnje 
roparske izpade. Danes sta bili žrtvi 
takšnih napadov poštni furgon naIngmar Bergman je v preteklosti ______ ....... ~0— —

izjavil, da je švedska zanj najbolj 0bmočju Agrigenta. (Sicilija) in pošt- 
idealna država za njegovo filmsko j ^ urad za nujne pakete in vred- 
ustvarjalnost. Odslej naprej pa bo nostne pošiljke na glavni železniški 
režiral filme v tujini, ker so se mu, p0S{aji v Milanu, 
oblasti preveč zamerile. Med dru- j gicilskl rop je navrgel lopovom o- 
gim se je že odpovedal vsem načr- , krog ^ milijonov lir ter je bil iz- 
tom za razširitev filmskih studiov vrjelj v hijžini naselja
na otoku Farroe ter je tudi razpu- yillaseta, oddaljenega le nékaj ki-
stil svojo družbo,

Švedski režiser se je znašel v 
Škripcih, ko so ga davčne oblasti 
začele pestiti zaradi domnevnih-laž-

lometrov od Agrigenta na južni o- 
baii otoka. Furgon je upravljal 36- 
letrii Antonino Bacino, v njem pa 
sta bila še 51-letni Giovanni Sco-

pellitti in 42-letni bančni kurir Car
melo Scessa. Vozilo se je že ob 5. 
zjutraj odpravilo iz Agrigenta in je 
bilo namenjeno proti krajema Ribe- 
ra in Menfi, kjer bi morala Scopel- 
htti in Scessa med drugim oddati 
vsoto 30 milijonov lir krajevnima a- 
gencijama zavoda Banco di Sici
lia. Kmalu po odhodu iz Agrigenta 
je furgon nasilno ustavil šofer sta
rega fiata 110, s katerega sta sto
pila oborožena in zakrinkana moška 
ter se polastila poštnih pošiljk z o- 
menjenim zneskom.

Kakšen je plen milanskega ropa 
ni še znano, menijo pa, da je vse
kakor velik. Trije oboroženi in za
krinkani moški so skozi stranska 
vrata vdrli v poštne urade železni
ške postaje, kjer hranijo dragocene 
pošiljke. S tovornega dvigala so od
nesli dve težki vreči, v katerih je 
bilo nič koliko vrednostnih papir
jev, pa tudi gotovine in celo zlatih 
ingotov. Še poprej so zvezali tri 
poštne uslužbence in jih hoteli za
preti v podzemske prostore, vendar 
jim to ni uspelo, ker so se zbali, 
da jih ne bi kdo pri tem zalotil. 
Urno so pobegnili, a med begom 
so, pustili- na Ueh eno od vreč, si
cer ravno tisto z ingoti.

Preidimo k bančnim ropom,., ki

so > bili izvedeni v celoti na jugu. 
Tarča prvega izpada je bila ■ agen
cija denarnega zavoda Banca A- 
gricola di Matino v Melissanu v 
pokrajini Lecce. Dva oborožena mla
deniča, tokrat brez krinke na o- 
brazu, sta po vdoru v banko prisi
lila uradnike in večje število strank, 
da ležejo na tla, nato pa sta na
grabila kakšnih 6 milijonov lir v 
gotovini. Očitno sta bila dokaj ner
vozna: pozabila sta namreč na pre
dal, ki je bil dobesedno natrpan 
z bankovci visoke vrednosti.

Podoben rop je bil izvršen na 
škodo agencije zavoda Banca A- 
gricola di Santa Croce Camerina v 
pokrajini Ragusa. Trem banditom 
je navrgel približno 13 milijonov 
lir. Rop je bil bliskovit, saj je 
zločinska trojica le nekaj minut po 
vdoru v banko že brzela z avtomo
bilom proti podeželju. Avto, ki ga 
je vozil tretji pajdaš, so pozneje na
šli ter se je izkazalo, da je bil 
dan poprej ukraden v Vittorii.

O tretjem ropu pa poročajo iz 
kraja Isola delle Femmine nedaleč 
od Palerma. Nezakrinkana in do
bro oborožena dvojica je vdrla v 
tamkajšnjo agencijo Banca del Po
polo ter izpraznila blagajno in vse 
predale. Plen: 8- milijonov luy

do nesreče ni prišlo, ima vlakovod
ja tovorne kompozicije, ki je spričo 
počasne vožnje zapazil škodo na ti
rih in o tem obvestil najbližjo po
stajo.

Med razpravo, ki se odvija danes 
že tretji dan, je spregovorila vrsta 
prič, med temi trgovec z orožjem 
in upravitelj strelišča v Empoliju. 
Prvi je povedal, da je odstopil Tu- 
tiju puško in revolver, a ni zanju 
prejel nobenega denarja, drugi pa 
je razkril, da je «črtil geometer» po
gosto zahajal na strelišče, kjer se 
je neutrudno vadil v streljanju z 
vsakovrstnim orožjem.

Predsednik sodnega zbora je pre
bral tudi Tutijeve zapiske, ki vse
bujejo imena prijateljev oziroma 
znancev, kateri naj bi mu pomaga
li med skrivanjem po uboju agen-

P0NAREJEN0 DARILO 
FRANCOSKIH SENATORJEV

NEW YORK — Ob 200-letni- 
ci neodvisnosti Združenih držav 
Amerike, ki jo letos proslavlja
jo v največji ameriški državi, 
je francoski senat sklenil, da 
bo podaril washingtonskemu se
natu zgodovinsko kopijo poslo
vilnega govora ustanovitelja 
ZDA Georgeja Washingtona. Še 
preden pa so francoski sena
torji poskrbeli za izročitev do
kumenta (izročiti bi ga moral 
francoski veleposlanik v ZDA 
Jacques Kosciusko Morizet) sé 
je zvedelo, da gre za listino, ki 
nima take zgodovinske vredno
sti, kot so ji jo pripisovali.

V tej zvezi so potrebna krat
ka zgodovinska pojasnila. Pred 
200 leti, ko so se bivši angle
ški kolonj borili proti Angliji 
za neodvisnost svoje države, je 
Francija, ki je bila tedaj še 
kraljevina, podpirala ameriške 
upornike. Francoski poslanik je 
bil tedaj1 plemič Lafagette. Ko 
je l. 1796 GeorgeWashington pre
bral svoj poslovilni govor (ni, 
namreč, več nameraval kandi
dirati za predsednika ZDA), je 
Lafayette prejel kopijo njego
vega govora. Kopijo mu je ba
je poslala Washingtonova vdova.

Strokovnjak za antikvariat a- 
meriškega senata James Ket- 
chun pa je sedaj ugotovil, da 
gre za rez, ki je biV opravljen 
10 let po predsednikovi smrti. 
Tudi podpis sodi v isto letnico. 
Nemogoče je, pravi ameriški 
strokovnjak, da bi ta dokument 
poslala Lafayettu Washingtono-, 
va vdova.

To odkritje ne bo seveda po
godu francoskim senatorjem, 
čeprav je Ketchun skušal neko
liko omiliti neprijetno novico 
s tem, da meni, da gre za dra
gocen in vsaj zelo redek vzo
rec ameriške režbarske umetno
sti. Dejal je še, da bo ameri
ški senat sprejel verjetno dari
lo francoskih kolegov z velikim 
zadovoljstvom.

’ Wasf/ingtonov govor je l. 1796 
objavil prvič filadelfijski list 
«Daily advertiser». Izvirni ro
kopis na 32 straneh je v javni 
knjižnici v New Yorku. Pred 
leti so prodali krtačni odtis go
vora za 48.500 dolarjev.

nuovo ali sorodnim skupinam, Tuti 
pa piše, da je prav Claudio Pera 
kupno z Marcom Affaticatom in 

Lucianom Francijem (osrednjim ob
tožencem na tem procesu) kradel 
po kamnolomih razstrelivo za sabo
taže železniških prog, razen tega 
naj bi Pera skupaj z Affaticatom 
pospremil Tutija v zatočišče pri 
Garfagnani ko j po umoru policij
skih agentov v Empoliju. Sam Pe
ra vse to odločno zanika: Ni res, 
saj sploh nisem poznal ne Tutija 
ne Francija, le Affaticato mi je bil 
znanec.

Sploh so se med današnjo obrav
navo vseskozi prepletale obtožbe in 
protiobtožbe, zlasti pa šo obtoženci 
drug drugega nenehno postavljali 
ne laž.

Giovanni Rossi, ki je profesor 
matematike ter se nahaja v ječi, kér 
naj bi bil ideolog gibanja Ordine 
njovo, pa je priznal, da Tutija že 
dolgo pozna; predstavil mu ga je 
Franci. Rossiju, ki je bil izbran za 
porotnika na florentinskem prizivnem 
procesu proti Tutiju zaradi uboja 
agentov, naj bi geometer iz Empo- 
lija razkril, da ne zaupa Franciju, 
češ da ne zna skrivati, tajnosti; pri
pomnil naj bi tudi, da se je . v Pi- 
zi družil z libijskimi agenti (!).

Proces se bo nadaljeval v pone
deljek dopoldne.

Na turinski obravnavi proti 41 
pristašem gibanj Ordine nuovo in 
Ordine nero, ki so bili vpleteni v 
poskus državnega udara, katerega 
je pripravljal pokojni «črni princ» J. 
V. Borghese, je javni tožilec zahte
val vsega 28 zapornih kazni na eno 
do šest let. obenem je predlagal o- 
prostitev nadaljnjih 13 obtožencev. 
Z druge strani so branilci sistema
tično izpodbijali obtožbo za obtožbo 
in zatrjevali med drugim, da pri
čam ne gre verjeti, ker naj bi bi
le po večini podkupljene. Med obto
ženci je tudi turinski' zobni zdrav
nik Andrea Borghesie, o katerem

pravijo, da je bil med vojno parti
zan, celo komunist, a da se je le
ta 1970 vključil v organizacijo Fron
te nazionale, ki jo je vodil Junio 
Valerio Borghese. Javni tožilec je

in se nato znebila pisem. Preiskoval
ci so takoj osredotočili svojo pozor
nost, prav na Croceja, to pa zaradi 
dveh okoliščin. Croce je bil namreč 
zaposlen na poštnem uradu na že
lezniški postaji, kjer razmeščajo po
što za posamezna poštna področja, 
stahòval pa je prav v Ul. Molino a 
vento 84, kjer so smetarji našli od
prta pisma.

Preiskava, ki' je bila sorazmero- 
ma dolga, saj je. trajala več kot leto 
dni, se je zaključila včeraj s predajo 
aktov sodišču: dr. Serbo je Croceja 
obtožil poneverbe. Ni bilo mogoče u- 
gotoviti, koliko pisem je uradnik 
odprl, domnevajo pa, da jih je bilo 
približno 100. Gre v glavnem za 
pisma iz tujine, predvsem iz Ame
rike in za številna pisma mladeni
čem, ki služijo vojaški rok v našem 
mestu.

• Pokrajinska uprava sporoča, da 
se natečaja za dodatnega upravnega 
uradnika 2. razreda lahko udeležijo 
tudi pokrajinski uslužbenci, par. 150. 
tudi če nimajo predpisanega potrdila 
o šolanju.

VESTI S KOPRSKEGA
Gostje iz DER Koreje 
na obisku v Kopru

Danes se je mudila na obisku v 
Kopru delegacija delavske partije 
demokratične ljudske republike Ko
reje. Na pobudo obalnega komiteja 
Zveze komunistov so korejski gostje 

^ priredili v mali gledališki dvorani 
žan}* predla eal^o prost ite v zaradf po" v KoPru predavanje za predstavnike 
manjkanja dokazov. druzhenn . nolitičmh nrcumizacn na

Obravnava se nadaljuje jutri do
poldne.

Medtem je sedma kazenska sekci
ja rimskega sodišča, ki ji je bilo 
poverjeno sojenje pripadnikom skraj
no desničarskega gibanja Avanguar
dia nazionale zaradi obnovitve faši
stične stranke v povezavi, s sorod
nimi skupinami (tako tudi Ordine 
nuovo), postavila na začasno svobo
do Giuseppa Piccola, ki je nedavno 
hotel napraviti samomor. Obtoženec 
naj bi poleg tega prevzel odgovor
nost tudi za nekatera dejanja, ki jih 
v resnici ni izvršil. Ukrep je bil spre
jet z' utemeljitvijo, da je prizadeti 
duipvno neuravnovešen. Piccolo mora 
odslej obvežno bivati pri starših v 
Bariju ter se mora enkrat na teden 
javiti na komisariatu. Javni tožilec 
je sicer predlagal, naj bi ga sprejeli 
v psihiatrično bolnišnico.

Na zatožni klopi je vsega okoli 60 
fašistov, ki, so kršili tako imenovani 
zakon Scelba. Proces se bo nadalje
val 26. aprila.

Na sodišču v Bellunu pa je bila 
skupina sedmih neofašistov pogojno 
obsojena skupno na 5 let in dva me
seca ječe zaradi ugrabitve oziroma 
nasilja: Pne 18. septembra 1974 so 
obtoženci med pogrebom misovskega 
veljaka Nerea Zangranda v Calalzu 
pri Bellunu prisilili peterico mlade
ničev iz Enrilije, ki je sedela pred 
barom, da so se kot vojaki postro
jih in tako izkazali čast mrtvecu.
Naslednjo noč so isti fašisti zalotili 
omenjene mladince v nekakšnem se
niku, kjer- So hoteli prespati ter jih 
odvedli na pokopališče, kjer so se 
morali znova postrojiti pred Zangran- 

.dejevimi posmrtnimi ostanki.

družbeno - političnih organizacij na 
temo «O možnosti mirne združitve 
severne in južne Koreje». Ob tern 
so poudarili, da želi korejski narod, 
ki že tisočletja govori isti jezik in 
ima isto kulturo, živeti tudi v enot
ni, skupni domovini. Ob prizadeva
njih za mirno združitev razdvojene 
Koreje pa imajo veliko težav, sa) 
marionetna vlada Južne Koreje š® 
vedno služi interesom imperialistič
nih sil.

Ob koncu predavanja so korejski 
gostje zavrteli še film o naravnih 
lepotah te vzhodnoazijske države.

Sodobnejša oprema 
za Radio Koper

S skromno slovesnostjo je danes 
popoldne kolektiv Radia Koper i^0' 
čil svojemu namenu novo, najmoder
nejše reportažno vozilo. Ob tej Pl1' 
ložnosti sta govorila direktor radia 
Koper Miro Kocijan in predstavnik 
zavoda radia - televizija Ljubljana 
inž. Miha Pavlič.

Vozilo omogoča vrsto tehničnih ra
diofonskih operacij, med drugim tudi 
snemanja in prenose v stereo - t®11' 
niki. Prvič ga bodo praktično Pr®' 
izkusili, ko bo radio Koper neposred
no prenašal prvomajsko proslavo * 
Socerba.

Montažna dela so v celoti opravili 
tehniki radia Koper, pri čemer J® 
treba poudariti, da gre sploh za Pr' 
va tovrstna dela, ki smo jih v.,ce] 
loti opravili doma. S tem so prim®' 
nili okrog 300 milijonov starih ® 
nar jev, kar pomeni blizu dve tretj " 
ni vrednosti vozila. „

L. 0.
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Tuti ali poosebljena predrznost

tov. Ob tej priložnosti je s Tutije- 
vega obraza (glej čudo!) izginil o- 
bičajni zafrkljivi in oholi nasmešek. 
Med navedenimi imeni so Claudio 
Pera, Mirèlla Saltini in Giovanni 
Rossi, ki so bili sicer prisotni kot 
priče. Pera, ki je bil že obsojen 
zaradi posesti orožja ter ga dolžijo 
z drugimi, da je obnovil fašistično 
stranko, sodi med glavne predstav
nike prevratniške organizacije. Sod
nikom je vsekakor dejal, da je sim
patizer desnice, vendar naj - ne bi 
nikoli pristopil h gibanju Ordine

moraMario Tuti, ki je bil obsojen na dosmrtno ječo zaradi umora dveh policijskih agentov, — ^
zagovarjati pred porotnim sodiščem v Arezzu. Obtožen je bombnih atentatov na železniško progo 
Firence konec 1974, in v začetku lt75. leta. Na sliki ga vidimo, kako se z običajnim 
škem nastavlja fotografu.

predrznim nasme- 
(Telefoto ANSA/


